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 پارادايم 
جديد بازار جهاني نفت 

 تاثير عرضه خودروهاي 
خارجي بر بازار

 نگاه غلط 
مالياتي

 ركوردها 
شكست!

در اوت سال ۱۹۴۶، درست يك 
سال پس از پايان جنگ جهاني 
دوم، نفتكشي كه محموله آن 
۱۱۵ هزار بشكه نفت بود وارد 
بندر فيلادلفيا شد تا بارش را به 
يكي از پالايش��گاه هاي محلي 
تحويل بدهد. اين محموله، كه 
يك ماه پي��ش از آن، در كويت 
بار زده  شده بود، در آن زمان، اولين »محموله بزرگ نفت 
غرب آس��يا كه به امريكا ارسال مي شد« بود. دو سال بعد، 
براي اولين  بار، نفت عربستان سعودي به امريكا صادر شد 
و خريدار اين محموله گفت كه ه��دف از اين كار »تامين 

تقاضاي محصولات نفتي در امريكا بوده است.«
آن س��ال - يعني سال ۱۹۴۸ - نقطه عطفي در تاريخ بود. 
تا آن زمان، ايالات متحده امريكا نه فقط صرفا صادركننده 
نفت بود، بلكه سال ها عنوان بزرگ ترين صادركننده نفت 
را داشت. از هر هفت بشكه نفت كه متفقين در طول جنگ 
جهاني دوم استفاده مي كردند شش بشكه آن از سوي امريكا 
تامين مي شد. اما اكنون، اين كشور تبديل به واردكننده نفت 
شده بود. تا اواخر دهه ۱۹۴۰، به دليل رونق اقتصادي پس از 
جنگ و با گسترش مناطق مسكوني در حومه شهرها - كه 
براي رفت و آمد به خودروها وابسته بودند - توليد داخلي 

نفت ديگر پاسخگوي مصرف داخلي اين كشور نبود. 
دو دهه بعد، در آغاز دهه ۱۹۷۰، در بازار جهاني نفت، تعادل 
ميان عرضه و تقاضا كاهش يافت و در حقيقت، دچار چالش 
شد. اين امر زمينه را براي بحران نفتي سال ۱۹۷۳ - جنگ 
اكتبر و تحريم نفت توسط كشورهاي عربي - فراهم كرد 
و در نتيجه، قيمت نفت به شدت افزايش يافت و چهار برابر 
شد. صف هاي طولاني در پمپ بنزين ها و قيمت بالاي بنزين 
موجبات خشم عمومي را فراهم آورد و واردات نفت تبديل به 
يكي از مسائل ملي بسيار مهمِ امريكا شد. در حقيقت، بحران 
نفت نوعي شوك بود كه علاوه بر تاثيرگذاري بر اقتصاد و 
قيمت ها، به اعتقاد بسياري از افراد، حاكي از وابستگي ايالات 
متحده به اوپك و ضعف اين كش��ور و وابستگي سياست 
خارجي و اقتصاد آن به تصميمات صادركنندگان نفت يا 
ايجاد وقفه در عرضه آن بود.  در نوامبر سال ۱۹۷۳، ريچارد 
نيكسون، رييس جمهور وقت امريكا، اعلام كرد كه هدف 
ايالات متحده امريكا »عدم وابستگي انرژي« در عرض ۱۰ 
سال است. اين هدف به شعار همه روساي جمهور پس از 

وي مبدل شد. اما اين هدف تا ديرهنگامي هرگز در عمل 
محقق نشد. تا سال 2۰۰۵، ميزان واردات به ۶۰ درصد از 
كل مصرف افزايش يافته بود و به نظر مي رسيد در دهه هاي 
پيش رو نيز اين ميزان همچنان افزايش يابد.  ولي ورود نفت 
شيل به صحنه در عرض چند سال بعد بدين معنا بود كه 
امريكا مي تواند يك بار ديگر، تبديل به صادركننده نفت خام 
شود. اين چشم انداز آتش جنگ سياسي جديدي را روشن 
كرد، به ويژه آنكه صادرات نفت خام منع قانوني داشت.  اين 
ممنوعيت يادگار بحران نفتي ده��ه ۱۹۷۰ بود. صادرات 
نف��ت در زماني كه قيمت  محصولات نفتي س��ر به فلك 
كشيده بود موجب افزايش خشم مردم مي شد. به علاوه، 
اين ممنوعيت به محافظت از سيستم كنترل قيمت هاي 
داخلي - كه دولت نيكس��ون براي مبارزه ب��ا تورم ايجاد 
كرده بود - كمك مي كرد. قائل شدن چند استثنا در اين 
ممنوعيت مجاز بود. ولي اين ممنوعيت چندان مهم نبود، 
زيرا ايالات متحده امريكا از واردكنندگان بزرگ نفت بود و 
آن مقدار نفت توليد داخل نيز مستقيما به پالايشگاه هاي اين 
كشور ارسال مي شد.  در اواخر دهه ۱۹۷۰، جيمي كارتر، 
رييس جمهور وقت امريكا به رغم مخالفت جناح ليبرال 
حزبش، شروع به حذف تدريجي سيستم پيچيده و ناكارآمد 
كنترل قيمت انرژي كرد. اين سيستم مانع از سرمايه گذاري 
مي شد و براي نفت هاي مشابه، قيمت هاي متفاوتي تعيين 
مي كرد. اولين اقدام رسمي رونالد ريگان، پس از رسيدن به 
مقام رياست جمهوري در ژانويه ۱۹۸۱، لغو كامل كنترل 
داخلي قيمت نفت بود. در پاييز همان سال، دولت ريگان 
ب��دون هيچ  گونه هياهو و جنج��ال، محدوديت صادرات 
فرآورده هاي نفتي را - مانند بنزين، گازوئيل، سوخت جت 
و ساير محصولات نفتي فرآوري شده در پالايشگاه ها - لغو 
كرد. ظاهرا كسي به اين امر توجهي نداشت. ولي ممنوعيت 
صادرات نفت خام همچنان به قوت خود باقي بود. جريان 
امور تا زمان ظهور ناگهاني نفت شيل به همين منوال بود، 
ولي با افزايش قابل توجه حجم نفت اس��تخراج  شده، لغو 

ممنوعيت صادرات نفت ضرورت يافت. 
در نگاه اول، ممكن است مساله صادرات نفت خام توسط 
امريكا، در حالي كه اين كشور هنوز از واردكنندگان نفت 
خام بود، عجيب به نظر برس��د. پاس��خ اين مساله را بايد 
در كيفيت نفت ش��يل و ماهيت سيستم پالايش امريكا 
جست وجو كرد. به زبان ساده، ناسازگاري عظيمي ميان 
ادامه در صفحه 3 اين دو وجود دارد.  

بر اساس اعلام سخنگوي وزارت 
صمت از روز ش��نبه )امروز( به 
مدت ي��ك هفته در س��امانه 
يكپارچه تخصي��ص خودرو از 
متقاضيان خري��د خودرو هاي 
وارداتي خارجي ثبت نام خواهد 
ش��د؛ ش��رايط ثبت نام ها هم 
اينگونه ترس��يم شده است كه 
متقاضي بايد داراي گواهينامه رانندگي باشد، در ۴۸ ماه 
گذشته خريد خودرو از شركت هاي خودروسازي يا بورس 
كالا نداشته باشد و همچنين داراي پلاك خودروي فعال 
نباشد، ضمن اينكه۵۰۰ ميليون تومان هم بايد در حساب 
خودش، به صورت بلوكه شده داشته باشد. علي رغم اين 
توضيحات مسوولان وزارت صمت، اساسا مشخص نيست 
اين نوع ارايه خودرو تا چه اندازه مي تواند مش��كلات بازار 
خودروي كشور را حل و فصل كند. بخش عرضه را تحت 
تاثير قرار دهد؟ و از آن مهم تر بازار خودروي كش��ور براي 
تعادل بخش��يدن به عرضه و تقاضا به چ��ه ميزان خودرو 
نيازمند است؟ شخصا معتقدم مهم ترين عامل تاثيرگذار بر 
قيمت خودرو و اساسا بازار خودرو، نرخ دلار است. اما دولت 
بايد پاسخ مي داد كه عرضه اين خودروها چه اندازه زمان 
مي برد؟  آيا عرضه خودروهاي خارجي سريع خواهد بود 
يا زمان دار؟ اساسا مكانيسم كشف قيمتي اين خودروها در 
بازار سهام مشخص نيست؟ معلوم نيست كه خريدار، نهايتا 
چه قيمتي را مي بايست پرداخت كند؟ معلوم نيست اصرار 
دولت براي پيش فروش اين خودروها به چه دليلي است؟ و 
ده ها پرسش ديگر كه هنوز پاسخي به آن داده نشده است. 
شخصا معتقدم يك چنين مكانيسمي، چشم انداز روشني 
از آينده بازار خودرو ارايه نمي كند. به نظر مي رسد، دولت 
بهتر از هر فرد يا جريان ديگري از نوسانات ارزي در روزها 
و ماه هاي پيش رو باخبر است، به همين دليل است عرضه 
خودروهاي خارجي را در اتمسفري از ابهام قرار داده است 
تا با رش��د نرخ ارز، بتواند پول بيشتري از مشتريان ايراني 
دريافت كند. از سوي ديگر، بدون شفافيت هم نمي توان 
توقع تحول در بازار خودرو را داشت. مساله مهم بازار خودرو 
به خاطر وابستگي به بازار ارز است تا بازار ارز ثبات و تعادل 
نگيرد و تحول نپذيرد نمي توان توقعي از متغير هاي مقطعي  
داشت. اما پرسش مهم تر اين است که بازار خودرو به چه 
ادامه در صفحه 8 ميزان خودرو نياز دارد تا ... 

با وجود آنكه ما در ظاهر و در 
شعارهاي مطرح شده از اين 
موضوع سخن مي گوييم كه 
حمايت از توليد، اصلي ترين 
نياز امروز اقتصادي كش��ور 
اس��ت اما آنچ��ه در عمل رخ 
مي دهد كاملا فضايي متفاوت 
را نشان مي دهد. ما همواره از 
اين گفته ايم كه بايد به سمت توسعه توليد حركت كنيم 
اما آنچه در نهايت رخ مي دهد بس��يار متفاوت است. 
ريشه اين موضوع را بايد در مباني غلط اقتصادي كشور 
جست وجو كنيم. عدم نظارت بر فعاليت هاي اقتصادي 
باعث شده، بخش هاي توليدكننده واقعي و بنگاه هاي 
اقتصادي شناسنامه دار، زير ذره بين نهادهاي نظارتي 
باشند اما ساير فعاليت ها كه به طور خاص به سفته بازي 
و دلالي اختصاص دارند از اين قاعده مستثني شوند. 
وابس��تگي به پول نفت دول��ت را درآمدهاي مالياتي 
بي نياز كرده و هر بار هم كه به س��مت ماليات ستاني 
حركت كرده جز كارمندان و حقوق بگيران ثابت و البته 
توليدكنندگان شناسنامه دار، ساير بخش ها از زير بار 
ماليات فرار كرده اند، اين در حالي است كه مسير طي 
شده از سوي كشورهاي توسعه يافته به ما چيز ديگري 
را ثابت مي كند. نگاهي به كشورهاي موفق دنيا نشان 
مي دهد كه بسياري از آنها، ماليات ستاني از توليد را يا 
متوقف كرده اند يا آن را به حداقل رس��انده اند و حتي 
براي آنكه اقتصاد مولدش��ان رشد كند، تسهيلاتي را 
براي سرمايه گذاران در نظر مي گيرند. در مقابل براي 
افرادي كه قصد دارند با سفته بازي در اقتصاد فعاليت 
كنند محدوديت هايي لحاظ مي شود. در اين ترديدي 
وجود ندارد كه دولت بايد به سمت استفاده از منابع 
مالياتي و س��اير درآمدهاي پايدار اقتصادي حركت 
كند اما سوال اينجاست كه چه اقدامي حياتي در اين 
زمينه برنامه ريزي شده اس��ت؟ اگر ما قصد افزايش 
درآمدهاي مالياتي را داريم، بايد در نظر داشته باشيم 
كه توليدكنندگان واقعي بايد از سختگيري ها معاف 
ش��وند و در واقع راه براي جذب س��رمايه واقعي باز 
شود و از سوي ديگر فعاليت هايي كه به سفته بازي و 
دلالي اختصاص دارند و نه تنها كمكي به رشد توليد 
ادامه در صفحه 3 نمي كنند كه... 

داس��تان اقتصاد ايران عجيب 
ش��ده اس��ت؛ ي��ك روز دولت 
س��يزدهم آم��د و وع��ده داد 
ك��ه اقتصادي بهت��ر در انتظار 
شماس��ت و ام��روز م��ردم 
س��خت ترين اقتصاد ممكن را 
تجربه مي كنند. وضعيت اكنون 
اقتصاد كش��ور بي��ش از اندازه 
سخت است و تقريبا هيچ كس نمي تواند پيش بيني از فردا 
داشته باشد و همه در لحظه زندگي مي كنند. مردم ديگر 
پولي براي سپرده گذاري و سرمايه گذاري ندارند، دخل و 
خرج ها ه��م اصلا با يكديگر نمي خواند. مثلا همين چند 
روز پيش يك روزنام��ه را به علت اينكه درد مردم را گفت 
و نوشت گوش��ت به ۵۰۰ هزارتومان رسيده و مردم ديگر 
توان خريد ندارند، توقيف كردند! البته اين موضوع باعث 
شد كه قصابي ها راحت تر گوشت را به قيمت واقعي يا گران 
بفروشند. از گوش��ت بگذريم و به دلار برسيم؛ اين روزها 
قيمت دلار بازار آزاد كمر مردم را شكسته است. اگر سري 
به پانزده خرداد يا فردوسي بزنيم و به پاي صحبت دلالان 
بنشينيم به قيمتي سنگين از دلار دست پيدا مي كنيم. 
اغلب دلالان عقيده دارند كه روند صعودي اين ارز شروع 
ش��ده و فعلا ۵۰ هزار تومان قيمت معقول اس��ت و سال 
جديد قيمت  دلار بيش��تر هم خواهد شد. از دلار به سكه 
و طلا برس��يم كه اين فلزات ارزشمند روي سكوي پرتاب 
هستند؛ آخرين قيمت سكه امامي به ۳۰ ميليون تومان 
رسيده و برخي از كارشناسان اقتصادي مي گويند كه فنر 
سكه تازه رها شده و افزايش نرخ ها بيشتر خواهد شد. در كنار 
اين افزايش تمام پوشاك، خوراك و لوازم ضروري زندگي 
نيز افزايش چند صددرصدي داشته است. يكي از مهم ترين 
اقلام زندگي ضروري مسكن است كه اكنون هيچ جواني 
نمي تواند خانه اجاره كند چه برسد به خريد خانه! درحال 
حاضر يك جوان حقوق با اضافه كار و پاداش حقوق ۶ تا ۷ 
ميليوني دارد در مقابل اجاره خانه در مركز شهر به بيش از ۸ 
ميليون تومان مي رسد و اين يعني بدهكاري جوان به جيب 
خودش. از تمام اين افزايش ها و واقعيت جامعه گفتيم تا به 
بورس برسيم؛ س��ال ۹۹ بود كه دولت دوازدهم در بورس 
دست درازي كرد و نقدينگي سنگيني از اين بازار برداشت. 
از مرداد س��ال ۹۹ تا به امروز سهامداران بورس روز خوش 
ادامه در صفحه 3 نديدند؛ سهامداراني كه... 

رقيه نداييمهدي عليپوربابك صدراييروح اله كهن هوش نژاد

 وزارت صمت: ثبت نام براي خودروهاي وارداتي 
از ۱۲ ظهر امروز آغاز مي شود

 برآوردهاي اوليه از نبض بازار مسكن پايتخت 
در بهمن سال جاري چه مي گويند؟

 خودرو مي خواهيد
۵۰۰ ميليون بلوكه كنيد!

 قيمت هاي داغ مسكن
 در زمستان سرد تهران

 وزير ارتباطات از پيشنهاد راه اندازي اينترنت طبقاتي 
تحت عنوان »سيم كارت خاص براي گردشگران« خبر داد

رهبر معظم انقلاب: 

 سيم كارت توريست ها 
رنگين تر مي شود؟
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بنيه قوي  مردمي  
نظام  حجت را  بر همه 

تمام كرده است
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يادداشت- 1

 ارتباط گزارش گروسي 
به آژانس و نوسانات بازارها
مي رس��د،  نظ��ر  ب��ه 
مناسبات ارتباطي ايران با 
كشورهاي ۱+۴ و امريكا از 
يك طرف و ايران با آژانس 
ان��رژي اتمي ب��ه يكي از 
حس��اس ترين مقاط��ع 
خود رس��يده است. سفر 
گروس��ي به تهران، اعلام 
آمادگي عراق و عمان براي ايفاي نقش ارتباطي براي 
ايجاد خط ارتباطي مي��ان دو راس اصلي پاره خط 
مذاكرات )ايران و امريكا(، بروز مشكلات اقتصادي 
و ارزي در بازارهاي ايران، برخي ادعاها در خصوص 
انجام غني سازي ۸۴ درصدي در ايران و... بخشي از 
مهم ترين تحولاتي است كه اين روزها ميان دو طرف 
در جريان اس��ت. بنابراين افكار عمومي ايرانيان به 
دنبال يافتن پاسخي براي اين پرسش كليدي هستند 
كه چشم انداز آتي مذاكرات چگونه ترسيم خواهد 
شد؟ آيا مي توان اميدي به احياي مذاكرات و برجام 
و حل مشكلات اقتصادي و معيشتي كشور داشت يا 
نه؟ اين يادداشت به دنبال روشن كردن بخشي از اين 

ابهامات است: 
۱( در خصوص ماجراي غني سازي ۸۴درصدي كه 
بهروز كمالوندي توضيحات لازم را ارايه كرده و گفته 
كه تنها در برخي اقلام مرتبط با شير سانتريفيوژها 
نش��انه هايي از غني س��ازي ۸۴ درص��دي وج��ود 
داش��ته و به هيچ  وجه در توليد نهايي محصول يك 
چنين اتفاقي رخ نداده است. بر اساس قانون، دامنه 
نظارت هاي آژانس هم توليد نهايي را در بر مي گيرد 
نه يك بخش جزيي از يك قطعه كوچك. به رغم اين 
توضيحات، بسيار مهم اس��ت كه بدانيم اين رخداد 
در گزارش گروسي كه قرار است ۱۵ اسفندماه ارايه 
كند، چگونه بازتاب پيدا مي كند؟ آيا گروسي تاييد 
مي كند كه غني سازي ۸۴ درصدي در ايران صورت 
گرفته يا اينكه صحبت هاي مقام��ات ايران را تاييد 
كرده و آن را يك ارِور فني محسوب مي كند كه فقط 
در برخي موارد جزيي ديده شده و در محصول نهايي 

رخ نداده است؟ 
2( اين گزارش در وضعي��ت كلي مذاكرات و نهايتا 
وضعيت بازاره��اي ايران هم اثرگ��ذار خواهد بود و 
چشم اندازي از آينده مذاكرات را ارايه مي كند. البته 
هنوز تاريخ دقيقي براي سفر گروسي به تهران اعلام 
نشده است. قبلا اعلام شده بود كه ماه فوريه، زمان 
احتمالي سفر گروسي به ايران است، اين روزها هم 
برخي زمزمه ها هم شنيده مي شود كه ممكن است 
اين سفر در ماه مارس صورت بگيرد. در حال حاضر 
مي دانيم كه سفر گروسي به تهران پس از حضور در 
نشست شوراي حكام صورت مي گيرد. در كل بايد 
توجه داشت كه بحث اصلي سفر گروسي پيگيري 
حاشيه ها دربارذه غني س��ازي ۸۴ درصدي نيست 
و او به دنبال يافتن پاسخي براي سه پرسش اصلي 
آژانس از تهران است. پرسش هاي كه مي توان آن را 
ذيل موضوعاتي چون پاسخ به ابهامات پادماني،  دامنه 
نظارت هاي آژانس و نصب دوربين ها دس��ته بندي 
كرد. از سوي ديگر محمد اسلامي، رييس سازمان 
انرژي اتمي اي��ران هم اعلام ك��رده در حال حاضر 
ناظران آژانس در تهران قرار دارند و مانعي بر سر راه 
بررسي هاي فني و تخصصي آژانس در تهران وجود 
ندارد. در واقع ايران، فعاليت پنهاني خاصي پيرامون 
غني سازي و... نداشته و ندارد. ضمن اينكه غني سازي 
۸۴ درصدي هم اساس��ا كاربردي ن��دارد كه ايران 

بخواهد به آن اقدام كند و هزينه بپردازد. 
۳( در اين ميان اما اخباري كه درباره تلاش مقامات 
عراقي براي ايجاد خط ارتباطي ميان ايران و امريكا 
شنيده مي شود، اهميت فراواني دارد. اين تلاش ها 
در كنار تلاش هاي عمان و در برخي موارد هم قطر 
مي تواند اثرات عيني بر روند توفيق مذاكرات داشته 
باشد. سال هاست كه من و برخي ديگر از تحليلگران 
روي اين گزاره پافش��اري مي كنيم ك��ه ايران براي 
دستيابي حداكثري به منافع ملي اش، بهتر است با 
طرف اصلي تصميم ساز در روند مذاكرات مذاكره و 
گفت وگو داشته باشد. با توجه به اينكه اروپا، چين و 
روسيه تاثير ويژه اي در نتيجه نهايي مذاكرات ندارند، 
ضرورتي وجود ندارد كه ايران با آنها گفت وگو كند. 
اگر ايران و امريكا تصميم بگيرند كه مستقيما مذاكره 
كنند، مهم نيست كه در كدام كشور باشد، مهم اين 

است كه گفت وگوهايي صورت بگيرد. 
۴( در گذشته هم ايران و امريكا بر سر مسائل عراق 
گفت وگوهايي را در اين كشور برنامه ريزي كردند كه 
ادامه در صفحه 7 اتفاقا نتايج قابل توجهي هم ...  

حسن بهشتي پور

 وزير ارتباطات: 
صمت ممنوعيت واردات آيفون را روشن كند

صمت پاسخي نداد

زلزله  ))آيفون((

دلار
--

يورو
--

تمام سكه
30944000

شاخص بورس
1656593

واردات آيفون ۱۴ به كشور با حواشي همراه بوده و در 
ماه هاي اخير رجيستر شدن يا نشدن آن در هاله اي از 
ابهام قرار داشت. در جديدترين اقدام هم هفته گذشته 
سازمان توسعه تجارت طي ابلاغيه اي به گمرك از اول 
اسفندماه سال جاري، ورود آيفون ۱۴ و مدل هاي بعد 
از آن به عنوان كالاي همراه مسافر يا پستي را ممنوع 
اعلام كرد. البته هنوز مش��خص نيست اين تصميم 
دايمي اس��ت يا خير. اما همين اق��دام وزارت صمت 
كافي بود تا در بازار اين محصول، زلزله قيمتي رخ دهد. 
به طوري كه اعداد و ارقام موجود در موبايل فروشي ها 
و فروشگاه هاي اينترنتي نس��بت به آخرين روز هاي 
بهمن تكان خورده اس��ت. به طوري كه هفته قبل، از 
تيتر آيفون ۱۰۰ ميليون توماني متعجب بوديم و حالا 
بعد از چند روز همان م��دل را با قيمت ۱2۰ ميليون 
تومان بايد خري��داري كنيم. درهمين حال، برخي از 
فروشندگان موبايل در بازار در رابطه با دلايل ممنوعيت 
واردات آيفون ۱۴ »ماجراي اس��تارلينك، ممنوعيت 

واردات كالاهاي لوكس و همچنين بالا رفتن نرخ ارز « 
را مطرح مي كنند. 

   ورود آيفون ممنوع شد
ممنوعيت موبايل هاي لوكس و مشخصا آيفون تاكنون 
چندين بار، به ويژه در مجلس شوراي اسلامي مطرح 
ش��ده؛ تا جايي كه حتي اعضاي كميسيون اصل ۹۰ 
مجلس اوايل ارديبهش��ت وعده دادند كه تا نيمه اول 
سال ۱۴۰۱ واردات آيفون ممنوع شود. در آن مقطع 
علي خضريان در توضيح علت اين تصميم گفته بود: 
»در ش��رايطي كه درگير جنگ اقتص��ادي و كمبود 
منابع ارزي هستيم و براي تامين ارز مورد نياز كالاهاي 
اساسي و دارو دچار مشكلاتي هستيم، منطقي نيست 
كه ما براي واردات كالاها و ازجمله گوشي هاي لوكس 
ارز نيمايي مصرف كنيم.« پيش از اظهارات نمايندگان 
مجلس نيز گمرك ايران گزارش��ي از واردات گوشي 
موبايل در سال ۱۴۰۰ منتشر كرده بود كه نشان مي داد 

۱۷.۷ ميليون دستگاه گوشي به ارزش ۴.2 ميليارد دلار 
وارد ايران شده كه از اين ميزان، حدود يك سوم ارزش 
آن براي گوش��ي هاي بالاي ۶۰۰ دلار و دوسوم ديگر 
براي كمتر از اين رقم بود. بنابر آمارها، نسبت واردات 
موبايل هاي بالاي ۶۰۰ دلار در سال ۱۴۰۰، معادل 2.۵ 
درصد كل واردات كشور بوده است. اواخر ارديبهشت 
ماه هم براي مدتي ثبت س��فارش برند آيفون متوقف 
ش��د، اما در نهايت اين مشكل برطرف شد و مديركل 
دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت گفت كه 
به طور كلي پيرو به روزرساني برخي گروه هاي كالايي 
و برخي اولويت بندي ها براي تامين كالاهاي اساسي، 
به طور مقطعي برخي اختلالات پيش مي آيد كه امري 
طبيعي اس��ت. به نظر مي رسد ماجرا براي آيفون ۱۴ 
متفاوت اس��ت؛ تقريبا از ابتداي پاييز رجيستر شدن 
يا نش��دن اين برند در هاله اي از ابهام قرار داش��ت. اما 
در نهايت مسوولان ابتدا به صراحت اعلام كرده اند كه 
صفحه 7 را بخوانيد واردات تجاري اين...  

ولادت با سعادت حضرت ابوالفضل )ع( و روز جانباز را تبريک می گوييم



رهبر معظم انقاب اس��امي گفتند: بني��ه قوي مردمي 
نظام، ثروتي ملي است كه خداوند با آن، حجت را بر علما و 
همه مسوولان نظام تمام كرده است و همه بايد در حفظ و 

افزايش اين سرمايه عظيم، بي وقفه تاش كنيم.
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقاب اس��امي 
در ديدار اعضاي مجلس خب��رگان رهبري، اين مجلس 
رفيع و بسيار مهم را نماد درهم  آميختگي »جمهوريت« و 
»اساميت« خواندند و با اشاره به حضور بي بديل، حياتي 
و مستمر مردم در صحنه هاي گوناگون گفتند: بنيه قوي 
مردمي نظام، ثروتي ملي است كه خداوند با آن، حجت را 
بر علما و همه مسوولان نظام تمام كرده است و همه بايد 
در حفظ و افزايش اين سرمايه عظيم، بي وقفه تاش كنيم.

ايشان با تبريك حلول ماه مبارك شعبان و اعياد بزرگ 
و ش��ادي آفرين آن، مجلس خبرگان را نماد حقيقي 
مردم سالاري ديني دانستند و افزودند: اين مجلس در 
پرتو تحقق كاماً سالمِ مردم سالاري، منتخب مردم 
است ضمن اينكه متشكل از علماي دين است و جوهره 

ديني نظام را نشان مي دهد.
رهبر انقاب، جايگاه، اهميت و حساسيت مجلس خبرگان 
را بالاتر از هر مركز و مجموعه اي در نظام برشمردند و گفتند: 
اين مجلس، هم تعيين كننده رهبري، و هم با مراقبت هاي 
خود، تضمين كننده وجود و استمرار شرايط رهبري است 
كه چنين جايگاه عظيمي، وظايف سنگيني را متوجه اعضاي 
خبرگان مي كند و هيچ اهمال��ي در اداي اين وظايف، در 

درگاه پروردگار پذيرفته نيست.
حضرت آي��ت الله خامن��ه اي، اهتمام خب��رگان در 
رسيدگي به مسائل گوناگون كشور را مطالبه رهبري 
و موضوعي درست دانس��تند و در عين حال گفتند: 
مهم تر از همه  مس��ائل، پرداخت��ن و اهتمام جدي به 
وظايف دروني و بيروني اعضاي مجلس خبرگان است.

ايشان استمرار فعاليت هيات تحقيق مجلس خبرگان 
در رسيدگي و مراقبت از »حفظ شرايط رهبري و انجام 
وظايف مندرج در قانون اساسي و ديگر وظايف قطعي 
رهبري« را بس��يار مهم خواندند و افزودند: مهم ترين 
وظيفه رهبري، رصد و حف��ظ حركت كلي و حركت 
بخش هاي مهم نظام در جهت انقاب است تا زاويه اي 
از مس��ير اصلي پي��ش نيايد و انقاب اس��امي مثل 

انقاب هاي ديگر منحرف نشود.
رهبرانقاب تبيين منطقي، مس��تدل و مستمر جايگاه 
مجلس خبرگان براي افكار عمومي به خصوص براي نسل 
جوان را ديگر وظيفه اعضاي اين مجلس دانستند و افزودند: 
تبيين صحيح جايگاهِ تعيين كننده مجلس خبرگان، مردم 
را با شوق و اشتياق به پاي صندوق هاي رأي در انتخابات اين 
مجلس مي آورد؛ البته اعضاي اين مجلس، شأنيت علمايي 
نيز دارند كه وظايف سنگين ديگري را متوجه آنها مي كند.

رهبر انقاب، دشمني ها با مجلس خبرگان را از جنس 
دشمني با اصل جمهوري اسامي خواندند و گفتند: 
بعضي دشمني ها با جمهوري اسامي مربوط به مسائل 
سياسي و مواضع آن در قبال موضوعي مانند فلسطين 
است اما بعضي دش��مني ها با ذات نظام است چرا كه 
اين نظام در مقابل افراد معتقد به نسخه غرب كه با هر 
گونه دخالت دين در مسائل اجتماعي مخالفند يا در 
برابر س��ردمداران ليبرال دموكراسي كه پشت پرچم 
دروغين آزادي و دموكراسي، نقشه سلطه و غارت منابع 
دنيا را كشيده  اند، ايستاده و با قرار دادن »مردم سالاري 

و آزادي« در كنار »دين« نقشه آنها را بهم زده است.
ايش��ان تبيين علت اصلي دش��مني ها براي مردم را 
ضروري دانستند و افزودند: با تبيين اين علت اصلي، 
ديگر كسي نبايد در فضاي مجازي و غير از آن، بگويد 
جمهوري اس��امي براي خود دشمن مي تراشد زيرا 
اين ذات مردم س��الاري ديني است كه موجب ابطال 

نقشه هاي بدخواهان و عامل دشمني آنها است.
حضرت آيت الله خامن��ه اي، ش��أن دوم اعضاي مجلس 
خبرگان را »شأن علمايي« آنها برشمردند و گفتند: بنيه 
مردمي قوي جمهوري اسامي و ارتباط و اتكاء مردم و نظام 
به يكديگر، ثروتي ملي، حقيقتي غيرقابل كتمان و بي نظير 
يا لااقل كم نظير در دنيا است كه جلوه هاي آن در ماجراي 
كرونا و به ميدان آمدن مردم، كمك هاي مومنانه و همچنين 
حضور و تاش ه��اي مردم در كمك به آس��يب ديدگان 

حوادث طبيعي حقيقتاً حيرت انگيز است.
ايشان راهپيمايي ۲۲ بهمن امسال را تجلّي ديگري از بنيه 
مردمي قوي نظام خواندند و خاطرنشان كردند: در كجاي 
دنيا مشابه چنين اجتماع عظيمي براي يك امر سياسي 

وجود دارد كه مردم با اين كثرت و تنوع جمعيت و سايق، 
از پيران قدخميده تا نوجوانان نورسيده، چهل و چند سال 
پشت سر هم و در شرايط آب و هوايي غالباً سخت، هر سال 
در صحنه حاضر شوند؟ اين پشتوانه و بنيه مردمي قوي نظام 
است كه البته ما به آن عادت كرده ايم و شايد عظمت آن را 

خوب درك نكنيم.
رهب��ر انقاب افزودند: حضور مردم، حج��ت الهي را بر ما 
مسوولان و علما تمام كرده است و اينكه فقط به اين ثروت 
ملي افتخار كنيم، كافي نيست بلكه بايد اين ثروت را مستمراً 
حفظ و زياد كنيم و به وظايف خود در اين زمينه عمل كنيم.
ايشان نقش دين و علما را در شكل گيري اينگونه حركت هاي 
ملي و انقابي، مهم و بي بديل برش��مردند و خاطرنشان 
كردند: در انقاب اسامي هم امام خميني به عنوان يك 
عالم ديني و مرجع تقليد نقش آفرين بود كه توانس��ت به 
پشتوانه ميراث هزار ساله علماي دين و اعتماد و اعتقادي كه 
در مردم به آنها شكل گرفته بود، ملت را از تهران تا روستاها و 
شهرهاي دوردست با شعار واحد به حركت درآورد كه اين 
كار از هيچ حزب و شخصيت سياسي ديگري ساخته نبود.

حضرت آي��ت الله خامنه اي، ثروت عظي��م و تهديدزداي 
حضور و بنيه مردمي براي نظام را حياتي دانستند و گفتند: 
علما فارغ از داشتن يا نداشتن مسووليت دولتي، براي حفظ 
اين سرمايه عظيم وظايف سنگيني دارند كه مهم ترين آن 
جهاد تبيين است، ضمن اينكه »تقوا، صداقت، پاكدستي، 
پرهيز از موارد شبهه ناك، انگيزه خدايي و دعوت كردن با 

عمل نه فقط با زبان« مردم را دلگرم و خاطرجمع مي كند.
ايشان علما را به ارتباط با جوانان و دانشجويان و حضور در 
مراكز دانشجويي سفارش كردند و گفتند: با حرف نو، بيان 
نو و منطق نو، با جوانان گفت وگو و گره هاي ذهني آنها را باز 

كنيد البته در برابر شبهاتي هم كه پاسخ آنها را نمي دانيم 
بگوييم نمي دانم يا بايد بررسي كنم.

رهبر انقاب، تش��كيل حلقه هاي معرفتي از فضاي 
جوان و پُر ش��مار و صاحب فكر در شهرهاي مختلف 
با محوريت علم��اي بزرگ و اعضاي مجلس خبرگان 
را گامي ديگر ب��راي ارتباط موثر با جوانان، خواندند و 
افزودند: از شبهه هم نبايد رنجيد و همچنانكه مرحوم 
ش��هيد مطهري خودش شبهه و پاس��خ آن را كشف 

مي كرد، بايد براي مواجهه با شبهه آماده شد.
حضرت آيت الله خامنه اي افزودند: شب هات مانند تحريم ها 
اس��ت و موجب مطالعه و فكر و تحقيق براي پاسخگويي 
مي ش��ود همانطور كه تحريم ها ما را وادار كرد در مسائل 
مختلفي مانند دفاعي، درماني و سامت به دستاوردهاي 
جديدي دس��ت يابيم كه اگر تحريم ها نبود، مطمئناً اين 

پيشرفت هاي فني و صنعتي وجود نداشت.
ايشان سوال ها و ش��بهه هاي جوانان را نيازمند بيان 
منطقي و اقناعي دانستند و گفتند: مراقب باشيم حرف 
سس��ت و بي منطق نزنيم كه البته وظيفه پشتيباني 
فكري مجموعه هاي جوان و افراد صاحب فكر، برعهده 

حوزه علميه قم و ساير حوزه هاي علميه است.
حضرت آيت الله خامنه اي در بخش پاياني سخنان شان 
با تأكيد بر ضرورت اميدآفريني، سياس��ت مس��تمر 
دش��من را يأس آفريني خواندند و با اشاره به نامه يك 
گروه سياسي در سال ۱۳۶۹ به يكي از مسوولان كشور 
گفتند: يك سال پس از رحلت امام بزرگوار، آن گروه 
در نامه اي سرگشاده و سراسر يأس آفرين نوشت كشور 

و ملت به لبه نابودي و ويراني رسيده است.
رهبر انقاب اس��امي افزودند: كس��اني كه خودشان و 
شخصيت شان در معرض نابودي و ويراني است، همه چيز 
را از اين زاويه مي بينند اما در مقابل، كساني كه دل و ذهني 
پُر از اميد دارند، اميدوارانه به مسائل و تحولات نگاه مي كنند 
كه اميدواريم خداوند همه ما را موفق بدارد كه با اين نگاه، 
و به پشتوانه لطف الهي و حضور مردمي، به وظايف خود با 

جديت و بدون خستگي و سستي عمل كنيم.
در ابت��داي اين ديدار، حجت الاس��ام والمس��لمين 
رييسي نايب رييس مجلس خبرگان رهبري، به بيان  
گزارشي از سه بخش كاري يازدهمين اجاس رسمي 

اين مجلس پرداخت.
»انتخابات اعضاي هيات رييس��ه، كميسيون ها و هيات 
انديشه ورز«، »جلسات جداگانه با حضور فرمانده نيروي 
قدس سپاه پاسداران درباره تحولات منطقه و وزير اقتصاد 
درباره موضوعات معيش��تي« و همچنين »بحث درباره 
دغدغه هاي فرهنگي، اقتصادي و تحليل اغتشاشات پاييز 
در نطق هاي پيش از دستور ۱۴ تن از اعضاي اين مجلس«، 

محورهاي گزارش آقاي رييسي بود.
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رييس جمهور: 
كارنامه سپاه

درخشان و افتخار آميز است
رييس جمهور اظهار داشت: س��پاه پاسداران انقاب 
اس��امي از ابتداي تشكيل به عنوان نيرويي پرتاش 
و كارآم��د در دفاع از دين، ق��رآن و ارزش هاي انقاب 
اسامي و صيانت از سرزمين ايران رشادت و شجاعت 
به خرج داده و كارنامه درخش��ان و افتخارآميزي در 
دفاع از انقاب اس��امي، كمك مومنان��ه به مردم در 
رخدادهاي مختلف و احداث زيربناها و زيرساخت هاي 

كشور داشته است.
سيد ابراهيم رييسي در جريان سفر به استان آذربايجان 
غربي، در ديدار با سبزپوشان ولايت علوي به مناسبت 
روز پاس��دار، با تبريك سالروز ولادت امام حسين)ع( 
به همه مس��لمانان و آزادگان جهان گفت: خداوند را 
شاكرم كه در روز پاس��دار در سرزمين ايستادگي در 
مقابل دشمنان و در حضور پاسداران عزيز مدافع امنيت 

و استقال كشور هستم.
رييس جمهور افزود: سپاه پاسداران انقاب اسامي از 
ابتداي تشكيل به عنوان نيرويي پرتاش و كارآمد در 
دفاع از دين، قرآن و ارزش هاي انقاب اسامي و صيانت 
از س��رزمين ايران رشادت و ش��جاعت به خرج داده و 
كارنامه درخش��ان و افتخارآميزي در دفاع از انقاب 
اسامي، كمك مومنانه به مردم در رخدادهاي مختلف 
و احداث زيربناها و زيرساخت هاي كشور داشته است.

رييس��ي با بيان اينكه سپاه پاسداران انقاب اسامي 
همچنين نيروهاي كارآمدي در بخش هاي مختلف 
تربيت كرده است كه در جاي جاي كشور ايفاي نقش 
مي كنند، اظهار داشت: سپاه پاسداران انقاب اسامي 
حت��ي فراتر از مرزهاي كش��ور در منطقه نيز همواره 

امنيت آفرين و امنيت ساز بوده اند.
رييس جمهور اضافه ك��رد: برخاف نيروهاي نظامي 
دشمن كه همواره دنبال كشورگشايي و شرارت آفريني 
هستند، نيروهاي ايران در هر كجا كه حضور يافته اند، 
موجب ايجاد امنيت شده و با شرارت ها برخورد كرده اند. 
در حالي كه حاصل فعاليت دشمنان در منطقه ايجاد 
داعش و گروهك هاي تروريستي بوده است، نيروهاي 
ايران در كارنامه درخشان خود مبارزه با تروريسم را رقم 
زده اند و حاج قاسم سليماني قهرمان مبارزه با تروريسم 

در منطقه و برخورد با اشرار و ناامن كنندگان است.
رييس جمهور در ادامه با بيان اينكه سپاه پاسداران در 
عرصه مسائل اجتماعي و همچنين شناسايي و برخورد 
با عناصر ناس��الم و ناپاك نيز كارنامه درخشاني دارد، 
افزود: امروز سپاه پاسداران انقاب اسامي ملجأ و پناه 
مردم در آسيب ها، مشكات و همچنين پايگاه و كانون 
اجتماع جوانان انقابي و بسيجي است. رييسي گفت: 
بسياري از مردم، بسيج را ملجأيي براي تأمين نيازهاي 
اجرايي، عملي و فكري خود مي دانند و پايگاه هاي بسيج 
در هر كوي و برزني در كشور، محل اجتماع دلدادگان 
به انقاب و مجاهدان راه خداس��ت. رييس جمهور با 
بيان اينكه سپاه پاسداران هم داراي انديشه حسيني 
و انقابي و هم داراي انگيزه بالاس��ت، اظهار داش��ت: 
اين انديشه و انگيزه امروز زمينه اي براي عمل صالح و 
حضور در ميدان در عرصه هاي مختلف است. رييسي 
تصريح كرد: همانطور كه خون ابا عبدالله)ع( موجب 
جهل زدايي از بشريت شد، خون شهداي ما هم موجب 
بيداري در منطقه شده است. امروز به بركت رشادت ها 
و از جان گذشتگي هاي پاس��داران، مناطق مرزي ما 
بلكه سراسر كشور داراي امنيت است. رييس جمهور 
در ادامه سپاه پاس��داران انقاب اسامي را پرچمدار 
دفاع از ارزش هاي الهي دانست و گفت: جاهليت قديم 
امروز با شكل و شيوه مدرن، مجهز به علم و فناوري و 
داراي پشتيباني از سوي قدرت هاي بزرگ و امپراتوري 
رسانه اي، شنيع ترين و زشت ترين اعمال را در جوامع 
رواج مي دهد، اما سپاه پاسداران انقاب اسامي مفتخر 
به دفاع از ارزش هاي الهي است. رييسي اطاعت نيروهاي 
مسلح جمهوري اسامي از ولي فقيه جامع الشرايط 
را يكي از رموز تقدس نيروهاي مس��لح كشورمان در 
بين نيروهاي نظامي كش��ورهاي ديگر عنوان كرد و 
افزود: هيچ شخصي، هيچ زماني و هيچ مكاني قُدسي 
نمي ش��ود مگر در ارتباط با قدوس و دليل قُدس��يت 
انقاب اسامي آن اس��ت كه مي خواهد احكام الهي 
را اجرايي كنند و قُدسيت نيروهاي مسلح ما نيز از آن 
جهت است كه مي خواهند از اين ارزش ها و همچنين 
مردم و كشور دفاع كنند. رييس جمهور ادامه داد: اين 
جايگاه باصابت و مملو از انگيزه ه��اي الهي، امروز از 
س��پاه مجموعه اي اثرگذار ساخته است كه دشمنان 
از بردن نامش به لرزه مي افتند. رييس��ي با بيان اينكه 
دشمنان تصور مي كردند با ترور سرداران و فرماندهان ما 
مي توانند در دل مردم و نيروهاي مسلح ما هراس و ترديد 
ايجاد كنند، افزود: دشمنان همانطور كه با اشتباهات 
محاسباتي مكرر در جنگ نظامي شكست خوردند در 
جنگ اقتصادي و جنگ تبليغاتي و رسانه اي نيز به شكل 
مفتضحانه اي با شكست مواجه شدند. رييس جمهور 
در ادامه حضور پرشور مردم در راهپيمايي ۲۲ بهمن 
امس��ال به رغم تبليغات وسيع و گس��ترده دشمنان 
را يكي از نش��انه هاي ديگر شكس��ت سياس��ت هاي 
دش��من در برابر ملت ايران عنوان كرد و گفت: آنها باز 
هم در ادامه اش��تباهات فراوان خود به توطئه گري در 
كشورهاي همس��ايه و هم مرز ما پرداختند، اما ديدند 
دلاوران سپاهي ما در قرارگاه حضرت حمزه )ع( چگونه 
با صابت و اقتدار امنيت مرزهاي جمهوري اسامي را 
به رخ كشيدند. رييسي تأكيد كرد: امروز سپاه پاسداران 
انقاب اسامي به پشتوانه ملت ايران از هر زمان ديگري 
قوي تر و دش��منان ما از هر زمان ديگري ضعيف ترند. 
رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان خود با بيان 
اينكه كشور در عرصه هاي مختلف در حال پيشرفت 
است و در اين پيشرفت سپاهيان ما نقش بسيار موثري 
داش��ته اند، تصريح كرد: ما يقين داريم كه با استعانت 
از خداي متعال و توس��ل به خون حضرت حسين بن 
علي)ع( كش��ور پيش خواهد رف��ت و با هيچ تهديد و 
تحريمي متوقف نخواهد شد و روز به روز در عالم بيشتر 

خواهد درخشيد. 

بخش قابل توجهي 
از اقتصاد ما خصولتي است

رييس مجلس شوراي اسامي با بيان اينكه امروز ۸۰ 
درصد اقتصاد ما دولتي است، عنوان كرد:  اي كاش واقعا 
دولتي بود، اما بخش قابل توجهي از اقتصاد ما خصولتي 
اس��ت كه بس��يار مش��كات ما را افزايش مي دهد. 
جاهايي كه خواسته ايم اقتصاد را به محرومان داده و 

مردمي سازي كنيم، بسيار بد عمل كرده ايم.
وي اف��زود: حضرت ام��ام)ره( در نشس��تي با اصناف 
اصفهان در قم به حوزه اقتصاد تأكيد و به كارخانه داران 
و توليدكنندگان مي فرمايند به كارگران رس��يدگي 
شود. ايشان مي گويند اگر شما به دنبال كالا هستيد 
و منفعت مي خواهيد، كارگران قانع هستند و با راضي 
كردن آنها ثمره مادي و معنوي دريافت مي كنيد. بعد 
از آن تذك��ر مهمي براي اقتص��اد داده و گفته اند من 
نگ��ران آينده دور انقاب در حوزه مس��ائل اقتصادي 
هس��تم. قاليباف در ادام��ه با بيان اينكه فه��م از اين 
صحبت امام )ره( اين است كه بحث يك ماه ويكي دو 
سال نيس��ت بلكه بحث دهه هاي آينده است، عنوان 
كرد: توصيه ايشان به اصناف و كارخانه داران اصفهان 
است كه از هم اكنون براي اقتصاد چاره انديشي كنيد 
كه اگر اين مسائل حل نشود و مردم گرفتار آن باشند، 
مردم از انقاب و اسام گذر كرده و رد مي شوند. ايشان 
مي فرمايند اگر ديديد اين شرايط پيش آمد و مردم از 
اس��ام و انقاب گذر نكردند تنها يك دليل دارد و آن 
اين اس��ت كه خداوند به خاطر امام حسين)ع( به ما 
رحمي كند. رييس نهاد قانونگذاري كشورمان بر همين 
اساس تصريح كرد: اگر مي خواهيم شرع و عقل را در 
اداره كشور رعايت كنيم، حضرت امام)ره( با صراحت 
در اين خصوص فرموده ان��د دولت ها حق دخالت در 
اموري كه مردم مي توانند انج��ام دهند را ندارند و در 
حوزه اقتصاد مي فرمايند شرعا حق ندارند. اكنون سوال 
اين است كه ما كدام يك از اينها، شرع، عقل يا قانون را 
رعايت مي كنيم؟ قاليباف در ادامه اين نشست با بيان 
اينكه امروز ۸۰ درصد اقتصاد ما دولتي اس��ت، عنوان 
كرد:  اي كاش واقعا دولتي بود اما بخش قابل توجهي 
از اقتصاد ما خصولتي اس��ت كه بسيار مشكات ما را 
افزايش مي دهد. جاهايي كه خواسته ايم اقتصاد را به 
محرومان داده و مردمي س��ازي كنيم، بسيار بد عمل 
كرده ايم. رييس قوه مقننه با اش��اره به تاريخ ۴۴ ساله 
انقاب و تجربه اين دوران عنوان كرد: اگر كار موفقي را 
بدون حضور مردم در اين دوره سراغ داريد بگوييد. هر 
كجا اقدام افتخارآميزي داشتيم جايي بوده كه مردم 
به ميدان آمده اند و جايي كه خطي روي مردم كشيده 
و آنها را نديديم، هزينه ها كرده و تاش ها كرده ايم اما 

هيچ خروجي نداشته ايم و اين تجربه ما است.
وي همچنين با بيان اينكه باور ما اين است كه بقاي اين 
انقاب بدون حضور مردم زير سوال است، بيان داشت: 
تداوم انقاب و اس��تحكام نظام جمهوري اسامي به 
عنوان يك نظام سياس��ي برخاس��ته از اصل مترقي 
ولايت فقيه و اسام سياسي كه حضرت امام )ره( آن را 
برخاسته از فقه پويا پايه گذاري كردند، بدون توجه به 
مردم امكان پذير نيست. قاليباف با اشاره به تجربيات 
خ��ود در حوزه كاري ابراز داش��ت: در ح��وزه كاري و 
حكمراني اگر روشي براي اجرا پيشنهاد مي شود كه 
مبتني بر مردم نباشد، نبايد آن پيشنهاد را پذيرفته و 
اجازه آغاز كار بر اساس آن را بدهيم. زماني كه از مردم 
صحبت مي كنيم بايد همه مردم به معناي همه اقشار 
از نخبگان تا پايين ترين سطح ديده شده و بدانيم هر 
كسي در جاي خود نقش كليدي دارد. نبايد بگوييم 
صرفا با نخبگان، جوانان و آقايان كار داريم بلكه با همه 
به لحاظ سني، جنسيتي و تخصص كار داريم و جامعه 

به همه اينها نيازمند است.

هر دولت چقدر از صندوق 
توسعه ملي برداشت كرد؟

آماره��ا حاكي از آن اس��ت كه ميزان برداش��ت از 
صندوق توس��عه مل��ي در دولت ه��اي يازدهم و 
دوازده��م از منابع ورودي به اين صندوق بيش��تر 

بوده است.
طبق آمار، منابع ورودي به صندوق توسعه ملي از 
س��ال ۱۳۸۹ تا نيمه اول سال ۱۳۹۲ )دولت دهم( 
۵۵ ميلي��ارد دلار و مصارف اين صن��دوق در دوره 
مذكور ۲۰ ميليارد دلار بوده اس��ت. بر اين اساس 
منابع ورودي به صندوق توسعه در نيمه دوم سال 
۱۳۹۲ تا نيمه اول سال ۱۳۹۶ )دولت يازدهم( ۴۴ 
ميليارد دلار بوده در حالي كه مصارف از اين صندوق 
طي دولت يازدهم ۵۰ ميليارد دلار بوده است.منابع 
ورودي به صندوق توس��عه ملي در نيمه دوم سال 
۱۳۹۶ تا نيمه اول سال ۱۴۰۰ نسبت به نيمه دوم 
س��ال ۱۳۹۲ تا نيمه اول سال ۱۳۹۶ با كاهش ۱۰ 
ميليارد دلاري به ۳۴ ميليارد دلار رسيده و مقايسه 
ميزان برداش��ت نيز در دوره ه��اي زماني مذكور با 
افزايشي هشت ميليارد دلاري به ۴۲ ميليارد دلار 

رسيده است.
طبق اطاعاتي كه صندوق توسعه ملي در اختيار 
ايسنا قرار داده است، اين اعداد، ارقام تحقق يافته و 

بدون لحاظ تعهدات صندوق توسعه است.
هنوز آمار دقيقي از برداش��ت دولت س��يزدهم از 
صندوق توسعه ملي مشخص نيست، اما اواسط آبان 
ماه بود كه رييس سازمان برنامه و بودجه اعام كرد 
»خدمت رهبري نامه اي از طرف رييس جمهوري 
داده شده است و از ايشان اجازه خواسته ايم كه اجازه 
دهند از ۲۰ درصد اين درآمدها در دو موضوع تملك 
و اشتغال استفاده كنيم كه ايشان نيز با برداشت ۱۰ 

درصد موافقت فرمودند.«
بر اس��اس اين گزارش، مه��دي غضنفري، رييس 
هيات عامل صندوق توسعه ملي نيز هفته قبل در 
حساب شخصي خود در توييتر نوشت: »دولت هاي 
اخير حدود ۱۰۰ ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي 
برداشت كرده اند. لطفا نمايندگان مجلس در برنامه 
هفتم و بودجه هاي سالانه مشخص كنند اين بدهي 

چگونه بازپرداخت مي شود.«

رهبر معظم انقلاب: 

پيشنهادهاي عجيب بودجه اي مجلس

بنيه قوي  مردمي  نظام  حجت را  بر همه تمام كرده است

معافيت مالياتي براي طرفداري از نظام!
با نزديك ش��دن به روزهاي پاياني بررسي بودجه توسط 
مجلس، تصوير برنامه اقتصاد اي��ران براي ۱۴۰۲ در حال 
واضح تر شدن است، تصويري كه هرچند نشان از آن دارد 
كه نسبت به سال هاي قبل اختافات ميان دو قوه در مسير 
نهايي كردن بودجه كمتر شده اما در عين حال خبرهايي از 
مجلس بيرون مي آيد كه مشخص نيست با چه هدف گذاري 

اقتصادي انجام مي شود.
در شرايطي كه بر اساس آخرين گزارش مركز آمار، نرخ تورم 
سالانه كشور از مرز ۴7 درصد گذشته و بالاترين نرخ تورم در 
چند دهه اخير كشور به ثبت رسيده، همچنان بحث درباره 
افزايش حقوق س��ال آينده با اما و اگر مواجه است. دولت 
در بودجه پيش بيني ك��رده كه حقوق ۲۰ درصد افزايش 
پيدا كند و به اين ترتيب جبران دولت حتي نيمي از تورم 
فعلي را نيز شامل نمي شود. در چنين شرايطي پيش بيني 
مي شد كه نمايندگان مجلس براي بهبود وضع معيشتي 
حقوق بگيران ثابت دست به كار شوند و حتي صحبت هايي 
نيز درباره پلكاني شدن حقوق مطرح شده بود، موضوعي كه 
حالا به نظر مي رسد از دستور كار مجلس خارج شده است. 
يك عضو كميس��يون تلفيق بودج��ه ۱۴۰۲ در مجلس 
گفت: بر اساس مصوبه كميسيون تلفيق مجلس شوراي 
اسامي افزايش حقوق كاركنان دولت و بازنشستگان در 
سال آينده پلكاني نيست و به حقوق همه افراد ۲۰ درصد 
اضافه خواهد ش��د. غامعلي كوهساري درباره مهم ترين 
مصوبات كميسيون تلفيق بودجه ۱۴۰۲، بيان كرد: حذف 
بند ج تبصره ۸ لايحه بودجه ۱۴۰۲ يكي از مصوبات خوب 
كميسيون تلفيق بودجه است؛ با اين بند از لايحه بودجه، 
قيمت كود، بذر و نهاده هاي كشاورزي در سال آينده چند 
برابر مي شد ولي با بررسي هايي كه كميسيون تلفيق انجام 
داد و مشورتي كه با كارشناسان در اين حوزه داشت، با اين 
مصوبه كميس��يون تلفيق جلوي اين كار گرفته شد. وي 
در ادامه اظهار كرد: يكي ديگر از مصوبات مهم كميسيون 
تلفيق به قير رايگان باز مي گ��ردد. تحويل قير رايگان به 
دستگاه هاي مربوطه موضوع مهمي است. دقيقا مصوبه 
سال گذشته كميسيون با همان قيمت در خصوص قير در 
بودجه ۱۴۰۲ تكرار شده است. اين عضو كميسيون تلفيق 
بودجه ۱۴۰۲ مجلس شوراي اسامي، تصريح كرد: يكي 
ديگر از مصوبات خوب كميسيون تلفيق عاوه بر واردات 
خودرو اين اس��ت كه به وزارت راه و شهرسازي و سازمان 
حمل و نقل جاده اي اجازه داديم كه ماشين آلات زير پنج 
سال ساخت را وارد كند بدون پرداخت عوارض گمركي. اين 
مصوبه باتوجه به مشكاتي كه در حوزه راهداري داريم در 

بودجه سال آينده پيش بيني شده است.
وي در ادامه تاكيد كرد: در خصوص حقوق كاركنان دولت 
حداقل حقوق 7 ميليون و ۹۲۰ هزارتومان در نظر گرفته 
شد اما دولت افزايش حقوق را به صورت پلكاني پيش بيني 

كرده بود يعني افرادي كه س��ابقه كم تري دارند افزايش 
حقوق بيشتري داشتند و افرادي كه سابقه بيشتري داشتند 
افزايش حقوق آنها كم تر بود با اين روند افراد با سابقه كم تر 
مورد توجه قرار مي گرفتند. اين س��بب مي شدد انگيزه از 
افراد با سابقه گرفته شود به همين دليل كميسيون تلفيق 
افزايش حقوق س��ال آينده را ۲۰ درصد براي همه در نظر 
گرفت و ديگر پلكاني نيست. كوهساري گفت: در خصوص 
بازنشستگان نيز اينگونه است. اگرچه ما معتقد هستيم كه 
افزايش ۲۰ درصدي حقوق پاس��خگوي نياز كارمندان و 
بازنشستگان نيست اما افزايش حقوق نيز يك سري تبعات 
اقتصادي ديگر برجاي مي گذارد كه مجدد آثار آن به مردم 
باز مي گردد. به اين ترتيب حقوق بگيران ثابت در سال آينده 
بايد منتظر معجزه اقتصادي باشند كه يا دولت بتواند تورم 
را به شكل قابل توجهي كاهش دهد يا راهي براي گذران 
امور خود پيدا كنند. موضوع ديگري كه در كنار هزينه هاي 
دولت مطرح است اما بحث درآمدهاي دولت است و در اين 
ميان يكي از اصلي ترين چالش ها، ميزان درآمدهاي مالياتي 
در سال آينده اس��ت. دولت در بودجه پيش بيني افزايش 
قابل توجه درآمدهاي مالياتي را كرده و از همان ابتدا اين 
ترديد به وجود آمده كه با توجه به شرايط دشوار اقتصادي، 
شايد فعالان اقتصادي توان پرداخت آن را نداشته باشند، 
موضوعي كه دولت آن را به رسميت نمي شناسد و معتقد 
است برنامه ريزي هاي صورت گرفته بر مبناي واقعيت بوده 
است.  آمارهايي كه از ماليات ستاني در سال جاري منتشر 
شده نيز نشان مي دهد كه دولت توانسته درآمدهاي خود 
از ماليات را افزايش دهد. آمارها حاكي از آن است كه ميزان 
ماليات »ارث« در ش��ش ماهه نخست سال جاري حدود 
۹۰۲ ميليارد و ۴۹۴ ميليون تومان و در ۱۰ ماه نيز ۱۶۵۸ 

ميليارد تومان اس��ت. درآمد دولت از ماليات »اتفاقي« در 
شش ماهه نخست سال جاري ۲۹ ميليارد و ۸۲۹ ميليون 
تومان و در ۱۰ ماه نيز ۴7 ميليارد تومان بوده است. دولت 
از محل ماليات »نقل و انتقال س��رقفلي« در شش ماهه 
نخست سال جاري ۱۰۸۹ ميليارد و ۱۹ ميليون تومان و 
در ۱۰ ماه ۱۹۹۳ ميليارد تومان درآمد داشته است. ماليات 
»نقل و انتقال س��هام« در شش ماهه نخست سال جاري 
۲۹7۰ ميليارد و ۴۳۱ ميليون تومان و در ۱۰ ماه نيز ۴۴۶۴ 
ميليارد تومان براي دولت درآمد داشته است. درآمد دولت از 
محل ماليات »نقل و انتقالات اماك« در شش ماهه نخست 
سال جاري ۲۱۹۵ ميليارد و ۱۱۶ ميليون تومان و در ۱۰ ماه 
نيز ۴۰۱۴ ميليارد تومان بوده است. دولت از محل ماليات 
»حق تمبر و اوراق بهادار« در شش ماهه نخست سال جاري 
۹۸۳ ميليارد و 7۶۲ ميليون تومان و در ۱۰ ماه نيز ۱۸۳۴ 
ميليارد تومان درآمد داشته است. »ماليات بر واحدهاي 
مسكوني گران قيمت )با احتساب عرصه و عيان(« در شش 
ماهه نخست سال جاري ۱۲ ميليارد و 77۵ ميليون تومان 
و در ۱۰ ماه نيز ۲۳ ميليارد تومان براي دولت درآمد داشته 
اس��ت. درآمد دولت از محل »ماليات بر انواع خودروهاي 
سواري و وانت دو كابين داراي شماره انتظامي و شخصي 
گرانقيمت« تا پايان شهريورماه سال جاري ۲۸۱ ميليارد 
و ۴۸۴ ميليون تومان و تنا پايان دي ماه نيز ۴۲۲ ميليارد 
تومان بوده است و در نهايت دولت از محل »درآمد حاصل 
از ماليات بر واحدهاي مسكوني خالي از سكنه« در شش 
ماهه نخست سال جاري ۴۸۵ ميليون تومان و در ۱۰ ماهه 

نيز بيش از يك ميليارد تومان درآمد داشته است.
آنچه كه در اين ميان عجيب است اما صحبت هاي يكي از 
نماينگان مجلس و پيشنهادي براي معافيت هاي مالياتي 

تازه است. احمد اميرآبادي در هفتمين همايش سراسري 
ديده بان شفافيت و عدالت در مش��هد اظهار كرد: اكنون 
ماليات دانه درش��ت ها ۵.۵ برابر تمام كسبه كشور شامل 
چهار ميليون كس��به اس��ت. عضو هيات رييسه مجلس 
شوراي اسامي افزود: بررسي ها نشان مي دهد، در حالي 
كه ماليات اخذ شده از كل كسبه كشور نزديك به ۲۰ هزار 
ميليارد تومان است، ماليات يك مجموعه قابل شمارش از 
دانه درشتها ۱۱۰ همت بوده است. وي بيان كرد: ۳۰ هزار 
متصدي مالياتي در كشور مس��وول جمع آوري ماليات 
و خراج در كش��ور هس��تند كه ۱۵ هزار نف��ر از اين تعداد 
درگير اخذ ماليات از كس��به كشورند. ميزان اخذ ماليات 
از حدود چهار ميليون كسبه در كشور بين ۱۵ تا ۲۰ هزار 
ميليارد تومان در سال بوده است. وي بيان داشت: با تغيير 
رويكردهاي مالياتي و اخذ ماليات از محل تراكنش هاي 
بانكي فقط طي ۹ ماه اخير از مجموعه بسيار اندك و قابل 
شمارش افراد، ۱۱۰ هزار ميليارد تومان ماليات اخذ شده 
است. اميرآبادي گفت: در تنظيم بودجه كشور يك بحث 
اين است كه اصناف كش��ور تا ۵۰۰ ميليون تومان درآمد 
معاف از ماليات ش��وند، براين اساس سه ميليون كسبه از 
اين گردونه ماليات س��تاني خارج شده و با اين قانون اينها 
دوستدار نظام و انقاب مي شوند. وي اظهار داشت: در نهايت 
ماليات اين سه ميليون كسبه كه حدود ۱۵ هزار ميليارد 
تومان است، حذف شده حال آنكه فقط از يك دانه درشت 
به تنهايي هزار و ۲۰۰ ميليارد تومان ماليات اخذ شده است. 
اين نماينده مجلس بيان داشت: با تصويب اينچنين قوانيني 
۱۵ هزار كارمند مالياتي فارغ مي ش��وند و آنها براي اخذ 
ماليات از دانه درشت هايي كه فرار مالياتي دارند ساماندهي 
مي شوند. اميرآبادي به تصويب قانون شفافيت در مجلس 
اشاره كرد و گفت: در قالب اين قانون، مذاكرات مجلس و 
كميسيون هاي آن، مذاكرات هيات وزيران و شوراها براي 
مردم شفاف ش��د، البته آراي نمايندگان نيز مطابق اين 
قانون شفاف گرديده است. وي به اهميت سرمايه گذاري 
داخلي و خارجي در كشور اشاره كرد و گفت: اگر تا سه سال 
ديگر ۸۰ ميليارد دلار در توسعه زيرساختهاي گاز كشور 
سرمايه گذاري نشود، در حوزه مصرف گاز خانگي با مشكل 
جديد مواجه خواهيم شد. عضو هيات رييسه مجلس بيان 
داشت: همه موافق كاهش تصدي گري دولت هستند تا از 
طريق فروش دارايي ها، سرمايه گذاري در كشور انجام شود 

نه اينكه همين فروش ها صرف پرداخت حقوق ها شود.
هرچند مشخص نيست كه آيا اين صحبت ها صرفا پيشنهاد 
اين نماينده مجلس است يا طرحي در ميان نمايندگان در 
حال بررسي است اما آنچه كه عجيب به نظر مي رسد مبناي 
خاص معافيت مالياتي پيشنهاد شده از سوي اميرآبادي 
اس��ت. موضوعي كه بايد ديد در نهايت به كجا مي رسد و 
مجلس چه طرح مالياتي را براي ۱۴۰۲ نهايي خواهد كرد. 



يكي از مشكلات مهم صنعت كشورمان، توليدات صنعتي با 
ارزش افزوده پايين و با ماهيت خام فروشي است. اين موضوع 
سبب شده است كه علاوه بر درآمدزايي بسيار پايين ارزي، 
رقابت پذيري اين صنايع نيز تنها منوط به دريافت رانت بيشتر 
انرژي ارزان باشد. در اين ارتباط به عنوان نمونه مي توان به 
ش��ركت هاي متانولي اش��اره كرد كه كاملا به اعطاي رانت 
خوراك وابسته هستند. همچنين يكي از مولفه هاي اصلي 
توسعه، بحث مربوط به اعطاي يارانه مشروط به افزايش بهره 
وري و بازدهي و به طور كل افزايش ارزش افزوده در اقتصاد 
اس��ت. در همين راستا نيز كشور هاي دنيا به سمت اعطاي 
يارانه مي روند؛ مس��يري كه متاسفانه در كشور ما معكوس 

طي شده است!
به گزارش خبرنگار »تعادل« با توجه به افزايش و مازاد شدن 
توليد گاز كشور در اواخر سال هاي دهه ۸۰ شمسي، دولت 
تصميم به توسعه زنجيره ارزش صنعت پتروشيمي با خوراك 
گاز طبيعي گرفت و براي شكل گيري و توسعه زنجيره ارزش، با 
اعطاي يارانه به خوراك اين پتروشيمي ها به دنبال توسعه اين 
صنعت و شكل گيري كل زنجيره ارزش صنعت پتروشيمي 
بود؛ اقدامي كه بعد از چندين سال، نه تنها به وقوع نپيوست 
بلكه در حال حاضر صنعت پتروشيمي هاي متانولي ما به طور 
كل وابس��ته به رانت خوراك ارزان اس��ت و اين موضوع هر 
ساله حدود ۱.۵ ميليارد دلار فقط در بخش پتروشيمي هاي 
متانولي به كشور ضربه زده و كسري بودجه ايجاد كرده است.
به عقيده بسياري از كارشناسان، يكي از دلايل شكل گيري 
ص��ادرات ان��رژي مجازي به اي��ن معنا ك��ه رقابت پذيري 
محصولات صادراتي فقط به خاطر رانت خوراك و سوخت 
ارزان اس��ت، ارزان بودن انرژي اعطايي به صنايع اس��ت. در 
اين شرايط، خام فروشي و صادرات محصولات خام ابتداي 
زنجيره ارزش نيز س��وددهي دارد و شركت ها دليلي براي 
توس��عه زنجيره ارزش محصولاتش��ان نمي بينند. به نظر 
مي رس��د، هدفمند كردن اعطاي يارانه انرژي به طوري كه 
فقط شركت هاي فعال در زمينه توس��عه زنجيره ارزش از 
آن بهره مند ش��وند، راهكاري است كه مي توانيم در پيش 
بگيريم. اعطاي يارانه انرژي تنها براي توسعه زنجيره ارزش 
راه حلي است كه بسياري از كشورهاي صنعتي اتخاذ كرده اند 
كه در چارچوب آن يارانه انرژي براي توليد محصولات خام 
و صادرات آن منتفي اس��ت و نرخ سوخت و خوراك صنايع 
خام فروش با قيمت نزديك به قيمت صادراتي محاس��به 
مي شود. براي خروج از اين وضعيت، مهم ترين مساله توسعه 
صنعتي كش��ور، گذار از خام فروش��ي صنعتي و همچنين 
مونتاژكاري با ورود تحقيق و توسعه و همچنين فناوري به 
بخش هاي ابتدايي زنجيره ارزش توليد كشور است. در اين 
زمينه نيز تحقيقات نشان مي دهد نقش هزينه هاي تحقيق 
و توسعه در بخش بنگاه هاي اقتصادي )مقصود از بنگاه هاي 
اقتصادي، هم��ه بنگاه هاي دولت��ي و خصوصي در بخش 
كسب وكار است( تأثير بيش��تري بر ارتقاي نوآوري و رشد 
اقتصادي و جلوگيري از خام فروشي و گرفتاري در تله انرژي 
مجازي دارد. سرمايه گذاري در فعاليت هاي تحقيق و توسعه 
كه توسط بنگاه هاي اقتصادي صورت مي گيرد در توليد كالا و 
خدمات جديد و ارتقاي ارزش افزوده كالاهاي توليدي اثرگذار 

است و موجب رشد بهره وري و رقابت پذيري در هر دو سطح 
خرد بنگاه ها و كلان اقتصادي مي شود. در همين زمينه با يك 
كارشناس انرژي و همچنين يك عضو هيات رييسه مجلس 
پيرامون اهميت گذار از خام فروش��ي صنعتي به گفت وگو 
پرداختيم كه در ادامه خواهيد خواند. مهدي هاش��م زاده، 
مدير گروه انرژي انديش��كده ماهد، در ارتباط با گير افتادن 
كش��ورمان در تله انرژي مجازي به طوري كه رقابت پذيري 
محصولات صادراتي ما نه به خاطر ارزش محصول توليدي 
بلكه به خاطر انرژي ارزان است، تصريح كرد: از آنجايي كه ما 
به منابع عظيم انرژي دسترسي داريم، تصور مي كنيم بايد آن 
را به صورت بسيار ارزان در اختيار بخش هاي مختلف خانگي و 
صنعتي قرار دهيم. اين امر باعث شده است كه در هر دو بخش 
شاهد مصرف غيربهينه و خارج از استاندارد باشيم. اين مصرف 
غيربهينه خود را در بخش خانگي به صورت مصرف بالاي 
سوخت و برق نشان مي دهد. اما در بخش صنعتي اين موضوع 
متفاوت است. زيرا مصرف كننده انرژي در اين حوزه مردم 
نيستند بلكه شركت هايي هستند كه مي توانند محصولاتي 
توليد كنند و آنها را بفروشند يا صادر كنند. بنابراين، از اين 
رانت انرژي استفاده تجاري مي كنند. نكته مهم اين است كه 
اين صنايع به شدت به رانت خوراك وابسته هستند و بدون 
آن نمي توانند به حيات شان ادامه دهند.  وي در ادامه گفت: 
مشكل ديگري كه در كشورمان به وجود آمده اين است كه 
به توسعه صنايعي پرداخته ايم كه استفاده نامتوازني از انرژي 
دارند. نمونه اين موضوع صنايع سيمان هستند كه در اقصا 

نقاط كشور گسترده شده اند.
وي افزود: صنايع پتروشيمي و فولاد كه گاز زيادي مصرف 
مي كنند از ديگر مثال ها در اين زمينه به شمار مي روند. در 
سراسر كش��ور اين صنايع را كه وابستگي شديدي به رانت 
خوراك دارند، گس��ترش داده ايم. اين ش��رايط باعث شده 
است كه عملكرد مديران اين ش��ركت ها به صورت واقعي 
قابل ارزيابي نباش��د. نمي دانيم تا چه اندازه سودآوري اين 
شركت ها به خاطر عملكرد مثبت مديران است و چقدر به 
رانت انرژي بستگي دارد. به گفته وي، موضوع دوم اين است 
كه در صورت قطع اين رانت انرژي فعاليت صنايع مورد بحث 

توجيه پذيري اقتصادي ندارد. اين باعث مي شود كه بسياري از 
صنايع ما قابليت رقابت در سطح بين المللي نداشته باشند. اين 
موضوعي است كه تحت عنوان تله صادرات انرژي مجازي از 
آن ياد مي شود.  وي در ادامه گفت: من آمار دقيقي در اين باره 
ندارم كه آيا الان كشور ما اولين صادركننده انرژي مجازي در 
جهان هست يا نه. اما با توجه به شواهد موجود بعيد نيست كه 
كشورمان تبديل به يكي از بزرگ ترين صادركنندگان انرژي 
مجازي در جهان شده باشد. زيرا ما جزو كشورهايي هستيم 
كه بيشترين رانت انرژي را به صنايع مي دهيم. وي بيان داشت: 
از آنجايي كه ما توسعه نامتوازن برخي صنايع مانند فولاد و 
متانول را داريم، دمپينگ قيمتي در بازارهاي جهاني رخ داده 
و قيمت ها افت كرده است. با توجه به قيمت بالاي خوراك اوليه 
توليد برايمان توجيه اقتصادي ندارد. از سوي ديگر، صنايع 
ما با قيمت هاي واقعي انرژي نمي توانند به توليد بپردازند و 
وابستگي شديد به رانت خوراك دارند. از اين شرايط مي توان 
به عنوان تله انرژي مجازي ياد كرد كه كشورمان درگير آن 
شده است.  اين كارشناس انرژي خاطرنشان كرد: در شرايطي 
كه كشورمان درگير بحثي به نام تله صادرات انرژي مجازي 
است، در واقع انرژي را با قيمت هاي يارانه اي و نازل در اختيار 
كش��ورهاي مقصد قرار مي دهيم. اين عدم النفع خودش را 
زماني بيشتر نشان مي دهد كه ما نتوانيم انرژي ارزان قيمت 
در اختيار صنايع بگذاريم و آنها مجبور باشند منابع را از خارج 
از كش��ور تأمين كنند.  وي در خصوص راهكارهاي موجود 
براي مقابله با تله انرژي مجازي خاطرنش��ان كرد: ما قانون 
مترقي اي در كش��ورمان داريم مبني بر اينكه اعطاي يارانه 
انرژي به صنايع منوط به توسعه زنجيره ارزش باشد. تعجب 
من از اين است كه چرا اين قانون اجرا نمي شود. با استفاده از 
اين قانون مي توانيم صنايع را به سمت توسعه زنجيره ارزش 
محصولاتشان س��وق دهيم و تا حد زيادي خودمان را از تله 
صادرات انرژي مجازي خلاص كنيم. اين قانون روشي براي 
توزيع هدفمند و هوشمندانه رانت و يارانه است. متاسفانه 
نگاهي در كشورمان داريم مبني بر اينكه به هر قيمتي بايد 
توليد انجام شود تا آمارهاي اقتصادي خوبي را نشان دهيم. 
اما واقعيت اين است كه توليد بايد به صورت هدفمند باشد و 

از طريق توسعه زنجيره ارزش رخ دهد تا در نهايت با مشكل 
مواجه نشويم.  اين كارش��ناس انرژي در پايان گفت: ورود 
فناوري به صنايع راه ديگري براي مقابله با تله صادرات انرژي 
مجازي است. در راستاي ورود تكنولوژي به صنايع استفاده از 
سياست هايي مانند اعتبار مالياتي مي تواند بسيار كارساز باشد. 
ما نمونه هاي موفق در زمينه ورود تكنولوژي به صنايع داريم 
كه مثالش در جلوگيري از خام فروشي نفت با تبديل آن به 
فرآورده هاي نفتي در پالايشگاه هاي فراسرزميني كشورهايي 
نظير ونزوئلا است كه نتيجه خودكفايي در صنعت پالايشي 
كشور است. اين امر در سايه تقويت بخش تحقيق و توسعه در 
اين حوزه رخ داده است. ما در بخش هاي تعمير و نگهداري و 
ساخت پالايشگاه ها هم نشان داده ايم كه قابليت هاي خوبي 
داريم و تمامي اينها در نتيجه اهميت دادن به بخش تحقيق 
و توسعه محقق شده است. اورهال كردن پالايشگاه اراك كه 
براي اولين بار با موفقيت انجام شد، نشان دهنده توانمندي 
ما در زمينه تعمير و نگهداري است. در زمينه كك اسفنجي 
و سوزني نيز پيش��رفت هاي خوبي داشته ايم. حسينعلي 
حاجي دليگاني عضو هيات رييسه مجلس و عضو كميسيون 
برنامه و بودجه در گفت وگو با خبرنگار »تعادل« با اشاره به 
اهميت دانش بنيان شدن صنايع بزرگ بر مقابله هدفمند 
با تحريم هاي اعمالي غرب اظهار ك��رد: يكي از موضوعات 
مهم مقابله يا خنثي سازي تحريم ها در زمينه صنايع بزرگ 
كشور است چراكه برخي صنايع به خاطر يك قطعه نرم افزار 
يا سخت افزار كل واحد معطل مي ماند. به عنوان مثال يك 
واحد خودروسازي، تمامي خودرو را بسازد و به خاطر شرايط 
تحريم لنگ يك دستگاه يا قطعه كوچك باشد كه در نهايت 
نتواند محصول خود را به بازار عرضه كند. وي افزود: با ورود 
شركت هاي دانش بنيان به صنايع بزرگ، موانع و محدوديت 
توليد برداشته مي شود و به عبارت ديگر شركت هاي دانش 
بنيان با بومي س��ازي اقلام و تجهي��زات راهبردي عصاي 
معجزه گري هس��تند كه مي توانند راه گشاي شركت هاي 

بزرگ باشند.
حاجي دليگاني ادامه داد: ورود شركت هاي دانش بنيان به 
صنايع بزرگ و بومي س��ازي اقلام و تجهيزات راهبردي در 
خودكفايي توليد، در كنار اعطاي اعتبار مالياتي جهت تامين 
مالي فناوري و تحقيق وتوس��عه، موجب كاهش هزينه ها و 
حضور در بازارهاي صادراتي خواهد ش��د و به خنثي سازي 
تحريم ها نيز منجر خواهد ش��د. عضو كميسيون برنامه و 
بودجه مجلس با اشاره به اينكه ورود شركت هاي دانش بنيان 
به صنعت نفت و گاز در خنثي سازي تحريم ها تاثير بسزايي 
داشت، بيان كرد: صادرات تجهيزات پالايشگاهي به روسيه و 
ونزوئلا از تجربيات مهم خنثي سازي تحريم در صنعت نفت 
و گاز كش��ور بود. وي درباره اقدامات مجلس پيرامون قانون 
جهش توليد دانش بنيان و مواجه هدفمند با تحريم ها تصريح 
كرد: گرچه مجلس قانون گذاري در راستاي توليد بار اول در 
قانون جهش توليد دانش بنيان و تجهيزات راهبردي زنجيره 
ارزش را بدرستي انجام داده است، اما بايد نظارت در اين زمينه 
صورت گيرد تا قانون به درستي اجرا شود تا برخلاف آنچه در 
قانون آورده شده است، واردات تجهيزات يا عملي كه باعث 

بي انگيزگي توليدكننده داخل شود، صورت نگيرد.
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خودروهاي بنزيني در كدام 
كشورها ممنوع مي شوند؟

اتحاديه اروپا هفته گذش��ته قانون��ي را تصويب 
كرد كه فروش خودروهاي موتور احتراق داخلي 
در كش��ورهاي عضو اين بلوك را از سال ۲۰۳۵ 

ممنوع خواهد كرد.
به گزارش ايسنا، قانون جديد براي آلمان، ايتاليا 
و همچنين روماني، بلغارستان، جمهوري چك 
و مجارس��تان نخستين مهلت براي پايان فروش 
خودروه��اي بنزين��ي را تعيين مي كن��د. با اين 
حال، از همين حالا، دولت هاي فعلي كشورهاي 
جمهوري چك و مجارستان عليه اين ممنوعيت 
صحبت كرده و مهلت تعيين شده براي ممنوعيت 
فروش خودروهاي بنزيني را زير سوال برده اند. اما 
اجراي اين قانون نيز ممكن اس��ت با تاخيرهايي 

روبرو شود.
كش��ورهاي ديگر اتحادي��ه اروپا پي��ش از اين، از 
ممنوعيت خودروهاي بنزيني اس��تقبال كرده اند. 
هلند، منطقه فلاندرز بلژيك، سوئد، يونان و اسلووني 
همگي درصدد پاي��ان دادن به فروش خودرو هاي 
بنزيني در فاصله سال ۲۰۲۹ تا ۲۰۳۰ هستند. تنها 
كش��وري در جهان كه در اين زمينه، پيشتاز بوده، 
نروژ است كه پيشگام جابه جايي برقي در خارج از 
اتحاديه اروپا بوده و حدود ۸۰ درصد از خودروهاي 
جديدي كه اكنون در اين كشور فروخته مي شوند، 
تمام برقي هستند و قرار است كه اين آمار در سال 

۲۰۲۵ به ۱۰۰ درصد برسد.
همچنين بلوك هاي استانداردهاي خودرو واحد كه 
به صورت داوطلبانه در امريكا تشكيل شده بودند، 
بر سر مساله خودروهاي بنزيني، در معرض انحلال 

قرار گرفته اند.
كاليفرنيا در اوت، زمان پايان فروش خودروهاي 
بنزين��ي جديد را تا س��ال ۲۰۳۵ اع��لام كرد و 
اگر چ��ه ۱۷ ايالت، پيش از اين اس��تانداردهاي 
خودروي خود را تحت قانون هواي پاك فدرال، 
به اس��تانداردهاي كاليفرني��ا، پيوند داده بودند، 
چندين ايال��ت اكنون مي خواهن��د از اين اتحاد 
خارج ش��وند. ايالت هايي كه با تصميم كاليفرنيا 
همراه��ي مي كنن��د يا انتظ��ار م��ي رود اندكي 
بعد همراهي كنند، شامل واش��نگتن، اورگون، 
كانكتيكات، ماساچوس��ت، نيويورك، ورمونت و 
دلاوير هس��تند كه تعداد آنه��ا كمتر از متحدان 
قديمي كاليفرنيا به ش��مار م��ي رود. هر چند در 
ابتدا انتظ��ار مي رفت خودروهاي دوگانه س��وز 
ه��م در كاليفرني��ا ممنوع ش��وند ام��ا بعضي از 
خودروهاي دوگانه سوز پيشرفته با قدرت باتري 
بالا، اكنون اجازه خواهند يافت. كشورهاي ديگر 
كه موافق خودروهاي دوگانه سوز در روند حذف 
خودروهاي موتور احتراق داخلي هستند، شامل 
كانادا، اسلووني، سنگاپور و ژاپن هستند اما اكثر 
كش��ورها مي خواهند فروش خودروهاي دوگانه 
سوز نيز تا زمان اجراي ممنوعيت مذكور، متوقف 
شود. از س��وي ديگر، سريلانكا سختگيرانه ترين 
اهداف را نسبت به هر كشور ديگري تعيين كرده 
و نه تنها مي خواهد ف��روش خودروهاي بنزيني 
جديد متوقف ش��ود بلكه به دنب��ال ممنوعيت 
كامل استفاده از همه نوع وسايل نقليه احتراقي 
تا سال ۲۰۴۰ است. اما اين كش��ور نيز اخيرا به 
دليل براي تصوي��ب فوري قانوني كه اجراي آنها 
مشكل آفرين شده، توجه جهاني را به سمت خود 

جلب كرده است.
بر اس��اس گزارش اوي��ل پرايس، در كش��ورهاي 
كوچك تر كه خودروس��ازي يا يارانه ندارند، حذف 
خودروهاي بنزيني مي توان��د تا حدودي راحت تر 
باشد. كيپ ورد كه به همراه بسياري از كشورهاي 
كوچك سراسر جهان، اعلاميه كنفرانس اقليمي 
سازمان ملل متحد )COP۲۶( را براي ممنوعيت 
فروش موتورهاي احتراقي جديد تا س��ال ۲۰۴۰ 
امضا كرده، دستيابي به اين هدف را تا سال ۲۰۳۵ 
تعيين كرده اس��ت. براي انجام اين كار، اين كشور 
تنها كافي است واردات خودروهاي بنزيني را تا آن 

زمان ممنوع كند.

نگاه غلط  مالياتي
 در نهايت با اس��تفاده از تورم و س��اير مشكلات، 
تنها به افزايش درآمدهاي خود فكر مي كنند بايد 
زير ذره بين قرار گرفته و با محدوديت هاي جدي 
مواجه ش��وند. اگر ما اين راه را در ايران طي كنيم، 
مي توانيم به بهبود ش��اخص هاي كلان اقتصادي 
فكر كنيم و در غير اين صورت همچنان مشكلات 
به جاي خود باقي خواهند بود و ما از اين دور باطل 

خارج نمي شويم. 

ركوردها  شكست!
 پيش از س��ال ۹۹ و در اوج وارد بورس شده  بودند و 
همچنان در زيان هاي ميلياردي هستند و در مقابل 

نيز بازارهاي موازي رشد كردند.
اين عدم رشد بازار سرمايه در مقابل ساير بازارهاي 
موازي ناش��ي از بي اعتمادي است؛ در حال حاضر 
نرخ تورم بهمن ماه به ۵۳.۴ درصد رسيده است. در 
گذشته گفته مي شد كه با رشد تورم بورس نيز به 
صورت واقعي رشد مي كند اما اكنون شرايط تغيير 
كرده با رش��د تورم بورس سر جاي خود نشسته و 

منتظر دستكاري شاخص است.
بيش از دو سال است كه س��هامداران بورسي روز 
خوش نديده اند و در مقابل بازارهاي موازي به واسطه 
دستكاري، تورم، تحريم و امثال اين موارد رشد كرده 
است. تنها انتظار اين است كه ديگر در بورس دخالت 
نشود تا سهامداران دوباره روزهاي خوش را ببينند.

»تعادل«ازاعطاياعتبارمالياتيتحقيقوتوسعهدرصنعتگزارشميدهد

راهكارگذارازوضعيتمونتاژوخامفروشي

كاهش صادرات روسيه
محرك صعود نفت شد

قيمت نفت روز جمعه تحت تاثير چش��م انداز صادرات 
كمتر روسيه كه افزايش ذخاير امريكا را تحت الشعاع قرار 
داد، براي دومين روز متوالي افزايش پيدا كرد. به گزارش 
ايس��نا، بهاي معاملات نفت برنت ۶۷ سنت معادل ۰.۸ 
درصد افزايش يافت و به ۸۲ دلار و ۸۸ سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با 
۶۱ سنت معادل ۰.۸ درصد افزايش، به ۷۶ دلار در هر بشكه 
رسيد.  نفت برنت و شاخص نفت امريكا در معاملات روز 
پنجشنبه تحت تاثير برنامه روسيه براي كاهش صادرات 
نفت از بنادر غربي به ميزان ۲۵ درصد در مارس كه بسيار 
بيشتر از كاهش برنامه ريزي شده توليد به ميزان ۵۰۰ هزار 
بشكه در روز خواهد بود، با حدود دو درصد افزايش، بسته 
شدند. ئيپ جون رونگ، استراتژيست بازار در موسسه مالي 
»آي جي« در اين باره گفت: ذخاير بالاتر از حد انتظار نفت 
امريكا، همچن��ان دورنماي تقاضا براي نفت را به چالش 
مي كشد اما انتظارات براي توليد كمتر روسيه تا حدودي 
تاثير ذخاير بالاي امريكا را جبران كردند.ذخاير نفت امريكا 
به بالاترين حد خود از ماه مي سال ۲۰۲۱ رسيده است. 
طبق آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا، ذخاير نفت امريكا 
در هفته منتهي به ۱۷ فوريه، به ميزان ۷.۶ ميليون بشكه 
افزايش يافت و به حدود ۴۷۹ ميليون بشكه رسيد. قيمت 
نفت پس از رشد حدود چهار درصدي كه در هفته پيش 
داشت، از ابتداي هفته جاري تاكنون اندكي كاهش نشان 
مي دهد كه تحت تاثير نگراني ها نسبت به افزايش بيشتر 
نرخ بهره و تحكيم ارزش دلار بوده است. جزييات نشست 
ماه گذش��ته بانك مركزي امريكا نشان داد اكثر مقامات 
فدرال رزرو انتظار دارند نرخ تورم بالا بماند كه به معناي 
تحكيم بيشتر سياست پولي خواهد بود. بر اساس گزارش 
رويترز، چشم انداز افزايش بيشتر نرخ بهره، از شاخص دلار 
پشتيباني كرد و اين شاخص در مسير ثبت چهارمين رشد 
هفتگي متوالي قرار دارد. ش��اخص دلار از ابتداي فوريه 
تاكنون، حدود ۲.۵ درصد رش��د كرده است. دلار قويتر، 
معاملات كالاهايي از جمله نفت كه به اين ارز قيمت گذاري 
مي شوند را براي خريداران غيرامريكايي گران تر مي كند.

كمبود گاز در ازبكستان
باعث خاموشي هاي گسترده شد

كاهش توليد گاز در ازبكستان به دنبال افزايش تقاضا در 
زمستان باعث خاموشي هاي گسترده و نارضايتي مردم 
شده است.  به گزارش تس��نيم به نقل از اويل پرايس، در 
شرايطي كه كمبود گاز در زمس��تان سخت ازبكستان، 
خاموشي هم براي مردم اين كشور به دنبال داشت، اطلاعات 
جديد درمورد استخراج گاز نگراني درمورد امنيت انرژي 
اين كشور در كوتاه مدت را تشديد كرده است.  توليد گاز 
ازبكس��تان در سال گذش��ته ميلادي تا ۵۱.۶۶ ميليارد 
مترمكعب كاهش يافت، يعني ۴.۱ درصد كمتر از ۵۳.۸ 
ميلياردي كه در ۲۰۲۱ استخراج شده بود. اين رقم ۸.۳ 
درصد نسبت به پيش بيني تاشكند از توليد ۵۶.۳ ميليارد 
مترمكع��ب هم پايين تر بود.  اي��ن كاهش توليد با هدف 
خوش بينانه ازبكستان براي افزايش توليد تا ۶۶.۱ ميليارد 
مترمكعب تا ۲۰۳۰ مطابقت ندارد. هدف از اين افزايش 
توليد تأمين نياز فزاينده داخلي اس��ت. دولت ازبكستان 
پيش بيني مي كند نياز اين كشور به گاز ۲۰ درصد تا پايان 
دهه حاضر افزايش يافته و از ۴۷ ميليارد مترمكعب در سال 
گذشته ميلادي به بيش از ۵۶ ميليارد تا ۲۰۳۰ برسد.  دولت 
ازبكستان در ماه دسامبر در بحبوحه  كمبود گاز، صادرات 
اين محصول را كه بيشتر به چين صورت مي گرفت، متوقف 
كرد تا عرضه گاز به مصرف كنندگان داخلي برسد.  تاشكند 
قول داد صادرات گاز را تا ۲۰۲۵ كاملًا متوقف كند تا گاز 
كافي براي نيروگاه هاي برق و صنعت پتروشيمي در اختيار 
داشته باشد.  دولت ازبكستان در زمستان سال جاري مجبور 
به افزايش واردات براي تأمين نياز داخلي به گاز ش��د كه 
بيشتر آن از تركمنستان صورت مي گرفت.  روسيه به دنبال 
استفاده  مثبت از افزايش تقاضا در ازبكستان و قزاقستان و 
همچنين كمبود گاز در زمستان است. اين كشور پس از 

توقف صادرات گاز به اروپا، به دنبال بازارهاي جديد است.

سقف سوخت گيري بنزين
به روال قبل بازگشت

رييس صنف جايگاه داران كشور گفت: سقف سوخت گيري 
بنزين به روال قبل بازگشته است و اكنون محدوديت هاي 
اعمال ش��ده براي كارت هاي س��وخت برداشته شده و 
سوخت گيري به روال عادي بازگشته است. اسدالله قلي زاده 
در گفت وگو با ايسنا، بيان كرد بر اساس آنچه اعلام شده از 
سوي جايگاه هاي كل كشور از روز قبل، در اكثر استان ها 
و كلانشهرها به جز اس��تان هاي مرزي، محدوديت رفع 
و سقف س��وخت گيري بنزين از كارت شخصي مجددا 
۶۰ ليتر شده است. وي با تاكيد بر اينكه در شرايط فعلي 
سوخت گيري  مشكل چنداني براي مردم ندارند، اما اينكه 
سقف هر بار سوخت گيري با كارت سوخت شخصي كمتر 
از ۶۰ ليتر باشد مشكلاتي را براي مردم و جايگاه داران ايجاد 
مي كند. رييس صنف جايگاه داران كشور با بيان اينكه در 
شش ماه گذشته اين محدوديت براي كارت هاي شخصي 
و جايگاه داران در اكثر استان ها به جز تهران اجرايي بود، 
اظهار كرد: با توجه به اينكه اين محدوديت ها در ايام نزديك 
به نوروز برطرف شده جا دارد از مسوولان و رييس جمهوري 
تشكر كنيم. چندي پيش اعلام شد كه سوخت گيري از 
جايگاه ها با محدوديت مواجه شده و افراد در يك نوبت بيش 

از ۴۰ ليتر نمي توانند سوخت گيري كنند.

پارادايم جديد بازار جهاني نفت 
 بخش اعظم سيس��تم پالايش ايالات متحده متش��كل از 
تاسيس��ات فرآوري »پيچي��ده« يا مقاومي اس��ت كه براي 
تصفيه نفت هاي خام كم كيفيت و سنگين تر وارداتي از كانادا، 
مكزيك، ونزوئلا و غرب آسيا طراحي شده است. از اوايل سال 
۱۹۹۰ به بعد، بيش از ۱۰۰ ميليارد دلار براي اصلاح و بازسازي 
پالايش��گاه هاي موجود در امتداد گلف كوست و غرب ميانه 
سرمايه گذاري شده تا اين پالايشگاه ها بتوانند اين نفت هاي 
س��نگين تر را تصفيه كنند.  در نتيجه اين پالايشگاه ها براي 
تصفيه اين حجم عظيم از نفت شيل سبك تر و باكيفيت تر 
مناسب نيس��تند. با افزايش حجم نفت س��بك، بهره وري 
پالايشگاه ها نيز كاهش مي يابد و اين امر منجر به بار مالي اضافه 
مي شود و در نهايت، به پرداخت هزينه بيشتر از سوي رانندگان 

خودرو و ساير مصرف كنندگان مي انجامد. 
از ديدگاه اقتصادي، منطقي ترين كار ممكن اين است كه اجازه 
بدهيم كه بازارها، خط سير نفت را مشخص كنند. اين امر توازن 
كلي نفت امريكا را تغيير نمي دهد. اگر امريكا صد بشكه نفت 
س��بك را از يكي از بنادر گلف كوست صادر كند و صد بشكه 
نفت سنگين را از جايي ديگر در امتداد گلف كوست وارد كند، 
توازن كلي نفت امريكا تغييري نمي كند، ولي سيستم كارآمدتر 
مي شود و مزاياي اقتصادي اش نيز براي همه ذي نفعان، از جمله 

مصرف كنندگان، افزايش مي يابد. 
اما سياس��ت امري كاملا متفاوت اس��ت. برخلاف واكنش 
ضعيفي كه جامعه به عدم كنترل صادرات محصولات نفتي 
در سال ۱۹۸۱ داد، صادرات نفت خام مبدل به يكي از مسائل 
سياسي بسيار پر جار و جنجال شد. گروه هاي زيست محيطي 
و متحدان آنها در كنگره سرسخت ترين مخالفان اين امر بودند. 
آنها با توسعه نفت و گاز مخالف بودند. علاوه بر آنها، شركت هاي 
پالايش نفت، عمدتا در ساحل شرقي كه فاقد سيستم هاي 
پيچيده بودند و به نفت سبك تر و باكيفيت وابسته بودند نيز با 
صادرات نفت مخالفت مي كردند.  اين امر منجر به مناظرات 
عمومي بسيار پر جار و جنجال شد. اما آوريل سال ۲۰۱۵ نقطه 
عطف اين جريان بود، در اين زمان، سناتور ليزا موركوفسكي، 
رييس كميته انرژي سنا، اظهار داشت كه ممنوعيت صادرات 
»به مثابه آن اس��ت كه تحريم هايي را عليه خودمان اعمال 
كنيم.« او پرسيد كه چرا بايد دولت امريكا »تحريم هاي نفتي 
ايران« را به عنوان بخشي از توافق هسته اي سال ۲۰۱۵ لغو 
كند، »ولي تحريم هاي نفتي امريكا را حفظ كند؟« دو سناتور 
ديگر نيز به او پيوستند و استدلال كردند كه صادرات نفت خام 
»به دوس��تان و متحدان مان« سبب تقويت امنيت شركاي 
امريكا و تحكيم موضع بين المللي امريكا مي ش��ود. اتحاديه 
اروپا نيز، پيامي مشابه منتشر و اعلام كرد كه صادرات نفت خام 
امريكا، در پي مداخله نظامي روسيه در اوكراين در سال ۲۰۱۴، 

امنيت انرژي اروپا را بهبود مي بخشد. 
رفع اين ممنوعيت با دستيابي توافقي ميان جمهوري خواهان 

و دموكرات ها در كاپيتول هيل )س��اختمان كنگره امريكا( 
امكان پذير شد؛ در اين توافق، ممنوعيت صادرات نفت خام در 
ازاي گسترش اعتبار مالياتي براي انرژي خورشيدي و بادي 
لغو شد. در ۱۸ دسامبر ۲۰۱۵، اين توافق تبديل به قانون شد. 
يك هفته و نيم پس از آن، نفت كشي از بندر كورپوس كريستي 
در تگزاس به راه افتاد كه محموله نفت خام ميدان ايگل فورد 
را به فرانسه حمل مي كرد.  در حال حاضر، ممنوعيت صادرات 
نفت خام به تاريخ پيوسته است. در سال ۲۰۰۸، واردات خالص 
نفت امريكا ۶۰ درصد از كل مصرف بود، اما سال ۲۰۱۹، اين 
مقدار به كمتر از ۳ درصد رسيد. حتي با اينكه واردات نفت به 
ايالات متحده امريكا همچنان ادامه يافت، لكن صادرات نفت 
خام اين كشور به حدود سه ميليون بشكه در روز رسيد و اين 
كشور را تبديل به يكي از بزرگ ترين صادركنندگان نفت خام 
در جهان كرد. علاوه بر آن، امريكا همه روزه بيش از پنج ميليون 
بشكه فرآورده هاي نفتي صادر مي كند. اين رويداد فقط منجر 
به افزايش عرضه نفت نشد، بلكه تغييري تاريخي در وضعيت 
نفت و اقتصاد جهاني و روابط قدرت در گوشه و كنار جهان ايجاد 
كرد.  تا سال ۲۰۰۳، همه تصور مي كردند كه قيمت ۲۰ تا ۲۵ 
دلار به ازاي هر بشكه بهاي بلندمدتي براي هر بشكه نفت خام 
است. ولي مدتي بعد، در همين سال و در سال ۲۰۰۴، قيمت 
نفت، به همراه س��اير كالاها افزايش پيدا ك��رد و اين افزايش 
همواره ادامه يافت. اين نشانه تغييري مهم در اقتصاد جهان و 
ورود به عصر كشورهاي بريك - برزيل، روسيه، هندوستان و 
چين - بود. كشورهايي كه به نام »كشورهاي در حال توسعه« 
ش��ناخته مي ش��دند، به دليل وجود نيروهاي قدرتمندي 
همچون رشد اقتصادي بالا، تجارت جهاني، افزايش بازارهاي 
آزاد، فناوري و ارتباطات، فروپاش��ي اتحاد شوروي، گشايش 
چين و هندوستان، زنجيره هاي عرضه  جهاني و قدرت عظيم 
جهاني س��ازي مبدل به بازارهاي نوظهور شدند.  كشورهاي 
بريك پيشرفت قابل توجهي داشتند. در فاصله ميان سال هاي 
۲۰۰۳ و ۲۰۱۳، اقتصاد چين به رشدي دو و نيم برابري دست 
يافت و رشد اقتصادي هندوستان نيز دو برابر شد. در اين مدت، 
اقتصاد جهاني ۳۰ درصد، اقتصاد امريكا ۱۷ درصد، اقتصاد اروپا 
۱۱ درصد و اقتصاد ژاپن فقط ۸ درصد رشد داشت.  »ابرچرخه 
كالاها« )به معناي قيمت هاي ب��الا و در حال افزايش نفت، 
مس، سنگ آهن و ساير كالاها در اثر رشد اقتصادي بالاي اين 
كشورها( از مشخصات عصر بريك است. اين رشد تقاضا در 
عصر بريك، به ويژه از سوي چين، در بازار نفت جهاني تبديل 
به عاملي تعيين كننده شد. اما در ادامه راه مشخص شد اين 
ابرچرخه در حال اتمام اس��ت. رشد اقتصادي در كشورهاي 
بريك در حال كندش��دن بود و اين به معناي كاهش رش��د 
مصرف نفت و س��اير كالاها بود. در ب��ازار جهاني نفت، ديگر 
تفاضا و كشورهاي بريك عوامل تعيين  كننده نبودند. اكنون، 
نفت شيل امريكا تبديل به عامل تعيين كننده شده بود. ساير 

كشورها، به ويژه كانادا، روسيه، برزيل و عراق، منابع جديدي 
را به دست آورده بودند، اما نفت شيل، همواره، مهم ترين منبع 
رش��د بود.  اكنون ديگر امريكا، به همراه روس��يه و عربستان 
سعودي، در مسير تبديل ش��دن به يكي از سه قدرت بزرگ 
نفتي جهان قرار گرفته بود. اين امر نه فقط براي بازار جهاني، 
بلكه براي مسائل ژئوپليتيكي نيز بسيار مهم بود.  به مدت چهار 
دهه بود كه شبح كمبود و آسيب پذيري، دست و پاي سياست 
انرژي امريكا و سياست خارجي آن را بسته بود و مانع از حركت 
آن مي شد. ريشه اين جريان را بايد در تحريم هاي نفتي سال 
۱۹۷۳ و س��پس، انقلاب اس��لامي ايران در سال ۱۹۷۹، كه 
منجر به سرنگوني شاه و به قدرت رسيدن امام خميني)ره( 
شد، جست وجو كرد. ولي ديگر اين طور نبود. به گفته تامس 
دانيلون، مشاور امنيت آقاي اوباما، رييس جمهور پيشين امريكا، 
انقلاب شيل موجب ش��ده كه واشنگتن در تعقيب و اجراي 
اهداف امنيت بين المللي خود، به قدرت بيشتري دست يابد. 
مايك پمپئو، وزير اسبق امور خارجه امريكا، نيز اين گفته را به 
صورتي ديگر بيان كرد و گفت كه انقلاب شيل موجب شده كه 
ايالات متحده بتواند در امور بين المللي به نوعي انعطاف پذيري 

دست يابد كه دهه ها، از آن بي نصيب بود. 
اما انقلاب شيل چگونه منجر به تغيير ژئوپليتيك شد. مساله 
نخست مربوط به ايران و توافق هسته اي )برجام( سال ۲۰۱۵ 
اس��ت. در س��ال ۲۰۱۲، تحريم هايي بر صادرات نفت و امور 
مالي ايران اعِمال شد. هدف اين تحريم ها وادار كردن ايران به 
حضور يافتن بر سر ميز مذاكره بود. ولي مشخص نبود كه آيا اين 
تحريم ها كارسازند يا خير. مطابق پيش بيني ها، كمبود عرضه 
نفت در جهان منجر به افزايش قيمت ها شد و بر كشورهاي 
وارد كننده نفت نيز آثار منفي گذاشت و در نتيجه، اثر تحريم ها 
از ميان رفت. قطعا تهران نيز همين انتظار را داشت و در نتيجه 
با اطمينان كامل اعلام كرد كه تحريم هاي جديد »محكوم 
به شكست است.« ولي افزايش توليد نفت در امريكا كاهش 
صادرات نفت ايران را جبران كرد و در ادامه تحريم هاي نفتي 
پابرجا ماندند و تحريم هاي مالي نيز به تحكيم تحريم هاي نفتي 
كمك كردند.  مورد دوم مربوط به اروپا و به پاسخ خشمگينانه 
پوتين در سن  پترزبورگ باز مي گردد. ظهور شيل از كليدهاي 
تنوع بخش��ي به بازار گاز اروپا و بهبود امنيت انرژي آن بوده 
اس��ت. وقتي رهبران اروپايي در مورد امنيت انرژي صحبت 
مي كنند، غالبا به نف��ت توجه چنداني ندارند و گاز طبيعي و 
به ويژه ميزان وابستگي به گاز شوروي سابق كانون توجه آنها 
است. روسيه، به عنوان مهم ترين تامين كننده گاز اروپا، توانايي 
آن را دارد كه از عرضه گاز به عنوان اهرمي براي اهداف سياسي 
بهره برداري كند. اين نگراني به دليل وابس��تگي به خطوط 
لوله و انعطاف ناپذيري ذاتي آنه��ا و در ادامه جنگ با اوكراين 
تشديد شد.  وقتي گاز ش��يل امريكا به ميدان آمد، ابتدا، نياز 
اين كشور به گاز طبيعي مايع از ميان رفت و در نتيجه باعث 

شد صادركنندگان بخشي از گاز طبيعي مايع خود را به اروپا 
صادر كنند. سپس، صادرات گاز طبيعي مايع از امريكا، گذار 
به سوي رقابت در اروپا را تسريع كرد و گاز امريكا و ساير منابع 
گاز طبيعي مايع، مس��تقيما وارد رقابت با گاز روسيه شدند. 
اكنون، خري��داران اروپايي گزينه هاي متعددي را در اختيار 
داشتند و اين به معناي تنوع عرضه بود كه سنگ بناي امنيت 
انرژي اس��ت.  در حال حاضر، امريكا به دليل وجود شيل، به 
شيوه اي نوين - كه براي بسياري از كشورها اهميت استراتژيك 
دارد - در آسيا حضور دارد. اين امر منجر به افزايش تنوع بخشي 
مي شود، وابستگي به غرب آسيا و تنگه هرمز را تعديل مي كند 
و گزينه هاي مختلفي را براي گاز طبيعي مايع فراهم مي كند. 
با اينكه امريكا فقط يكي از تامين كنندگان نفت و گاز طبيعي 
مايع هندوس��تان اس��ت، اما اين تجارت رو به رشد منجر به 
نزديك تر شدن دو كشور شده و بعدي جديد و مثبت به روابط 
ستيزه جويانه آنها بخشيده است.  شركت هاي ژاپني و دولت 
ژاپن نيز مشتاق دريافت نفت و گاز امريكا هستند. از ديدگاه آنها، 
اين منابع اهميت زيادي در كاهش مازاد تجاري ژاپن با امريكا 
دارند و در امنيت انرژي جهان نيز نقشي عمده ايفا مي كنند؛ 
زيرا ژاپن ۹۹ درصد از نفت و ۹۸ درصد از گاز طبيعي مصرفي 
خود را وارد مي كند. پيش از وقوع فاجعه هسته اي فوكوشيما 
در سال ۲۰۱۱، انرژي هسته اي ۳۰ درصد از برق مصرفي ژاپن 
را تامين مي كرد. اما در سال ۲۰۲۰، فقط حدود ۵ درصد از برق 
مصرفي اين كشور از طريق انرژي هسته اي تامين مي شد. گاز 
طبيعي مايع، كه پيش از اين نيز در توليد برق اهميت داشت، 
خلأ موجود را پر كرد و در سال ۲۰۲۰ حدود ۴۰ درصد از برق 
ژاپن با استفاده از گاز طبيعي مايع توليد مي شد. در حال حاضر، 
كره جنوبي ني��ز بزرگ ترين خريدار گاز طبيعي مايع امريكا 
است.   در پاييز سال ۲۰۱۸، اتفاقي تاريخي رخ داد؛ هرچند كه 
در آن زمان كسي توجهي به آن نكرد. ايالات متحده امريكا از 
روسيه و عربستان سعودي پيشي گرفت و جايگاه خود را به 
عنوان بزرگ ترين توليدكننده نفت جهان، كه بيش از چهار دهه 
قبل از دست داده بود، مجددا به دست آورد.  اما افزايش توليد 
نفت در امريكا تا چه زمان و تا چه ميزان ادامه خواهد يافت؟ 
برخي معتقدند كه هنوز براي صحبت كردن در مورد توانايي 
ادامه توليد زود است. اما برخي مي گويند پرميان يگانه جايي 
است كه هر بار، نقشه اي از منابع آن ترسيم مي شود، اين نقشه 
بزرگ تر مي گردد. اين در حالي اس��ت كه در همه مكان هاي 

ديگر، هر بار، نقشه منابع كوچك تر مي شود.
انقلاب شيل بازار نفت جهان را متحول ساخته و در حال تغيير 
دادن مفاهيم امنيت انرژي است. »اوپك در مقابل غيراوپك«، 
يعني سازوكاري كه سال ها بازار نفت جهان را شكل مي داد، از 
ميان رفته است و پارادايم جديد، يعني سه توليدكننده بزرگ 
- ايالات متحده امريكا، روسيه و عربستان سعودي - جايگزين 

آن شده است. 

ادامه از صفحه اول



ش��اخص كل بورس تهران در اولين هفته اسفند ماه 
روزهاي خوش��ي را تجربه كرد و توانست رشد بيش 
از 8 درص��دي را در كارنامه خود ثبت كند؛ بر همين 
اساس دومين هفته اسفند ماه نيز براي بورس تهران 
پربار خواهد بود و احتمالا شاهد رشد شاخص و قيمت  

پاياني تك سهم هاي بازار باشيم.
در هفته اخير پتروشيمي ها توانستند روزهاي خوبي 
را پشت بگذارند و طبق اخبار مثبت اين هفته نيز اين 
صنعت س��بزپوش خواهد بود. در اولين هفته اسفند 
ماه اعلام شد كه فعلا نرخ 7 هزار توماني پتروشيمي ها 
برداشته و ارز حاصل از صادرات آنها در بازار دوم نيمايي 

معامله خواهد شد.
همچنين در هفته مذكور صورتجلسه كميته بازار آزاد 
فدرال )FOMC( منتشر شد و نرخ بهره ايالات متحده 
بايد در انتظار يك افزايش ۰.۲۵ درصدي ديگر باش��د. 
اعضاي فدرال تاكي��د كردند كه با وج��ود كاهش نرخ 
تورم طي ماه هاي گذشته، اين نرخ همچنان با هدف ۲ 
درصدي خود بسيار فاصله دارد و آمار منتشر شده طي 
ماه گذشته نشان مي دهند كه تورم همچنان سرسخت 
است و بازار كار نيز واكنش قابل انتظاري را به افزايش هاي 
نرخ بهره نشان نداده است. آنها همچنين تاكيد كرده اند 
تا زماني كه تورم به هدف ۲ درصدي خود نرسد، اين روند 
سياست هاي انقباضي ادامه خواهد داشت و اين موضوع 
ممكن است براي مدتي به طول بينجامد. در ادامه ذكر 
شده اس��ت كه افزايش تنها ۰.۲۵ درصدي نرخ بهره به 
اعضاي فدرال اي��ن فرصت را مي دهد كه با دقت و زمان 
بيش��تري آمار و داده هاي پيش رو را مورد بررسي قرار 
دهند تا بتوانند تصميم گيري هاي بهتري را در جلسات 
بعدي داش��ته باش��ند. در اين صورت جلسه همچنين 
اشاره شده است كه وجود برخي مسائل همچون تداوم 
جنگ روسيه و اوكراين، بازگشايي اقتصاد چين و افزايش 
تقاضا از آن سمت، عدم قطعيت درباره چشم انداز آينده 
اقتصاد و... احتمال افزايش دوباره تورم را قوت مي بخشد. 
احتمال ايجاد يك ركود اقتصادي در سال ۲۰۲۳ نيز از 
نگراني هايي اس��ت كه ذهن فعالان اقتصادي را به خود 
مشغول كرده و در صورتجلسه FOMC نيز به آن اشاره 
شده است. در اين صورتجلسه ذكر شده كه برخي از اعضا 
اعتقاد دارند نشانه هاي بيشتري از حركت اقتصاد امريكا 
به سمت يك ركود مشاهده مي شود. بنابراين مي توان 
اينگونه برداشت كرد كه احتمالا در نشست بعدي فدرال 
رزرو نيز شاهد يك افزايش ۰.۲۵ درصدي نرخ بهره باشيم. 
فدرال رزرو در آخرين نشست خود در ژانويه ۲۰۲۳، نرخ 
بهره را ۰.۲۵ درصد افزايش داد و به محدوده ۴.۵ تا ۴.7۵ 
درصد رس��اند. از اين رو مي توان نرخ بهره بعدي ايالات 
متحده را در محدوده ۴.7۵ ت��ا ۵ درصد در نظر گرفت. 
بازارهاي جهاني نسبت به اين خبر واكنش نشان مي دهند 

و انتظار مي رود بورس نيز بلافاصله نس��بت به اين خبر 
واكنش نشان دهد. به واسطه اين خبر احتمالا با افزايش 
نرخ كاموديتي ها مواجه شويم و با افزايش آن نيز بورس 
تهران مي تواند بلافاصله واكنش نشان دهد.  انتظار مي رود 
كه پس از اين جلسه قيمت نفت، طلا، روي، مس و دلار به 
صورت موقت با افزايش نرخ مواجه شوند؛ اما پس از چند 
هفته اين افزايش نرخ جاي خود را به رشد خواهد داد و 
آن زمان قيمت ها صعود و به واسطه آن بورس نيز صعودي 
مي شود. به هر ترتيب و با توجه به اخبار بورس هاي جهاني 
انتظار مي رود كه بورس تهران در دومين هفته اسفندماه 
به واسطه حمايت و اخبار رشد كند و احتمالا اين رشد تا 
پايان سال ادامه داشته باشد. چرا كه طبق سنت اسفند 
ماه زمان فروش و تسويه  حقوقي هاي بزرگ بازار سرمايه 
است و هر ساله به علت اين تسويه بازار مثبت مي شود و 
بنابر احتمالا قوي در زمان باقي مانده شاخص و قيمت 

اغلب سهام موجود در بازار مثبت باشد.

   معاملات بازار در هفته اي كه گذشت
شاخص كل بورس در اولين هفته اسفند ماه برخلاف ماه 
گذشته وضعيت خوبي را پشت سر گذاشت؛ اما شاخص 
در آخرين روز كاري هفته منفي شد. شاخص كل هفته 

گذش��ته روي عدد يك ميليون و ۵۲۴ بود. اين هفته 
اما ش��اخص كل در محدوده يك ميليون و 6۵6 هزار 
واحدي ايستاد و در نهايت رشد 8.6 درصدي را تجربه 
كرد. ساير شاخص هاي بازار نيز رشد خوبي داشتند و 
شاخص هم وزن با رشد 6 درصدي در سطح ۵۰۳ هزار 
و ۲۰۲ واحدي ايستاد. همچنين شاخص كل فرابورس 
رشد 7.۲ درصدي را تجربه كرد و در تراز ۲1 هزار و ۳۴6 
واحدي ايستاد. در هفته اي كه گذشت ارزش معاملات 
خرد و حق تقدم ها نسبت به هفته اخير روند افزايشي 
داشت. بر همين اساس روز يكشنبه ارزش معاملات ۴ 
هزار و ۲69 ميليارد تومان، روز دوشنبه 6 هزار و ۳۳7 
ميليارد تومان، روز سه ش��نبه 9 هزار و ۲1۴ ميليارد و 
روز چهارشنبه 6 هزار و ۵9۴ ميليارد تومان براي ارزش 

معاملات خرد و حق تقدم ها ثبت شد.
در مجموع ارزش معاملات خرد و حق تقدم هاي اين 
هفته ب��ه ۲6 هزار و ۵1۴ ميليارد تومان رس��يد؛ اين 
درحالي است كه ارزش معاملات هفته قبل برابر 1۳ 
هزار و 11 ميليارد تومان بود. در هفته اخير سهامداران 
تنها چه��ار روز كاري معامله كردند. روز يكش��نبه و 
چهارشنبه نيز شاهد خروج نقدينگي از بازار سرمايه 
بوديم. بر همين اس��اس روز يكش��نبه ۲7۴ ميليارد 

تومان و روز چهارشنبه ۳89 ميليارد تومان پول از بازار 
خارج شد. همچنين روز دوشنبه 976 ميليارد تومان 
و روز سه شنبه ۳۴۴ ميليارد تومان نقدينگي وارد بازار 
سرمايه شد كه در مجموع اين هفته 6۵7 ميليارد تومان 

پول حقيقي توسط سهامداران وارد بازار شد.
در اين هفته كاري ش��اخص صنعت فلزات اساسي با 
افزايش 1۴.۰۲ درصدي بيش��ترين رش��د را در بين 
صنايع بورس��ي تجربه كرد و بعد از آن صنعت ذغال 
سنگ با افزايش 1۲.۳۴ درصدي در جايگاه دوم قرار 
گرفت. نكته مهم اينكه در اين هفته صنعتي با بازدهي 
منفي در بازار نداشته ايم.كمترين افزايش هم مربوط 

به صنعت منسوجات با رشد صفر درصد بود.
در اولين هفته اسفند ماه صندوق هاي با درآمد ثابت 
س��ه روز خروج و تنها يك روز ورود نقدينگي را شاهد 
بودند؛ به طوري كه يكش��نبه 18۲ ميلي��ارد تومان، 
دوش��نبه يك هزار و ۳8۲ ميليارد تومان و سه شنبه 
۵۵۳ ميليارد تومان نقدينگي از اين صندوق ها خارج 
شد و تنها در روز چهارشنبه 68۲ ميليارد تومان، اين 
صندوق ها ورود نقدينگي را ثبت كردند كه در مجموع 
براي اين صندوق ها يك ه��زار و ۴۳۵ ميليارد تومان 

خروج نقدينگي رقم خورد.
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حذف هاب اروپا، راه حل اصلاح 
فرمول خوراك پتروشيمي ها

بازارسرمايه| فرهنگ حسيني، مديرعامل گروه 
صنعتي امير در رابطه با نح��وه نرخ گذاري خوراك 
پتروش��يمي ها اظهار كرد: در ح��ال حاضر فرمول 
نرخ خوراك بر اس��اس ۴ هاب اروپايي و امريكايي 
و ميزان مص��رف، صادرات و واردات گاز در كش��ور 
تعيين مي ش��ود. او افزود: از اواخر س��ال گذشته تا 
اوايل امسال به سبب تشديد تنش ها بين اوكراين 
و روسيه نرخ گاز روند افزايشي را تجربه كرد اما اين 
بحران ادامه نيافت و از اوايل تابستان امسال به سبب 
تغيير برخي سياست ها در اروپا نرخ گاز كاهش پيدا 
كرد. مديرعامل گروه صنعتي امير تصريح كرد: سال 
گذش��ته به منظور كنترل زيان صنايع پتروشيمي 
نرخ خوراك اين صنايع در بوجه سال 1۴۰1 مبلغ 
۵ هزار تومان در نظر گرفته شد، اما در شرايط فعلي 
با توجه به روند نزولي نرخ جهاني گاز، دولت نيز اين 
موضوع را بايد در بودج��ه 1۴۰۲ مد نظر قرار دهد. 
حسيني گفت: متانول سازان برخلاف صنايع اوره ساز 
به سبب عدم ارتباط و همبستگي قيمت فروش با 
چهار هاب اروپا و امريكا، مازاد عرضه و قيمت پايين 
محص��ول متانول در چي��ن از افزايش نرخ خوراك 
دچار آسيب اقتصادي ش��دند. او بيان كرد: از چهار 
هابي كه در فرمول نرخ خوراك پتروشيمي ها بهره 
گرفته مي شود، دو مورد از آن صنعتي و دو مورد ديگر 
آن تجاري است، هاب هاي اروپا از آنجايي كه خود 
جزو كشورهاي واردكننده گاز به حساب مي آيند و 
در آخر زنجيره قرار مي گيرند؛ همچين هزينه قابل 
توجه اي بابت چندين هزار كيلومتر حمل و امنيت در 
قيمت لحاظ مي شود، نمي تواند مورد مناسبي براي 
محاسبه در فرمول باشد. مديرعامل گروه صنعتي 
امير تصريح كرد: فرمول نرخ خوراك پتروشيمي ها 
اساسا مشكلي ندارد و دولت مي بايست براي اصلاح 
آن، تنها دو هاب اروپا را به سبب وارداتي بودن گاز از 
فرمول حذف كند. حسيني در پايان تصريح كرد: با 
توجه به كاهش شديد قيمت اوره، ثبات نسبي قيمت 
متانول، كاهش جهاني نرخ گاز و دلار ۲8 هزار و ۵۰۰ 
توماني، سقف خوراك محصولات پتروشيمي نبايد 
بيش از ۵ هزار تومان تعيين ش��ود زيرا در غير اين 
صورت صنايع پتروشيمي با زيان مواجه خواهند شد.

آخرين وضعيت عرضه بنزين
در بورس انرژي

ايس�نا| علي نق��وي، مديرعامل ب��ورس انرژي 
درمورد آخرين وضعيت عرض��ه بنزين در بورس 
انرژي توضيح داد: با توجه به افزايش مصرف بنزين 
در كش��ور و لزوم تامين نياز داخلي توسط شركت 
ملي پالاي��ش و پخش، فعلا ام��كان عرضه بنزين 
در بورس انرژي وج��ود ندارد و اخيرا نيز عرضه اي 
صورت نگرفته اس��ت. وي به اين سوال كه عرضه 
بنزين در بورس ان��رژي چه زماني از س��ر گرفته 
خواهد شد نيز پاس��خ داد و گفت: تا زماني كه تراز 
توليد و مصرف كش��ور به اين صورت باشد شاهد 
عرضه بنزين در بورس انرژي نخواهيم بود. بر اساس 
اين گزارش، در سال 1۳98 بيش از دو ميليون تن 
بنزين به ارزش بالغ بر 1۳ هزار ميليارد تومان توسط 
شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي در 
رينگ صادراتي بورس انرژي معامله شد. در سال 
1۳99، بالغ بر 8 ميليون تن بنزين به ارزش بيش از 
۵۵ هزار ميليارد تومان و در سال 1۴۰۰ حدود 69 
هزار و ۵۰۰ تن بنزين به ارزش بالغ بر 8۵۵ ميليارد 
تومان در رينگ صادراتي بورس انرژي معامله شد. 
اين عرضه ها هم زميني و هم دريايي و مقاصد آن 
برخي كشورهاي همسايه و برخي كشورهاي ديگر 
بود. بر اين اس��اس از خردادماه سال 1۴۰۰ ديگر 
عرضه بنزين در بورس انرژي صورت نگرفته است.

چند نفر سهام عدالت مي گيرند؟
راضيه ذوالنوريان در گفت وگويي درباره جزييات 
اعطاي س��هام عدالت جاماندگان اظهار داشت: بر 
اساس قانون بودجه، تكليفي مقرر شده بود كه سهام 
عدالت به افراد تحت پوشش كميته امداد و سازمان 
بهزيس��تي، اختصاص يابد. اقدامات اوليه مبني بر 
تعيين مصوبه و نيز شناس��ايي اين جامعه آماري 
توسط سازمان خصوصي س��ازي انجام شده است. 
وي با اشاره به مصوبه آبان ماه درباره اعطاي سهام 
عدالت گفت: آن مصوب��ه به دليل بعضي تغييرات 
نيازمن��د اصلاحيه بود كه اين اتف��اق هم افتاد. در 
نهايت ما به عنوان دس��تگاه اجرايي مصوبه لازم را 
تهي��ه كرديم و به وزارت اقتصاد فرس��تاديم تا اين 
موضوع را اولويت دستور كار شورا بگذارد. ذوالنوريان 
از احصاي ۳ ميليون و ۳۰۰ هزار نفر تحت پوشش 
سازمان هاي حمايتي خبر داد و گفت: شناسايي ما از 
اين افراد فرايندي خاصي داشت، ابتدا از كميته امداد 
و سازمان بهزيستي خواستيم كه تمامي افراد تحت 
پوشش را به س��ازمان خصوصي سازي اعلام كنند 
تا بتوانيم بر اساس بانك اطلاعاتي فعلي استخراج 
اطلاعات داشته باشيم تا افراد فاقد سهام مشخص 
ش��وند. مديركل دفتر س��هام تخصيصي سازمان 
خصوصي سازي اعلام كرد: همه اين موارد با چندبار 
رفت و برگش��ت اطلاعات بين س��ازمان ها و ثبت 
احوال انجام شد، اكنون اطلاعات ۳ ميليون و ۳۰۰ 
هزار نفر احصا ش��ده كه به محض ابلاغ مجوز، اين 
تخصيص صورت خواهد گرفت. همچنين ۵۰ هزار 
اطلاعات مخدوش يافت ش��ده است. وي در پايان 
گفت: افراد جزو 6 دهك اول درآمدي كشور هستند 
و اين دهك بندي توسط س��امانه جامع اطلاعات 
ايرانيان مشخص شده اس��ت، در مرحله نخست 
تخصيص سهم را خواهيم داشت. بدين صورت كه 
مشخص خواهد شد، به هر كد ملي فاقد سهام كه 
مشمول هستند، چه مقدار سهام تعلق مي گيرد. 

سپس فرآيند تعلق سامان دهي خواهد شد.

افزايش ۳۰ درصدي درآمد ارزي 
شركت ها، با كوچ از نيما به مبادلات

س�نا| وليد هلالات، رييس هيات مديره سبدگردان 
اقتصاد بيدار گفت: امسال هزينه شركت ها متناسب با 
تورم ۴۰ الي ۵۰ درصدي رشد كرده اما درآمدهاي آنها 
به اندازه دلار نيمايي يعني ۲۰ درصد، افزايش يافته بود. 
راه اندازي مركز مبادله  ارزي و عرضه ارز در محدوده قيمتي 
۳6 الي ۳7 هزار تومان تا حدي موجب پوشش تفاوت هاي 
مذكور مي شود. همچنين بايد اين موضوع را مدنظر داشت 
كه برخي از شركت ها ارز خود را در سامانه سنا با نرخ ۴۰ 
هزار تومان به فروش مي رسانند. تغيير محل فروش ارز 
از بستر سامانه نيما به مركز مبادله ارزي، رشد حدودا ۳۰ 
درصدي را براي شركت ها به ارمغان آورده است و طبيعتا 
تاثير اين موضوع در درآمد شركت هاي بورسي بروز پيدا 
خواهد كرد. اين كارشناس بازار سرمايه اظهار كرد: طي 
ماه هاي اخير نرخ دلار در بازار آزاد حدود 8۰ درصد و در 
س��امانه نيما حدود ۲۰ درصد رشد كرده است؛ همين 
مساله باعث ش��ده تا شاخص كل نسبت به ابتداي سال 
تقريبا بازده 1۰ درصدي را به ثبت برساند. هلالات تشريح 
كرد: در واقع شاخص كل حتي به اندازه رشد دلار نيمايي 
نيز رشد نداشته است چراكه هزينه شركت ها متناسب با 
تورم حدود ۴۰ الي ۵۰ درصدي رشد كرده اما درآمدهاي 
آنها به اندازه دلار نيمايي يعني ۲۰ درصد، افزايش يافته 
اس��ت؛ از طرفي رش��د نرخ دلار در بازار آزاد باعث شده 
عملا هزينه  شركت ها در مقايسه به تورم با رشد بيشتري 
مواجه باشد. وي مطرح كرد: راه اندازي مركز مبادله  نرخ 
ارز و طلاي ايران و عرضه ارز در محدوده قيمتي ۳6 الي 
۳7 هزار تومان تاحدي موجب پوشش تفاوت هاي مذكور 
مي شود. همچنين بايد اين موضوع را مدنظر داشت كه 
برخي از شركت ها ارز خود را در سامانه سنا با نرخ ۴۰ هزار 
تومان به فروش مي رسانند. كارشناس بازار سرمايه افزود: 
تغيير محل فروش ارز از بستر سامانه نيما به مركز مبادله 
ارز و طلا، رش��د حدودا ۳۰ درصدي را براي شركت ها به 
ارمغان آورده است و طبيعتا تاثير اين موضوع در درآمدها 
شركت هاي بورسي بروز پيدا خواهد كرد. هلالات بيان 
كرد: با توجه به رشد افسار گسيخته نرخ ارز، تداوم عرضه 
دلار به قيمت ۲8 ه��زار و ۵۰۰ تومان امكان پذير نبود و 
مي توان اين برداشت را داشت كه بخشي از عقب ماندگي 
بازار سهام به اين واسطه جبران خواهد شد؛ شاخص كل 
با درنظرگيري واقعيت هاي مطرح شده، بازدهي كمي را 
از ابتداي سال تاكنون داشته است. وي مطرح كرد: رشد 
دلار به محدوده ۵۰ هزار تومان صرفا ناشي از متغيرهاي 
اقتصادي نيست و زماني كه بحث مسائل سياسي به ميان 
مي آيد، بخشي از نوسانات آن مربوط به كاهش ريسك 
افراد مي شود؛ در واقع متغيرهاي غيراقتصادي تشديد 
خواهد ش��د. در حال حاضر متغيره��اي غيراقتصادي 
بس��يار بر نرخ بازار آزاد تاثيرگذار اس��ت و دلار ۵۰ هزار 
توماني را نبايد لزوما با متغيرهاي اقتصادي بس��نجيم؛ 
حتي امكان دارد بنا بر ريس��ك هاي غيرسياسي قيمت 
دلار بالاتر از حد فعلي برود اما اين رش��د لزوما به ارزش 
ذاتي دلار باز نمي گردد. كارشناس بازار سرمايه ابراز كرد: 
اگر نرخ تعادلي دلار را حدودا ۴۰ هزار تومان فرض كنيم، 
كاهش فاصله نرخ ارز صنايع بورسي و بازار آزاد محسوس 
خواهد شد. اين سازوكار مي تواند بر بازار آزاد نيز اثرگذار 
باشد، يعني ميزان عرضه ارز در نرخ هاي معقول تر توسط 
ش��ركت ها مي تواند ترمز نرخ دلار بازار آزاد را بكش��د. 
هلالات گفت: فكر مي كنم ت��داوم روند فعلي و افزايش 
اعتماد مردم به بازار به تمهيدات دولتمردان بستگي دارد؛ 
به طور نمونه اكنون نرخ گاز در امريكا 8 سنت و در كانادا 
6 سنت بوده و قيمت خوراك گاز براي صنايع داخلي ما 
)بر اساس فرمول فعلي( حدود ۴ الي ۴ هزار ۵۰۰ تومان 
است و نحوه و ميزان قيمت تعيين شده براي سال آينده 
به شدت بر آينده صنايع بورس��ي و اعتماد سهامداران 
تاثيرگذار است. روز گذشته وزير اقتصاد از درنظرگيري 
بسته حمايتي خبر داده بود و حال بايد ديد كه اين بسته 
حمايتي چه ويژگي هاي��ي دارد و چه نرخي را براي اين 
مساله مهم تعيين مي كند. كارشناس بازار سرمايه معتقد 
اس��ت؛ اگر نرخ خوراك گاز حدود ۵ هزار تومان درنظر 
گرفته بشود در كنار بحث نرخ مبادله اي، اعداد مطلوبي 
در فعاليت عملياتي شركت ها به دست مي آيد و مي تواند 
تاثير مثبت و محسوس��ي در بازار سهام ايجاد كند. وي 
درمورد پرسش خبرنگار مبني بر اينكه واقعي تر شدن 
نرخ دلار در مركز مبادله اي ارزي تا چه ميزاني مي تواند 
بر كليت بازار تاثيرگذار باشد؟ پاسخ داد: حدود 7۰ درصد 
ش��اخص كل از صنايع كاموديتي محور تشكيل شده 
است، بنابراين شاخص كل بورس با تغييرات مثبتي رو 
به رو خواهند شد. همچنين بايد توجه داشت كه مبنا و 
قيمت ها در بورس كالا به چه شكل تغيير خواهد كرد، اگر 
كه بسيار سريع و فوري قيمت پايه محصولات پتروشيمي 
و معدني بر اساس دلار مبادله اي تعيين شود، به طور حتم 
تاثير مثبت بسيار زيادي بر صنايع بورسي ايجاد خواهد 
كرد. كارشناس بازار سرمايه تصريح كرد: در اين بين بايد 
اين نكته را مدنظر قرار داد كه مبناي نرخ دلار براي صنايع 
دارويي و غذايي همچنان ۲8 هزار و ۵۰۰ تومان است كه 
اين مساله به نوعي مي تواند هم فرصت و هم تهديد باشد. 
به طور واقع گرايانه، پايين نگه  داشتن قيمت محصولات 
دارويي و غذايي و تامين خوراك توليد آنها با ارز دولتي 
مي تواند باعث قاچاق معكوس بشود؛ در چنين شرايطي 
حجم فروش و درآمد شركت ها به شدت افزايش پيدا 
مي كند و طبيعتا از س��ود بيشتري برخوردار مي شود 
اما در واقعيت امر ميزان فروش آنها بيشتر از نياز كشور 
خواهد ش��د كه در نهايت اين موضوع بيان گر قاچاق 
معكوس خواهد شد. هلالات در تكميل سخنان خود، 
افزود: چند نرخي ب��ودن ارز تبعات پيچيده اقتصادي 
و اجتماعي به همراه دارد، اگ��ر فرض كنيم ارز دولتي 
هميش��ه فاصله خود را با ب��ازار آزاد حفظ خواهد كرد 
و از طرفي حمايت هاي لازم از صنايع بورس��ي شكل 
مي گيرد، در چنين شرايطي به نفع شركت هاي بورسي 
خواهد بود اما به نفع كليت اقتصاد نيست چراكه تمايل 
به قاچاق افزايش مي يابد؛ بنابراين در كوتاه مدت نرخ هاي 
فعلي به طور حتم به نفع بورس است. به  عبارت ديگر هم 
نرخ ۲8 هزار و ۵۰۰ توماني براي صنايع كوچك و هم نرخ 
مركز مبادله اي براي صنايع بزرگ به نفع بورس خواهد 
بود و اين بهترين تركيب ممكن براي بازار سرمايه است .

»تعادل«بررسيميكند

بورس روي تيغ صعود و نزول

ناآشنايي باشگاه هاي فوتبال با شركت داري
باشگاه هاي پرسپوليس و استقلال مالكيت عمومي و 
مالكيت دولتي داشتند و اين مالكيت عمومي تعلقات 
خاصي دارد و به تبع آن مديران آن نيز مديراني منتخب 

بخش مالكيت عمومي بودند و هستند.
كارش��ناس ارزش گذار باش��گاه اس��تقلال گفت: در 
باشگاه هاي فوتبال مهم ترين دارايي برندي است كه 
دارند و برند در حقيقت مجموعه ارزش ها و دارايي هاي 
نامش��هودي اس��ت كه منجر به ايجاد درآمد و سود و 
انتفاع آتي مي شود. سعيد جمشيدي فرد، در گفت وگو 
با هفته نام��ه اطلاعات ب��ورس به بررس��ي وضعيت 

ارزشگذاري باشگاه استقلال پرداخت.

    در ارزش گذاري باشگاه استقلال به چه 
مواردي توجه و چه مواردي لحاظ شده است؟

بحثي با عنوان ارزيابي س��هام بنگاه ه��اي اقتصادي 
وج��ود دارد كه ب��ه هر حال اص��ول و چارچوب هايي 
تخصصي دارد و يك بخش هم به طور مشخص در مورد 
باشگاه هاي فوتبال اس��ت كه در مورد اين هم ويژگي 
خاص اين صنعت و كسب و كار را بايد در نظر گرفت، 
به طور كل ارزيابي يك شركت صورت هاي مالي دارد و 
باشگاه هاي فوتبال به دليل آنكه به عنوان يك شركت 
سهامي عام هستند، طبعا دارايي و بدهي دارند كه اين 
دارايي ها به روش هاي روز بايد تنظيم شود و بدهي ها 
نيز به مبالغ قابل پرداخت بايد تقويم ش��ود. اما نكته 
بسيار مهم و متمايز باشگاه هاي فوتبال و شركت هايي 

كه دارايي هاي نامشهود دارند، ارزش برندشان است.
در باشگاه هاي فوتبال مهم ترين دارايي برندي است كه 
دارند و برند در حقيقت مجموعه ارزش ها و دارايي هاي 
نامش��هودي اس��ت كه منجر به ايجاد درآمد و سود و 
انتفاع آتي مي ش��ود و به اين دليل موض��وع برند در 
باشگاه هاي فوتبال استقلال و پرسپوليس بسيار حائز 
اهميت است. در باشگاه هايي كه صاحب نام هستند، 
اي��ن ارزيابي به ط��ور اختصاص��ي و جداگانه صورت 
گرفته و با توجه به پيش بيني هايي كه مديريت براي 
عايدات و درآمدهاي آتي به كارشناس معرفي مي كند 
و سپس با انجام راستي آزمايي و بررسي احتمال وقوع 
اين اطلاعات بايد به يك اعداد قابل اتكايي رس��يد تا 
پس از آنكه پيش بيني هاي عايدات آتي انجام ش��د، 
ارزش روز را با توجه به مدل هاي مختلف ارزيابي برند و 
دارايي هاي نامشهود برآورد كنند كه اين اقدام درباره 

باشگاه استقلال صورت پذيرفت.
در هر حال ارزش برند بر اساس درآمدهاي پيش بيني 
شده آتي برآورد و با ضرايب تنظيم و رويكردهاي مبتني 
بر درآمد ارزشگذاري شد. باش��گاه هاي فوتبال نكات 
بسيار خاصي دارند، بحث مالكيت آنها بسيار مهم است 
و بحث هاي ديگري همچ��ون مديريت نيز وجود دارد 

كه آيا مديريت هاي حرفه اي و تخصصي دارند يا خير. 
درآمدهاي ناشي از پخش تلويزيوني بازي ها وجود دارد و 
نكته ديگري كه باشگاه هاي فوتبال ايران دارند، اين است 
كه بسياري از اين باشگاه ها تنها تيم فوتبال بزرگسالان 
هستند، در حالي كه در ارزشگذاري باشگاه هاي فوتبال 
و صاحب نام اينها تركيبي از سنين مختلف و رشته هاي 
مختلف ورزشي هس��تند و به اين خاطر يكي از نكاتي 
كه بايد به آن توجه كرد، اين اس��ت كه در هيچ زماني 
نبايد استقلال و پرسپوليس را با رئال مادريد و بارسلون 
مقايس��ه كرد چرا كه آنها تنها تيم فوتبال نيس��تند و 
مجموعه اي از ورزش هاي مختلف و با تركيب س��ني 
مختلف، ورزشكاران زن و مرد و در هر حال محصولات 
ورزشي متعدد هستند و اما ما هنوز اين قابليت را نداريم.

   ارزش گذاري اين باشگاه ها 
با چه چالش هايي همراه بود؟

از جمله چالش ها يكي اين ب��ود كه آنچه ما از بيرون در 
مورد باش��گاه هاي فوتبال مي بينيم با آن چه در فضاي 
عمومي فوتبال وجود دارد، متفاوت است. در واقع ارزيابي 
سهام يك شركت سهامي عام كه نوع فعاليتش مرتبط با 
فوتبال و تيمداري است، متفاوت است. يعني باشگاه هاي 
فوتبال اين شركت مي تواند مانند يك شركت صنعتي 
باشد، مثلا توليد محصولات فلزي انجام دهد. مكانيسم 
ارزش گذاري تقريبا مشابه است ولي تفاوت در اين است 
كه ذي نفعان و علاقه مندان فوتبال الزاما به دنبال قيمت 
سهم نيستند و بسياري از علاقه مندان اين تيم ها به دنبال 
برد آنها در بازي ها و دربي هستند و زدن گل هاي بيشتر 
يا اينكه يك بازيكن شاخصي كه محبوب است، در بازي 
بدرخشد. اينهايي كه فوتبال را از دريچه بازي و ورزش 

مشاهده مي كنند، انتظار يك ارزش قابل توجه دارند اما 
آنهايي كه در بازار س��رمايه درگير خريد و فروش سهام 
هستند با ادبيات كسب و كار سود و زيان و ادبيات مالي 
سنجش را انجام مي دهند و اين است كه بين قيمت مورد 
انتظار فوتبال دوستان با قيمت مورد انتظار بازار سرمايه 
تفاوتي قابل توجه وجود دارد. باشگاه هاي پرسپوليس 
و اس��تقلال مالكيت عمومي و مالكيت دولتي داشتند 
و اين مالكيت عموم��ي تعلقات خاصي دارد و به تبع آن 
مديران آن نيز مديراني منتخب بخش مالكيت عمومي 
بودند و هس��تند. حضور و ايفاي نقش آنه��ا در افراطي 
وانمود كردن ارزش ها و قيمت ها تاثيرگذار است. آنها از 
آن فضاي هيجاني فوتبال در اين جهت استفاده كرده اند 
كه به نوعي به نظر مي رسد اين يكي از چالش هاي بزرگ 
است. البته موضوعات متعدد ديگري نيز وجود دارد، مثلا 
اينكه اين باشگاه ها از بعد شركت داري و ادبيات مديريتي 
و تخصص��ي مهجور واقع ش��ده اند و تمرين هاي لازم را 
براي ايفاي وظايف قانون تجارت در گزارش��گري مالي 
نداشته اند. شايد لازم بود در گذشته يك دوره آماده سازي 
براي تمري��ن ش��ركت داري و اتكا بر قان��ون تجارت و 
بحث حاكميت ش��ركتي در مورد پاسخگويي از جهت 

گزارش هاي حسابرسي براي اين باشگاه ها برگزار شود.

   استقلال در يك سال اخير چه كرد؟
با انتشار صورت  مالي 6 ماهه استقلال در سامانه كدال، اين 
پرسش مطرح مي شود كه استقلال كه باشگاهي كاملا 
زيان ده محسوب مي شود و روز به روز به زيان اين شركت 
اضافه مي شود، آيا صلاحيت ورود به بورس را داشته است؟ 
يا صرفا هدف از ورود استقلال به بورس جذب سرمايه براي 
جبران بدهي ها يا تفكيك مالكيت دو باشگاه استقلال و 

پرسپوليس براي اخذ مجوز حرفه اي AFC بود. بررسي 
گزارش عملكرد 6 ماهه منتهي به پايان دي ماه 1۴۰1 نشان 
مي دهد، علاوه بر اينكه استقلال سعي در بهبود عملكرد 
خود و افزايش سودسازي نداشته بلكه درآمد اين باشگاه 
در اين دوره كاهش داشته و متحمل زيان  سنگيني شده 
است. بررسي صورت هاي س��الانه استقلال حاكي از آن 
است كه شركت در سال مالي منتهي به پايان تير 1۴۰1 با 
وجود افزايش ۵7 درصدي درآمد عملياتي به دليل جهش 
بزرگ در بهاي تمام شده عمليات در اين سال متحمل زيان 
ناخالص 6۴ ميليارد توماني شده است. به اين ترتيب درآمد 
عملياتي شركت از 1۲6 ميليارد تومان در سال مالي 1۴۰۰ 
به 199 ميليارد تومان در امسال رسيد. همچنين بهاي تمام 
شده عمليات شركت در سال 1۴۰1 حدود دو برابر شده 
و از 1۳۲ ميليارد تومان در پارسال به ۲6۳ ميليارد تومان 
رسيده است. اين افزايش سنگين بهاي تمام شده عمليات 
در اين سال موجب زيان سازي 6۴ ميليارد توماني استقلال 

در 1۴۰1 شده است.
گفتني است شركت در سال گذشته تنها پنج ميليارد و 
۴۰۰ ميليون تومان زيان ناخالص ساخته بود. ذكر اين 
نكته ضروري است كه استقلال با اين جهش هزار و 8۳ 
درصدي در زيان ناخالص خود، آيا توان جبران اين زيان 
را دارد يا باز هم مديران وقت استقلال سعي در كمك 

گرفتن از دولت براي خروج از اين بحران مالي دارند؟
همچنين زيان خالص شركت نيز در سال مالي 1۴۰1 
با جهش ۵۴۲ درصدي مواجه شد و عدد 78 ميليارد 
تومان را ثبت كرد. موضوع ديگري كه مطرح مي شود 
اين است كه در زمان پذيره نويسي دو باشگاه استقلال 
و پرسپوليس، انتقادهاي فراواني به نحوه ارزش گذاري 

و همچنين زيان سازي اين دو شركت وارد بود.
با اين حال اين دو باش��گاه زيان ده وارد بورس ش��دند 
و تنها يك پرسش مطرح مي ش��ود كه مسوول زيان 
و پوچ شدن سرمايه س��هامداران دو باشگاه كيست؟ 
صورت ه��اي مال��ي 6 ماهه منتهي به پاي��ان دي ماه 
استقلال نيز نشان مي دهد كه درآمد عملياتي شركت 
نه تنها زياد نشده بلكه با كاهش 9۰ درصدي از 11۰ 
ميليارد تومان در دوره مشابه سال 1۴۰۰ به 1۰ ميليارد 
تومان در اين دوره رس��يده اس��ت. بهاي تمام ش��ده 
عمليات شركت نيز ۲11 درصد رشد داشته و عدد ۳۲1 
ميليارد تومان را ثبت كرده اس��ت. تمامي موارد ذكر 
شده سبب زيان سازي سنگين ۳1۰ ميليارد توماني 
شركت شده كه حكايت از راه سخت استقلال در سال 
مالي 1۴۰۲ براي جبران زي��ان دارد. همچنين زيان 
خالص شركت در اين دوره 6 ماهه ۳۳9 ميليارد تومان 
ثبت شده است. گفتني است استقلال در دوره قبلي 
نه تنها زيان نساخت بلكه سود خالصي معادل چهار 

ميليارد و ۴79 ميليون تومان شناسايي كرده است.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه »تورم قيمت مصرف كننده مسكن« طي 
بهمن ماه با كاهش نيم درصدي مواجه ش��ده است، 
برآورد يك س��ايت تخصصي نشان مي دهد، متوسط 
قيمت مس��كن در تهران طي بهمن ماه با رشدي در 
حدود 10 درصد، نس��بت به ديماه ۵ ميليون تومان 
افزايش يافته و به ۵8 ميليون تومان رس��يده اس��ت. 
اگر چه رشد ش��اخص قيمت مصرف كننده مسكن 
ملاك معتبري براي ارزيابي »تورم« مسكن شناخته 
نمي شود، اما به طور قطع روند قيمت مسكن با توجه به 
رشد عمومي قيمت ها، ركوردهاي تازه نرخ دلار، تداوم 
رشد نقدينگي و ساير عوامل بنيادين اثرگذار بر فضاي 
اقتصاد كش��ور، طي بهمن ماه صعودي بوده است. در 
اين حال، تبديل قيمت هاي پيشنهادي به قيمت هاي 
معاملاتي در فرآيند نقل و انتقال مالكيت واحدهاي 
مس��كوني از اهميت بالايي برخوردار است. چه آنكه 
در اين فرآيند نيروهاي فعال در بازار زورآزمايي كرده 
و نتيجه نهايي در نرخ معاملاتي هويدا مي شود. از اين 
رو، تا اعلام نش��دن داده هاي معاملات انجام شده در 
بهمن ماه به طور دقيق نمي توان درباره تورم ملك در 

ماه گذشته داوري كرد.
در اين حال، برآورد اوليه و غيررسمي از قيمت مسكن 
ته��ران طي بهمن ماه س��ال جاري نش��ان مي دهد، 
تورم هاي س��خت ملكي براي دومين ماه پياپي ادامه 
دارد. به طوري كه بر اساس برآوردهاي اوليه »فرداي 
اقتصاد«، رشد ماهانه قيمت مسكن به عددي بين ۹ تا 

11 درصد رسيده است. 

   كاهش تورم مصرف كننده ملك
به گزارش مرك��ز آمار ايران، بهمن م��اه 1۴01 تورم 
ماهيانه مسكن كل كشور در هر دو شاخص قيمت و 
اجاره بها به ۲.۳ درصد رسيد كه در مقايسه با ۲.8 درصد 

دي ماه كاهش 0.۵ درصدي را نشان مي دهد.
جديدترين آمار ارايه ش��ده در خصوص تورم كالاها 
و خدمات نش��ان مي دهد در بهمن م��اه 1۴01 تورم 
ماهيانه مسكن در كل كشور به ۲.۳ درصد رسيده است. 
اين رقم در دي ماه امسال ۲.8 درصد بود كه آمار از افت 
0.۵ درصدي سرعت رشد قيمت مسكن حكايت دارد.

تورم نقطه به نقطه مس��كن هم ك��ه تغيير قيمت در 
مقايسه با ماه مش��ابه سال قبل را نش��ان مي دهد از 
افزاي��ش ۴1.۷ درصد حكايت دارد. ماه گذش��ته اين 
ش��اخص ۳۹.۵ درصد بود. بنابراي��ن در اين بخش با 
افزايش ۲.۲ درصدي تورم مس��كن كل كشور مواجه 
بوده ايم. همچنين رش��د قيمت مسكن كل كشور در 
1۲ ماهه منتهي به بهم��ن ماه 1۴01 به ۳۴.8 درصد 
رسيده كه در مقايسه با ۳۳.۷ درصد ماه گذشته رشد 

1.1 درصد را نشان مي دهد.
در بخش اجاره بها نيز طبق اعلام مركز آمار ش��اخص 
قيمت ماهيانه، نقطه به نقطه و س��الانه در بهمن ماه 
1۴01 به ترتي��ب ۲.۳ درص��د، ۴1.۶ درصد و ۳۴.۷ 

درصد اعلام ش��د. اين در حالي است كه ارقام مذكور 
در دي ماه به ترتيب ۲.8 درصد، ۳۹.۴ درصد و ۳۳.۵ 
درصد بود. بررس��ي وضعيت بازار مسكن كل كشور 
در 10 ماه گذشته حاكي از آن است كه رشد ماهيانه 
قيمت مس��كن در ارديبهش��ت ۲.۵ درص��د، خرداد 
۲.۳ درصد، تيرم��اه ۳.8 درصد، مردادماه ۲.8 درصد، 
ش��هريورماه ۳.۵ درصد، مهرماه ۶.1 درصد، آبان ۳.۷ 
درصد، آذر ۲.8، دي ۲.8 و بهمن ۲.۳ درصد بوده است.

ميزان افزايش ماهيانه نرخ اجاره در كل كشور نيز در 
ارديبهش��ت ۲.۵ درصد، خ��رداد ۲.۳ درصد، تير ۳.8 
درصد، مرداد ۲.۹ درصد، شهريور ۳.۵ درصد، مهر ۶.1 
درصد، آبان ۳.۷ درصد، آذر ۲.8، دي ۲.8 و بهمن ۲.۳ 

درصد اعلام شد.

   تفاوت قيمت مصرف كننده
با قيمت معاملاتي

به گزارش »تعادل«، طي ماه هاي اخير، برخي رسانه ها 
در پي انتشار ديرهنگام تحولات ماهانه مسكن از سوي 
مراجع رسمي بانك مركزي و مركز آمار ايران، از نرخ 
تورم اعلامي در شاخص قيمت مصرف كننده به عنوان 
»تورم مسكن« استفاده مي كنند كه اشتباه است. به 
همين دليل، پيش از اين، س��يدمهدي حسيني نژاد، 
مديركل دفتر شاخص قيمت هاي مركز آمار ايران در 
گفت وگو با يكي از خبرگزاري هاي داخلي در اين باره 

روشنگري كرد.
حسيني نژاد گفته بود: در حوزه مسكن در مركز آمار 
ايران دو نوع اطلاعات را در اختيار داريم، اطلاعات اول، 
اطلاعات شاخص قيمت مصرف كننده است و ديگري، 
اطلاعات قيمت املاك مس��كوني س��امانه املاك و 
مستغلات كشور است. طبق استانداردهاي بين المللي 
در شاخص قيمت مصرف كننده، قيمت بخش مصرفي 
مسكن كه شامل اجاره بها و هزينه تعمير و نگهداري 
مسكن اس��ت اندازه گيري مي شود و تغييرات قيمت 

مس��كن به هيچ عنوان در محاس��بات اين طرح وارد 
نمي شود. اين موضوع در برخي رسانه ها به اشتباه قيمت 
مسكن تفسير مي شود كه اش��تباه است. بنابراين در 
شاخص قيمت مصرف كننده، به هيچ عنوان نرخ تورمي 
كه در گروه مسكن منتشر مي شود، نشان از تغييرات 
قيمت مسكن ندارد و قيمت اجاره، هزينه تعميرات و 
نگهداري و آب و برق و س��وخت مصرفي خانوار است. 
اما براي رصد قيمت خود مسكن يك طرح جداگانه اي 
در دفتر شاخص قيمت اجرا مي شود كه طرح شاخص 

قيمت املاك مسكوني است.

    علت صعودي بودن قيمت مسكن در بهمن
تجربه نشان داده اس��ت، در شرايط تورم زده اقتصاد، 
به ويژه طي ماه هاي گذش��ته از ابتداي س��ال 1۳۹۷ 
تاكنون كه نرخ ت��ورم از ميانگين دهه هاي اخير خود 
فاصله زيادي گرفته است و از همين رو، ناهنجارتر از 
هميشه ظاهر شده است، حركت قيمت در همه بازارها 
صعودي است. در چنين زمينه و بافتي، از آنجا كه قيمت 
در بازارهاي موازي طي بهمن ماه سال جاري صعودي 
بوده است، به راحتي مي توان پيش بيني كرد كه قيمت 

مسكن نيز در ماه گذشته صعودي بوده است. 
در بهمن ماه بازدهي ماهانه اكثر بازارها دو رقمي بود. 
سكه تمام با بازدهي ماهانه ۲۲درصد صدرنشين ماه 
يازدهم سال بود. نيم سكه با 1۳درصد، دلار با 1۲درصد 
و ربع سكه با 10درصد در رتبه هاي بعدي قرار داشتند. 
افزون بر همنوايي صعود قيمت ها در شرايط تورمي، 
مهم ترين عامل تعيين كننده وضعيت بازار مسكن به 
لحاظ رشد قيمت، انتظارات تورمي است كه با توجه 
به اتفاقات بازارهاي م��وازي و تغييرات نرخ ارز بر بازار 
مس��كن تاثير مي گذارد. از اين رو، از نگاه كارشناسان 
اقتصادي، بايد تحولي در اقتصاد كلان كشور رخ دهد 
كه در اقتص��اد خانوار و به تبع آن بازار مس��كن نمود 
پيدا كند. اين در حالي است كه اثرپذيري بازار مسكن 

از تورم عمومي س��ريعتر از ادوار گذش��ته شده است. 
قبلا بازار مس��كن نس��بت به تحولات اقتصادي دير 
واكنش نشان مي داد اما به تدريج مردم به اين تجربه 
رس��يدند كه بايد براي غلبه بر تورم آتي، مسكن خود 
را خريداري كنند. در نتيجه زودتر از گذش��ته نسبت 
به شرايط اقتصادي واكنش نشان مي دهند و به خريد 
خانه مي پردازند. برخي هيجانات هم به نوسانات بازار 

مسكن دامن مي زند.
به باور اين دس��ته از كارشناس��ان، با شرايطي كه در 
يك دهه گذشته با آن مواجه شده ايم سرانه ملي روند 
كاهشي داشته و درآمد خانوار هم افزايش قابل توجهي 
نداشته است. بنابراين عمده تقاضاها در بازار مسكن 
مربوط به متراژهاي كمتر از 80 متر مربع در جنوب و 
حاشيه شهرهاي بزرگ از جمله تهران بوده است. بر اين 
اساس سازندگان بايد تمركز خود را بر توليد واحدهاي 

كوچك متراژ معطوف كنند.

   تورم 9.8 درصد مسكن در دي ماه
به گزارش »تعادل«، بي گمان در شرايطي كه شاخص 
قيمت همه بازارها به طور دس��ته جمعي و همس��و 
روندي صعودي را طي كرده اند، مي توان با قاطعيت 
اعلام كرد كه تحولات مسكن، طي ۴.۵ سال اخير و 
به ويژه طي ماه هاي اخير تابعي از تحولات شاخص 

كلان اقتصاد بوده است.
بر كسي پوشيده نيست كه نوسان هاي كلان اقتصادي 
نيز در دوره يادشده متاثر از تحريم ها و تورم )رشد پايه 
پولي و افزايش حجم نقدينگي ناشي از كسري بودجه 
سالانه( بوده است. با اين حال، اعطاي تسهيلات مسكن 
به كاركنان نظام بانكي طي ماه ه��اي اخير را نبايد از 

نظر دور داشت.
اگر چه ميزان اين تس��هيلات ان��دك و حداكثر ۳00 
ميليون تومان اس��ت، ام��ا برخي از كاركنان ارش��د 
بانك ها را براي تجميع پس اندازها و تبديل مس��كن 
خود ترغيب و تشويق كرده اس��ت. از اين رو است كه 
مي توان تداوم رشد معاملات طي سه ماهه اخير را به اين 
مساله نسبت داد. چه آنكه تا پيش از اين، قدرت خريد 
متقاضيان مصرفي به شدت افت كرده بود و متقاضيان 
س��رمايه گذاري و س��فته بازي نيز در بازارهاي ديگر 

مشغول كسب سود بودند.
به گزارش »تعادل«، در ش��رايطي كه شاخص قيمت 
مسكن در فروردين س��ال جاري 1۲۳.۶ بوده است، 
با ۵۴.8۵ درصد رشد، در پايان ديماه به عدد 1۹1.۴ 
رسيده است. به اين ترتيب، تورم مسكن در 10 ماهه 
نخست س��ال جاري بيش از ۵۴ درصد بوده است. به 
گزارش مركز آمار ايران، در دي ماه ١٤٠١ تورم ماهانه 
قيمت آپارتمان هاي مسكوني شهر تهران ٩.٨ درصد 
بوده اس��ت. تورم ماهانه دي ماه در مقايسه با همين 
اطلاع در ماه قبل )٤.١ درصد(، ٥.٧ واحد درصد افزايش 
داشته است. منظور از تورم ماهانه، درصد تغيير عدد 

شاخص قيمت ماه جاري، نسبت به ماه قبل است.
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عرضه املاك شهرداري تهران 
در بورس كالا

مديرعامل سازمان املاك و مس��تغلات شهرداري 
تهران گفت: هرملك متعلق به شهرداري تهران بسته 
به ظرفيتي كه دارد يا وارد بورس كالا شده يا براي تهاتر 
با طلبكاران هزينه مي ش��ود. به گزارش فارس، ابوذر 
مختاري در مورد شناسايي املاك شهرداري تهران در 
مناطق پايتخت با بيان اينكه كميته شناسايي املاك 
در مناطق فعال است، گفت: درصد املاك شهرداري 
كه ش��هرداري از آن خبر ندارد بسيار كم است. به هر 
حال شهر تهران بزرگ و شهرداري نيز قدمت زيادي 
دارد و ممكن است اساسا اطلاعي نداشته باشيم كه 
اين پلاك براي ش��هرداري است كه البته بايد تاكيد 
كنم كه اين املاك، جزو املاك مولد شهرداري تهران 
نيس��ت و اين پلاك هاي غيرمولد هستند كه ممكن 
است متعلق به شهرداري تهران باشد اما اسناد آن را 
در اختيار نداشته باشيم. مختاري در مورد مولدسازي 
املاك در شهرداري تهران با بيان اينكه هيچ پلاكي 
را تا وقتي بارگذاري كامل نشود، نمي فروشيم، افزود: 
ما خام فروشي نداريم و نگاهمان در مديريت شهري 
جديد اين است كه اگر قرار است ملكي به كميسيون 
ماده ۵ يا ... برود، پيش از فروش يا واگذاري اين فرآيند 
را در راستاي افزايش ارزش افزوده انجام دهيم و بعد از 
آن ملك ارزيابي مي شود تا با شرايط جديد بارگذاري 
ش��ده براي ليس��ت فروش آماده و براي مشاركت از 
آن استفاده شود. وي با بيان اينكه ما اين پيشنهاد را 
به بسياري از دس��تگاه ها داديم كه املاكشان را خام 
نفروشند بلكه شهرداري شرايطي را براي ملك شان 
فراه��م مي كند تا بعد از رعايت ضوابط شهرس��ازي، 
ملك مولد شود و بعد بفروشند، گفت: چراكه املاك 
اين دستگاه ها بيت المال است، نه اينكه خام ملك را 
بفروشند و بعد مالك جديد مراحل شهرسازي را براي 
مولدس��ازي برود و ارزش افزوده ملك افزايش يابد. 
مديرعامل سازمان املاك و مس��تغلات شهرداري 
تهران در مورد مش��كلات پيش آم��ده براي املاك 
فروخته ش��ده ش��هرداري در بورس كالا و شكايت 
خريداران ني��ز توضيح داد: هيچ ش��كايتي نداريم و 
املاك را به فروش رسانديم و صورت جلسه تحويل را 
به آنها ارايه كرديم و در حال حاضر در فرآيند فرم دو 
امضايي است كه بعد از آن به دفترخانه معرفي خواهند 
شد و سند املاك به مالكان جديد منتقل مي شود نه 
خسارتي از ما گرفتند و نه شهرداري خسارتي پرداخت 
كرد و بر اس��اس توافق املاك را تحويل داده و سند را 
منتقل مي كنيم. وي در پاسخ به اينكه چند ملك ديگر 
ش��هرداري تهران در بورس عرضه مي ش��ود؟ افزود: 
هرملكي بسته به ظرفيتي كه دارد يا وارد بورس كالا 
شده يا براي تهاتر با طلب كاران هزينه مي شود، چراكه 
به تازگي شهرداري تهران اجازه فروش يك ملك به 
ارزش 1۵۳0 ميليارد تومان از ش��ورا را گرفته و قطعا 
اين نوع ملك ها را نمي توان در بورس عرضه كرد؛ بلكه 

بايد وارد فاز تهاتر با طلبكاران شهرداري تهران شود.

وزش باد شديد و گرد و خاك 
در بخش هاي جنوبي تهران

بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران، 
وضعيت جوي اين استان صاف تا كمي ابري همراه با 
وزش باد شديد در بخش هاي جنوبي و خيزش گرد و 
خاك و در ارتفاعات بارش پراكنده، كولاك و احتمال 
سقوط بهمن پيش بيني مي شود.به گزارش ايسنا، 
با بررسي نقشه هاي هواشناسي تصاوير ماهواره اي و 
خروجي الگوهاي پيش يابي عددي طي ۴ روز آينده 
وضعيت جوي استان تهران آسماني صاف تا قسمتي 
ابري گاهي همراه با افزايش ابر و وزش باد پيش بيني 
مي شود.  از بعد ازظهر شنبه تا روز سه شنبه )۶ تا ۹ 
اسفند( در بعضي ساعات به  ويژه در ساعات شب به 
سبب عدم وزش باد قابل ملاحظه در مناطق پرتردد 
شهري، به تناوب افزايش موقتي آلاينده ها و كاهش 
كيفيت هوا پيش بيني مي شود. آسمان تهران در 
روز شنبه )۶ اسفند( صاف تا كمي ابري و گاهي 
وزش باد ب��ا حداقل دماي ۷ و حداكثر دماي 1۴ 
درجه سانتيگراد و طي  يكشنبه )۷ اسفند( صاف 
تا كم��ي ابري همراه با غبار محلي و اوايل ش��ب 
وزش باد ملايم با حداقل دماي 8 و حداكثر دماي 

1۶ درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود. 

واحدهاي توليدكننده 
آلايندگي عوارض بدهند

رييس فراكسيون محيط زيست مجلس گفت: صنايع 
و واحدهايي كه توليد كننده آلايندگي هس��تند بايد 
عوارض خود را بابت آلوده كردن محيط زيست بپردازند. 
به گزارش مهر، سميه رفيعي رييس فراكسيون محيط 
زيست مجلس شوراي اسلامي در نشست تشكل هاي 
مردمي شهر تهران با شعار تشكل هاي مردمي، حامي 
شهر تهران كه در مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي برگزار شد اظهار كرد: اگر تشكل ها و سمن ها 
براي رفع مشكلات نباشند كارها جلو نرفته و مشكلات 
رفع نمي شود. وي با اشاره به بند ه تبصره 8 بودجه كه 
مربوط به عوارض آلايندگي است گفت: بايد اين سيكل 
معيوب را رفع كنيم و اگر مطالبه عمومي آن رفع شود 
قانون اصلاح مي ش��ود. رييس فراكس��يون محيط 
زيست مجلس تصريح كرد: صنايع و واحدهايي كه 
توليد كننده آلايندگي هستند بايد عوارض خود را 
بابت آلوده كردن محيط زيست بپردازند چون در 
كل دنيا اين ع��وارض وجود دارد. رفيعي گفت: اگر 
صنعتي ايجاد شود و آلايندگي داشت بايد جبران 
كرده و جريم��ه آلايندگي را به م��ردم آن منطقه 
بپردازد. وي اف��زود: محل هزينه كرد اين قانون در 
راس��تاي برطرف كردن آلايندگي اصلي نيست و 
جاي ديگر هزينه مي شود كه من ۲ سال است اين 
موضوع را پيگيري مي كنم. رفيعي خاطرنشان كرد: 
براي اص��لاح اين موضوع و اص��لاح قانون نيازمند 

كمك و مشاركت تشكل هاي مردم نهاد هستيم.

مصوبه مجلس، افزايش قيمت 
مسكن را به دنبال دارد

يك كارش��ناس حوزه مس��كن گفت: تغييراتي 
كه كميس��يون تلفيق بودجه در تبصره ۶ لايحه 
بودجه س��ال آينده لحاظ كرده، افزايش قيمت 
مس��كن را به دنب��ال خواهد داش��ت.به گزارش 
ايرنا، كميس��يون تلفي��ق بودج��ه در تبصره ۶ 
لايح��ه بودجه 1۴0۲ مصوب��ه اي را لحاظ كرده 
كه طب��ق آن، عوارض صدور پروانه س��اختماني 
در ش��هرهاي بالاي ۳00 هزار نفر ب��ه ميزان ۲ 
درصد افزايش تا صرف تامين مس��كن كاركنان 
فراجا ش��ود، اين مصوبه در حالي در يك قدمي 
تصويب ش��دن قرار گرفته كه ب��ه عقيده »جواد 
خوانس��اري«، كارشناس حوزه مسكن درنهايت 
سبب گران تر ش��دن مسكن و دور شدن مردم از 

روياي صاحبخانه شدن خواهد شد.
وي گفت: هر مس��اله اي كه ب��راي يك بخش از 
مسكن تصميم گيري مي شود، از جمله بالا رفتن 
عوارض صدور پروانه ساختماني به طور طبيعي بر 
ساير بخش ها نيز از جمله افزايش قيمت مصالح 
ساختماني و دستمزد س��الانه تاثيرگذار خواهد 
بود. خوانساري با بيان اينكه تمام اين عوامل در 
كنار هم سبب رشد قيمت مسكن خواهد داشت، 
تصريح كرد: در اين بين عده اي نيز به بهانه تامين 
منافع سازماني خودشان موجب بالا رفتن هر چه 

بيشتر قيمت ها در اين بخش مي شود.
اين كارش��ناس اقتص��ادي ادام��ه داد: هر گونه 
افزايش قيمت در حوزه مس��كن در نهايت سبب 
بالا رفتن قيمت در تم��ام زيرمجموعه هاي اين 
حوزه ش��ده و در اين بين مردم هس��تند كه يك 
قدم از صاحبخانه شدن فاصله مي گيرند. در واقع 
هر مشاغلي در حوزه مسكن يك درصد نرخ هاي 
خود را افزايش دهد بر تم��ام مجموعه هاي اين 
بخش اثرگذار بوده و مردم را گرفتارتر خواهد كرد.

تعداد ناوگان هلي كوپتري 
غيرنظامي كشور به ۱۲۱ فروند رسيد

معاون وزير راه وشهرس��ازي با اش��اره به جهش 
فوق العاده در ح��وزه ناوگان هلي كوپتري، گفت: 
1۲1 بالگرد در بخش غيرنظامي اعم از اورژانس، 
حوزه امداد و نجات امداد جاده اي و در مناطق غير 
برخوردار كشور فعال است. محمد محمدي بخش 
روز جمعه در گفت وگو با ايرنا با اشاره به راهبردهاي 
چهارگانه دولت براي توسعه ناوگان هوايي، افزود: 
علاوه بر توسعه ناوگان مسافري، برنامه توسعه و 
ثبت ناوگان هليكوپتري نيز در دستور كار است. 
رييس س��ازمان هواپيمايي كش��وري با توضيح 
اينكه مس��ير بازگش��ت هواپيماهاي زمينگير و 
نهض��ت تامين و تعمير قطع��ات در داخل در هر 
دو بخش مسافري و هليكوپتري دنبال مي شود، 
ادام��ه داد: با اس��تفاده از همين راهب��رد، اكنون 
1۷۵ فرون��د هواپيماي مس��افري فعال اس و در 
حوزه ن��اوگان هلي كوپتري جهش فوق العاده اي 
داش��تيم تا جايي ك��ه 1۲1 هليكوپتر در بخش 
غيرنظامي اعم از اورژانس، ح��وزه امداد و نجات 
امداد جاده اي و در مناطق غير برخوردار كش��ور 
فعال است. معاون وزير راه وشهرسازي اضافه كرد: 
ثبت »بالگ��رد ۴1۲« در مجموعه هلال احمر به 
س��يويل )غيرنظامي( توسط سازمان هواپيمايي 
كشوري، بيانگر موفقيت در حوزه توسعه ناوگان 
هليكوپتري و ارتقاي چش��مگير سطح علمي در 
اين بخش اس��ت. وي گفت: اين ام��ر در افزايش 
ايمني موثر خواهد بود و اطمين��ان تيم پروازي 
براي انجام پروازها را افزايش خواهد داد. به گفته 
محمدي بخش، هرچقدر سرمايه گذاري در زمينه 
توسعه ناوگان هليكوپتري افزايش يافته و بالگرد 
به ناوگان ملحق ش��ود خدمات رساني به مردم با 
ايمني افزون تري همراه خواهد شد؛ اين درحالي 
است كه هم اكنون تعداد ناوگان هلي كوپتري نيز 
مناسب تقاضا نيست و در اين قسمت نيز همچون 

بخش مسافري كمبود وجود دارد.
كش��وري  پيماي��ي  هوا س��ازمان  ريي��س 
خاطرنشان كرد: رش��د متوازني در حال رخ دادن 
است و در مدت كوتاهي كميت ناوگان را به عدد 
قاب��ل توجهي خواهيم رس��اند؛ اي��ن مهم هم از 
طريق واردات و هم بازگش��ت پرنده ها به چرخه 

انجام خواهد شد.
بر اس��اس اين گزارش، دولت سيزدهم از طريق 
راهبردهاي چهارگانه از جمله »ساخت هواپيما«، 
»خري��د هواپيماي دس��ت دوم« و »بازگرداندن 
پرنده ه��اي زمينگير« به خط پ��روازي، درصدد 
جبران كمبود صندلي پرواز و به تعادل رس��اندن 
عرضه و تقاضا در بخش حمل ونقل هوايي اعم از 

ناوگان مسافري و هلي كوپتري است.

برآوردهاياوليهازنبضبازارمسكنپايتختدربهمنسالجاريچهميگويند؟

رييسمركزپيشبينيزلزله:۲ميليوننفررويخطرناكترينگسلپايتختاستقراردارند

قيمت هاي داغ مسكن در زمستان سرد تهران

تحريك گسل ها با برداشت آب هاي زيرزميني
آنگونه كه رييس مركز پيش بيني زلزله گفته، مطالعات 
نشان مي دهد، به احتمال زياد زلزله ملارد به دليل تحريك 
گسل به علت برداشت آب هاي زير زميني رخ داده است و 
آن زلزله موجب تغييرات تنش در منطقه شده است. گسل 
ملارد در مجاورت گسل شمال تهران واقع شده است. به 
گفته او ۲ ميليون نفر روي خطرناك ترين گسل پايتخت 
مستقر شده و زندگي مي كنند. مهدي زارع، رييس مركز 
پيش بيني زلزله در پژوهشگاه بين المللي زلزله شناسي و 
مهندسي زلزله در اين باره گفت: استقرار جمعيتي بيش 
از ۲ ميليون نفر روي گسل تهران بسيار خطرناك است 
و عمدتاً در۵0 س��ال گذش��ته اين اتفاق رخ داده است و 
دولت ها مي توانس��تند مقرراتي را اعمال كنند تا تمركز 
جمعيتي در شمال و حاشيه تهران كمتر باشد و جمعيت 
ميليون��ي بيش از ۵ ميليون نفر در اين منطقه مس��تقر 
نشود. برخي از كارشناسان مي گويند، در ژاپن نيز تمركز 
جمعيتي در مناطق پرخطر صورت گرفته اس��ت، بايد 
پاسخ بدهيم كه اين كشور به اندازه ما داراي زمين نيست و 
از تكنولوژي ها و هزينه هاي بسيار زياد براي بالا بردن تاب 
آوري در برابر زلزله استفاده مي كنند اين در حالي است كه 
در كشورهايي مانند ايران و تركيه آن اقداماتي كه در ژاپن 
براي ايمني صورت مي گيرد رخ نمي دهد و هزينه كافي 
نمي شود. زارع در گفت وگو با فارس، در پاسخ به اينكه در 
حاشيه تهران خطري احساس مي شود؟ اظهار كرد: ما 
در استان تهران و دشت هاي اطراف مانند منطقه ملارد، 
شهريار، ش��هر ري و ورامين جمعيتي در حال سكونتي 
داريم كه در اين دو سه دهه اخير حدود ۵0 كيلومترمكعب 
آب از زمين از دشت هاي غرب استان استخراج كرده اند، 
وقتي جمعيتي را هدايت مي كنند و آب هاي س��طحي 
پاسخگوي آن نيست به سراغ آب هاي زيرزميني مي روند. 
ايران سرزميني خشك و لرزه خيز است، زمين لرزه هاي 
تاريخي و باستاني در تمدن ايران نيز رخ داده است اما در 
۷0 سال اخير بشر مدرن، دست درازي هايي در طبيعت 
داش��ته و دولت ها نيز به اين مساله مداخلات اشتباهي 
داشته اند. او با اشاره به احداث شهر پرند در۳0 كيلومتر 
پايتخت در تهران، با هدف ايجاد پايتخت اداري و مدرن 
در نزديكي ش��هر تهران مانند شهر كوالالامپور مالزي 
گفت: اما مي بينيم كه وزارتخانه ها به اين ش��هر جديد 
منتقل نشدند و امروز پرند يكي از شهرهاي استان تهران 
به شمار مي رود و آب لوله كشي از غرب تهران به اين شهر 
منتقل مي شود. از سويي ديگر، در نزديكي پرند گسل 

رباط كريم وجود دارد كه از ش��مال فرودگاه بين المللي 
امام خميني)ره( و از ش��هر رباط كري��م عبور مي كند، 

گسلي هم به نام پرند از شهر جديد پرند عبور مي كند.

    نگران فرونشست هاي تهران هستيم
رييس مركز پيش بيني زلزله در پژوهش��گاه بين المللي 
زلزله شناس��ي و مهندس��ي زلزله با بيان اينكه اس��تقرار 
جمعيتي و نوع كاربري هاي بش��ر با زمين در سرزمين ما 
بسيار مداخله جويانه، ناپايدار و با اعمال تغييرات بدون حد 
و مرز بوده اس��ت، اظهار كرد: در دشت خوي با سد سازي 
و ساخت ۲۷ سد در سرش��اخه هاي درياچه اروميه، اين 
درياچه خشك ش��د، اين در حالي است كه اين تغييرات 
تنها در ۲۵ سال به وقوع پيوسته است. او افزود: در۳0 سال 
گذشته در دش��ت خوي ۹ ميليارد متر معكب آب از زير 
زمين استخراج شده است. نوع استفاده از زمين نسنجيده 
بوده و ريتم زلزله ها را به هم ريخته است، بحث اين نيست 
كه زلزله خوي به دليل اس��تخراج آب يا خش��ك شدن 
درياچ��ه اروميه رخ داده، خوي زلزله خي��ز بوده و خواهد 
بود و دليلش وجود گسل هاي فعال است، اما لرزه خيزي 
با زلزله هاي شديد مي توانس��ت در زمان هاي ديرتري رخ 
دهد. وقتي مداخله در طبيعت صورت مي گيرد ريتم هاي 
طبيعي را به هم ريخته ايد. در تهران فرونشست هاي شهريار، 
ملارد، ورامين و پيشوا بسيار نگران كننده است و تحريك 
گس��ل ها به وسيله اس��تخراج اين حجم از آب و ادامه آن 
مي تواند خطرناك باش��د. زارع اظهار كرد: اگر در ۲0 سال 
پيش در جاده سمنان حركت مي كرديد شهرك كوچكي 
به نام پاكدش��ت مي ديديد و جاي محدودي بود كه امروز 
شهرستاني با يك ميليون و ۲00 هزار نفر جمعيت است و 
يك تمركز جمعيتي مهم ايجاد كرديد، آنجا محل ابتداي 
مخروط افكنه رودخانه جاجرود است. آن مخروط افكنه و 
دشت ورامين مساله جدي فرونشست دارند و با آن روبرو 
هستند كه اينها مسائلي جدي است و بايد براي مقابله با آن 
تمهيداتي انديشه شود. بايد تأكيد كنم اگر روال اشتباه تداوم 
مهاجرت به استان تهران ادامه پيدا كند 10 سال ديگر به 

مراتب با مشكلات بزرگ تري روبرو خواهيم بود.

   تحريك گسل ملارد
با برداشت آب هاي زيرزميني 

 او در پاسخ به اينكه با توجه به جدي بودن فرونشست ها در 
تهران، وضعيت گسل هاي اين كلان شهر و حاشيه هاي آن 

را چگونه مي بينيد؟ اظهار كرد: گسل هاي اطراف ملارد و 
غرب تهران علاوه بر گسل هاي ديگر تهران مي توانند زلزله 
نس��بتاً ش��ديدي ايجاد كنند اما اتفاقي كه در آن منطقه 
مي افتد، كما اينكه در زلزله سال 1۳۹۶ در زلزله ملارد به 
وقوع پيوس��ت، شايد مهم تر باشد، در حدود ۶ سالي كه از 
آن زلزله ملارد گذشته است، تداوم برداشت آب در منطقه 
ملارد را ش��اهد بوده ايم و اينها باعث تداوم تغييرات تنش 
و تحريك بيشتر گسل هاي منطقه مي ش��ود. او افزود: ما 
براساس پژوهشي كه داشته ايم در منطقه ملارد به اين 
موضوع رسيده ايم كه به احتمال زياد زلزله ملارد به دليل 
تحريك گس��ل به علت برداشت آب هاي زير زميني رخ 
داده اس��ت و آن زلزله موجب تغييرات تنش در منطقه 
شده، گس��ل ملارد در مجاورت گسل شمال تهران واقع 
شده است. بايد از 1۷ بهمن ماه سال 1۴01 در تركيه درس 
بگيريم كه حركت يك گسل موجب گسيخته شدن گسل 

دوم شد و فاجعه خسارت هاي زلزله اول بيشتر هم شد.
 

    سرنوشت بافت فرسوده پس از زلزله
 رييس مركز پيش بيني زلزله در پژوهش��گاه بين المللي 
زلزله شناس��ي و مهندسي زلزله در پاس��خ به اينكه آيا از 
نظر شما مي تواند بافت فرسوده تهران را پاشنه آشيل اين 

كلان ش��هر ناميد؟ گفت: بايد تأكيد كنم بافت فرس��وده 
حتي بدون رخداد زمين لرزه پاش��نه آشيل تهران است، 
چرا كه در بافت فرس��وده مي تواند اتفاقاتي مانند پلاسكو 
در دي ماه 1۳۹۵ رخ دهد. ما مناطقي در تهران مانند بازار 
داريم كه مطالعات نشان مي دهد كه روزانه بين ساعت ۹ تا 
1۴ جمعيتي بين 1.۵ ت��ا ۳.۵ ميليون نفر در بازار گردش 
و فعاليت مي كنند. او افزود: يكي از پرتراكم ترين مناطق 
تهران، بازار به شمار مي رود و اينكه حادثه زلزله چه زماني 
رخ دهد شايد بد نباشد به زلزله دوم تركيه كه ساعت 1۳.۲۴ 
دقيقه عصر رخ دهد اش��اره اي كنيم. برخي اوقات ممكن 
است زلزله ها در ساعاتي غير از شب رخ دهد و كانون زلزله 
همجوار محل هايي باشد كه بسيارآسيب پذيرترند. زارع 
اظهار كرد: بنابراين بافت هاي فرسوده و تراكم جمعيت 
و گردش جمعيت در پهناي فرسوده مي توانند به مراتب 
اتفاقات بعدي را براي ما بدتر كنند، راه چاره اين است كه 
با يك نگاه علمي و مرحله اي دست به اقداماتي بزنيم تا 
به تدريج ميزان ريسك را در تهران كاهش دهيم، با اين 
اقدام مي توانيم مانع ايجاد ريسك هاي جديد در تهران 
نيز شويم.بنابراين با اين مجموعه عملكردها بايد مانع 
اعطاي مجوز براي احداث آسمانخراش هاي چند طبقه 

در مناطق بسيار پرتراكم در بافت هاي فرسوده بشويم.

مدرک فارغ التحصیلی کارشناسی سارا یاوری فرزند صفرعلی به شماره 
شناسنامه ۱ صادره از سنقر در مقطع کارشناسی رشته مهندسی معماری 
صادره از کرمانشاه به شماره مدرک ۳۹5۶ مفقود گردیده و فاقد اعتبار 
می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه شهید رضایی 

به نشانی الهیه شهرک دادگستری ارسال نمایند.

مفقودی مدرک فارغ التحصيلی

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه 

پیامك نمایند. 
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کرمانشاه باشناس�ه ملی ۱۰۸۶۱۸۷۴۹۲۲ در ش�ش دانگ مجتمع اداری مشتمل بر اعیانی ها 
مستحدثات مجموعاً به مساحت ۱۸۰۰۳۱.5۰ متر مربع واقع در محدوده اراضی پلاک باقیمانده 
۹۳ اصلی و فروعات ۲۱ و ۲۲ و ۲5 و ۲۶ و ۲۷ و ۲۹ و ۳۰ و ۳۱ و ۳۲ و ۳۳ و ۳۴ و ۳5 و ۳۸ فرعی از ۹۳ 
اصلی مالکیت مشاعی متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱5 روز آگهی می ش�ود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تس�لیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۱/۱۲/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/۱۲/۲۲ 

هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

۲۹۶5/م الف/۱۲
۱۴۰۱/۱۲/۳

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

سجاد مؤیدی - رئیس ثبت اسناد و املاک



وزير ارتباطات با اعلام اينكه توريس��ت ها و گردش��گران 
خارجي در سفر خود به ايران به خاطر فيلتر شدن اينستاگرام 
و واتس��اپ با مش��كلاتي همراه ش��ده اند، از طراحي يك 
»س��يم كارت خاص« براي اين دس��ته از اف��راد خبر داد. 
جزيياتي از ويژگي هاي اين س��يم كارت اعلام نشده اما به 
نظر مي رسد اين سيم كارت بدون فيلتر بوده تا گردشگران 
بتوانند از اين دو پلتفرم استفاده كنند؛ با وجود اين، انتشار 
اين خبر وزارت ارتباطات را به واكنش وا داش��ت تا اعلام 
كند كه اين موضوع صرفا درحد پيشنهاد بوده و درباره آن 
هنوز تصميم گيري نشده است. در نتيجه به نظر مي رسد 
پروژه  طبقاتي سازي اينترنت كه پيش تر نيز نسبت به آن 
هشدار داده شده بود درحال پياده سازي است و قرار است 
حق بديهي دسترسي به اينترنت آزاد، محدود به گروه هاي 
خاصي شود. توجيه اعطاكنندگان و دريافت كنندگان اين 
امتياز تبعيض آميز آن است كه كسب وكار و فعاليت حرفه اي 
اين گروه ها به دسترسي بدون محدوديت به اينترنت آزاد 
گره خورده؛ با اين حال منتقدان با تاكيد بر نقض صريح حق 
شهروندي طي اجراي اين طرح اظهار مي كنند تا زماني كه 
عموم مردم به اينترنت دسترسي نداشته باشند، بهره مندي 
از اين امتياز حتي براي مستثني شدگان نيز مزيت چنداني 
ايجاد نخواهد كرد. گفته مي شود اجراي چنين طرح هايي 
احتمالا مقدمه اي بر احراز هويت تمامي كاربران اينترنت 
كشور و ايجاد سيستمي مشابه آن چيزي است كه كاربران 
چيني تجربه مي كنند. همزمان ب��ا آنكه فضاي مجازي 
بس��ته ترين روزهاي خود را پشت س��ر مي گذارد و حتي 
انجام معمولي ترين كارها هم بدون  VPN غيرممكن شده، 
وزارت ارتباطات درصدد پياده سازي طرحي است كه امكان 
دسترسي به اينترنت بدون فيلتر را براي گروه هاي خاص 
فراهم مي كند. پس از آنكه طرح طبقاتي سازي اينترنت 
با ماجراي »محدودسازي دسترسي اينترنتي كودكان 
روي سيم كارت هاي مخصوص« و از سوي ديگر اعطاي 
امكان استفاده از اينترنت بدون فيلتر به بعضي اصحاب 
رسانه و اعضاي اتاق بازرگاني آغاز شد، به نظر مي رسد 

اين طرح قرار است به زودي وارد فاز جدي تري شود. 

   »سيم كارت هاي خاص« براي گردشگران 
در راه است؟

اكنون نيز اجراي پ��روژه اينترنت طبقاتي با اختصاص 
»سيم كارت هاي خاص« به گردشگران در حال پيگيري 
است. اين خبر را عيس��ي زارع پور، وزير ارتباطات، اعلام 
كرده و گفته اين اقدام با توجه به فيلتر بودن اينستاگرام 
و واتس اپ براي اس��تفاده راحت تر و بهتر گردشگران از 
اينترنت صورت مي گيرد. پس از شروع محدوديت هاي 
اينترنت از اواخر شهريورماه، تعدادي از نمايندگان مجلس 
درخواست كردند دسترسي هاي خاص براي برخي از افراد 
مانند اساتيد دانشگاه، دانشجويان و تجار ايجاد شود. حال 
به نظر مي رسد قرار است توريست ها نيز به جمع قشرهايي 
اضافه شوند كه به اينترنت آزاد و بدون فيلتر دسترسي پيدا 
خواهند. عيسي زارع پور وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در گفت وگوي��ي با خبرگزاري ميراث آريا گفته اس��ت: 
»شنيده ش��ده كه توريست ها و گردشگران خارجي در 
كشور به دليل فيلترينگ دو پلتفرم واتس اپ و اينستاگرام 
كمي دچار مشكل شده اند.« زارع پور براي حل اين مشكل 
از اختصاص سيم كارت هاي خاص به گردشگران خبر 
داده و گفته: »در نظر داريم با توجه به محدوديت استفاده 
از اين دو پلتفرم، براي گردشگران خارجي كه به كشورمان 
سفر كرده اند سيم كارت هاي خاصي را طراحي كنيم كه 
اين افراد بتوانند در مدت حضور خود در ايران راحت تر 

و بهتر از فضاي  مجازي استفاده كنند.«

   انصراف ۸۵  درصد از گردشگران خارجي 
از سفر به ايران 

آذر ماه امس��ال بود كه اعلام شد ۸۵ درصد از گردشگران 
خارجي از سفر به ايران منصرف شده اند. جمشيد حمزه زاده 
رييس جامعه هتل داران اين خبر را اعلام كرده بود و رييس 
انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرت هوايي و جهانگردي 
ايران نيز اين ميزان كاهش را تا نود درصد تخمين زده بود. 
همچنين به نظر مي رسد سيم كارتي كه وزارت ارتباطات از 
آن صحبت كرده در دسته بندي اينترنت با سطوح دسترسي 
متفاوت جاي مي گيرد كه اين روزه��ا از آن زياد صحبت 
مي شود. چندي پيش اعلام شد اينترنت بدون فيلتر براي 
اساتيد دانشگاه نيز ارايه خواهد شد و شنيده ها حكايت از 
اين دارد برخي مقامات و شركت ها نيز از اينترنتي با سطح 
دسترسي متفاوت نسبت به ساير مردم استفاده مي كنند. 
كارشناسان اين موضوع را »اينترنت طبقاتي« مي دانند 
هرچند وزير ارتباطات بارها تاكيد كرده كه اين نام گذاري 
درست نيست و آنها كاري مي كنند تا اقشار بتوانند بنا به نياز 

خود، از اينترنت استفاده بهتري داشته باشند.

    مناقشه درباره تعريف اينترنت طبقاتي
در حالي كه تعريف دقيق و مشخصي از اينترنت طبقاتي 
ارايه نشده وزير ارتباطات پيش از اين وجود آن را رد كرده 
و گفته بود: »چيزي به اس��م اينترن��ت طبقاتي نداريم و 
همه مردم براي ما خاص هس��تند.« اندكي پس از شروع 
محدوديت هاي اينترنتي در نيمه امسال، يكي از نمايندگان 
مجلس به نام احمد راستينه از »سطوح دسترسي« سخن 
به ميان آورده و گفته بود: »در تمام دنيا سطوح دسترسي 
تعريف شده است، من فكر مي كنم هيچ كس نمي پذيرد كه 
اگر كسي كار بازرگاني و تجارت بين المللي انجام مي دهد، 
سطح دسترسي اش به فضاي مجازي و اينترنت محدود 
باشد. همين طور استاد دانشگاهي كه بايد از ظرفيت هاي 
كتابخانه هاي ديجيتالي سراس��ر دنيا، پژوهش��كده ها و 
وبگاه هاي آماري در دنيا استفاده كند، نمي توانيم سطح 
دسترسي اش را محدود كنيم.« از آن زمان ايجاد سطوح 

دسترسي خاص براي عده اي به اينترنت طبقاتي شهرت 
يافت.با وجود گفته هاي زارع پور دو هفته بعد از آن، نامه هايي 
از وزارت جهاد كشاورزي، خبرگزاري تسنيم، وزارت صمت 
و فدراسيون فوتبال منتشر شد كه مسوولان آنها از وزارت 
ارتباطات درخواست اينترنت بدون فيلتر كرده بودند. پيش 
از آن نيز اتحاديه فناوران رايانه تهران از جمله اولين نهادهاي 
صنفي كشور بود كه به دارندگان پروانه كسب اين اتحاديه 
گفته بود براي دريافت اينترنت بدون فيلتر، آي پي هاي 
خود را اعلام كنند. پيش از اتحاديه فناوران رايانه نيز اعضاي 
اتاق بازرگاني كه از منتقدان محدوديت هاي اينترنتي 

بودند توانستند اينترنت بدون فيلتر دريافت كنند.

    ارجاع مدافعان اينترنت طبقاتي
به مدل هاي روسي

دفاع از ط��رح اينترن��ت طبقاتي مح��دود به برخي 
اصناف نيست و بسياري از سياست گذاران نيز طرفدار 
پروپاقرص اجراي اين طرح هستند. در حالي كه روسيه 
در فهرست »استاتيستا« از بسته ترين اينترنتي هاي 
جهان در رتبه پنجم قرار دارد، جلال رشيدي كوچي، 
نماينده مردم مرودشت در مجلس از آن به عنوان يكي 
از نمونه هاي موفق تعيين سطوح دسترسي مختلف 
در ارتباطات اينترنتي ياد كرده و اجراي چنين طرحي 
را در كش��ور ضروري خوانده اس��ت. وي با بيان اينكه 
فيلترينگ به شيوه فعلي كارآيي ندارد، ادامه داد: »مثلا 
در روسيه براي هر مكاني واي فاي تعبيه شده بود و هر 
كدام از آنها سطح دسترسي مشخصي داشتند و براي 
اتصال به آن نيز بايد احراز هويت صورت مي گرفت و 
مسائل به راحتي قابل پيگيري بود. دسترسي واي فاي 
در خيابان براي امور روزمره بود، اما در مترو وضعيت 
متفاوت بود؛ به طوري كه تم��اس صوتي و تصويري 
واتس اپ و اينس��تاگرام فيلتر بود، اما به بقيه امكانات 
دسترس��ي وجود داشت.« رش��يدي كوچي با اشاره 
به اينكه در مجلس اين كش��ور همه ب��ه همه موارد 
دسترسي داشتند، گفت پيشنهاد داده ايم، نمي توان 

همه دسترسي ها را بس��ت و افزود: »به جاي اين كار 
واي فاي را فعال كنيد. فيلترشكن نيز امنيت را به شدت 
كاهش مي دهد. اين شيوه فيلترينگ راهگشا نخواهد 
بود.« او تاكيد كرده: »اگر دانش��جو نياز به دسترسي 
به س��ايت هاي خاصي دارد، بايد س��طح بالاتري از 
دسترسي نه روي س��يم كارت بلكه واي فاي داشته 
باشد.« اجراي جدي طرح اينترنت طبقاتي و استثنا 
كردن گروه هاي مختلف درحالي انجام مي شود كه 
تا همين ماه پيش، سياست گذاران و مديران وزارت 
ارتباطات معتقد بودن��د پلتفرم هاي بومي به خوبي 
پاسخگوي نياز تمامي كاربران و كسب وكارها است.

   توضيح وزارت ارتباطات درباره 
سيم كارت گردشگري براي خارجي ها

اما پيرو اخبار منتشر شده مبني بر اختصاص سيم كارت 
گردشگري براي توريست ها، وزارت ارتباطات اعلام كرد 
اين موضوع صرفا درحد پيشنهاد بوده و درباره آن هنوز 
تصميم گيري نشده است. به گزارش ايسنا، خبري مبني 
بر اختصاص س��يم كارتي خاص براي دسترس��ي بهتر 
گردشگران خارجي به برخي پلتفرم هاي محدود شده 
در كشور منتشر شد. در همين رابطه وزارت ارتباطات در 
زمينه مطالب منتشر شده از قول وزير ارتباطات درباره 
سيم كارت گردشگري به ايسنا اعلام كرد: ميزان نصب و 
استفاده پيام رسان ها و شبكه هاي اجتماعي داخلي در 
ميان كاربران ايراني همچنان رو به گس��ترش است؛ اما 
براي گردشگران خارجي كه مدت كوتاهي به ايران سفر 
مي كنند و دايره ارتباطات آنها با هموطنان خودشان در 
سكوهايي است كه مطابق مقررات داخلي ما، آن سكوها 
دچار محدوديت هايي است، درخواست هايي مطرح شده 
است كه سيم كارت هاي گردشگري زمان دار كه تفاوت 
آن دسترسي به چند سكوي خاص است، اختصاص داده 
و پس از خروج گردش��گر، آن سيم كارت منقضي شود. 
سيم كارت گردش��گري خارجي هنوز در حد پيشنهاد 

است و درباره آن تصميم گيري نشده است.
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استقبال ۱۲ ميليون نفر از اشتراك 
پولي فيس بوك و اينستاگرام

بانك امريكا پيش بيني كرد سرويس اشتراك پولي »متا 
وريفايد« مي تواند در ميان اينفلوئنسرها، توليدكنندگان 
محتوا و كسب و كارها محبوبيت پيدا كرده و حدود ۱۲ 
ميليون اشتراك تا سال ۲۰۲۴ جذب كند. به گزارش 
ايس��نا، مارك زاكربرگ، مديرعامل ش��ركت متا آخر 
هفته گذشته در پستي در اينستاگرام، راه اندازي اين 
س��رويس اش��تراك پولي را اعلام كرد. سرويس »متا 
 iOS وريفايد« ب��راي وب، ۱۱.۹۹ دلار و براي كاربران
و اندروي��د، ۱۴.۹۹ دلار در م��اه هزينه دارد. تحت اين 
سرويس، كاربران فيس بوك و اينستاگرام به تيك آبي 
احراز هويت و امنيت بيشتر دسترسي خواهند شد و 
امكان مشاهده پست ها و دسترسي آنها به مخاطبان 
در اين پلتفرم ها، تقويت مي شود. اين سرويس در ابتدا 
در استراليا و نيوزيلند راه اندازي مي شود و به تدريج به 
كشورهاي ديگر توسعه پيدا مي كند. تحليلگران بانك 
امريكا سرويس اشتراك پولي متا را سرويسي توصيف 
كردند كه در واقع مناسب اينفلوئنسرها و توليدكنندگان 
محتوا بوده و كس��ب و كارها هم احتمالا مشترك اين 
سرويس خواهند شد. اين سرويس اشتراكي احتمالا 
اينفلوئنسرها را جذب كند زيرا مي تواند به آنها كمك 
كند، بيشتر ديده شوند و با تيك احراز هويت، موقعيت 
بالاتري در نتايج جست وجو و محتوا پيدا كنند. با توجه 
به اينكه هزينه اشتراك ماهانه اين سرويس، ۱۱.۹۹ دلار 
است، تحليلگران بانك امريكا پيش بيني مي كنند متا 
مي تواند در سال ۲۰۲۴، حدود ۱.۷ ميليارد دلار درآمد 
با حاشيه سود بالا كسب كند. به گفته اين تحليلگران، 
با توجه به مخاطبان گسترده تر و فرصت درآمد بيشتر 
براي توليدكنندگان محتوا، س��رويس اشتراكي متا 
مي تواند عملكرد بهتري نسبت به سرويس هاي مشابه 
داشته باشد. تست سرويس اشتراك جديد توسط متا 
پس از شروع فعاليت سرويس اشتراكي »توييتر بلو« 
در دسامبر با هزينه اش��تراك ماهانه هشت دلار براي 
كاربران وب و ۱۱ دلار براي كاربران اپل، صورت مي گيرد. 

ميز كارمندان گوگل اشتراكي شد
در بحبوحه كوچك س��ازي فض��اي اداري، واحد ابري 
گوگل به كارمندانش در پنج ناحيه بزرگ اعلام كرد بايد 
از ميز كاري مشترك استفاده كنند. به گزارش ايسنا، 
بر اساس پرسش و پاسخ داخلي كه اخيرا با كارمندان 
واحد ابري گوگل به اش��تراك گذاش��ته شده و توسط 
شبكه سي ان بي سي مشاهده شده است، مدل جديد 
ميز مش��ترك در پنج ناحيه بزرگ گوگل كلود شامل 
كركلند واشنگتن، نيويورك سيتي، سانفرانسيسكو، 
سياتل و ساني ويل كاليفرنيا اجرا خواهد شد و اين مدل 
به گوگل اجازه خواهد داد به سرمايه گذاري در رشد ابري، 
ادامه دهد. بعضي از ساختمان ها در نتيجه پياده سازي 
اين مدل، تخليه خواهند شد. در اين سند داخلي آمده 
است: اكثر گوگلي ها اكنون يك ميز را با يك گوگلي ديگر 
به طور مشترك اس��تفاده خواهند كرد. انتظار مي رود 
كارمندان يك روز در ميان بيايند تا همزمان، پش��ت 
يك ميز نباش��ند. مديران گوگل در داخل اين شركت 
 CLOE به اين مدل جديد نام »تح��ول دفتر ابري« يا
را داده اند كه به عنوان تركيب بهترين شيوه همكاري 
پيش از پاندمي با مدل انعطاف پذير كار تركيبي، توصيف 
مي شود. برنامه فضاي كاري جديد، يك آزمايش موقتي 
نيست و نهايتا به استفاده بهينه تر از فضاي گوگل منتهي 
خواهد شد. گوگل از اطلاعات داخلي كه در خصوص 
برنامه بازگشت به محل كار كارمندانش دارد، براي 
مطلع كردن آنها از اين تصميم استفاده كرده است. 
علاوه بر آهسته تر شدن روند بازگشت از دوركاري، 
اين شركت روند اس��تخدام را كند كرده و ۱۱ هزار 
كارمند را در ژانويه اخراج كرد. اين اقدام در بحبوحه 
تلاش گوگل براي كوچك س��ازي فضاي اداري در 

راستاي كاهش گسترده هزينه، صورت مي گيرد. 

استفاده از تيك تاك براي كاركنان 
كميسيون اروپا ممنوع شد

كميس��يون اروپا، ب��ا در نظر گرفتن ش��يوه هاي 
جمع آوري اطلاع��ات تيك تاك، اس��تفاده از اين 
اپليكيشن ش��بكه اجتماعي چيني در تلفن هاي 
همراه و دستگاه هاي اين نهاد را براي كارمندانش 
ممنوع كرد. به گزارش ايسنا، سخنگوي كميسيون 
اروپ��ا با تاييد اين ممنوعيت، اع��لام كرد كاركنان 
اين نهاد دس��تور يافته اند اپليكيش��ن تيك تاك 
را در تلفن ه��اي هم��راه و دس��تگاه هاي دولتي از 
جمله دستگاه هاي شخصي كه از اپليكيشن هاي 
كميسيون استفاده مي كنند، حذف كنند. دولت هاي 
غربي از جمله امريكا و انگليس، نگراني فزاينده اي 
نسبت به ريسك امنيت ملي بالقوه تيك تاك پيدا 
كرده اند. اين ممنوعيت از سوي كميسيون اروپا در 
حالي اعلام شده است كه كنگره امريكا، اواخر سال 
گذشته، استفاده از تيك تاك در دستگاه هاي دولت 
فدرال را ممنوع اعلام كرد. بازوي اجرايي اتحاديه 
اروپا در بيانيه مكتوبي اعلام كرد هدف از اين تدابير، 
حمايت از كميسيون اروپا در برابر تهديدهاي امنيت 
س��ايبري و اقداماتي اس��ت كه ممكن است براي 
حملات سايبري عليه فضاي سازماني كميسيون، 
مورد بهره برداري قرار بگيرند. كارمندان كميسيون 
اروپا تا ۱۵ مارس مهلت دارند اين اپليكيشن را حذف 
كنند. سخنگوي كميس��يون اروپا اعلام كرد اين 
كميسيون ساير موسس��ات اتحاديه اروپا را درباره 
اين تصميم مطلع كرده و اين اقدام، نتيجه فش��ار 
امريكا نبوده است. سخنگوي تيك تاك در واكنش 
به اين تصميم گفت: ما از اين تصميم كه معتقديم 
بر اساس باورهاي نادرست گرفته شده است، مايوس 
شديم. ما با كميسيون تماس گرفته ايم تا اين اشتباه 
را اصلاح كنيم. تيك تاك سه ديتاسنتر در اروپا ايجاد 
مي كند تا اطلاعات را به صورت داخلي ذخيره كرده 
و دسترسي كارمندان به ديتاي كاربران را كاهش 
داده و جريان اطلاعات به خ��ارج از اين بلوك را به 
حداقل برس��اند. اتحاديه اروپا رويكرد جدي تر در 
خصوص تيك تاك پيدا كرده است. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، آژان��س اطلاعات هلند در حال تحقيق 
در خصوص ريس��ك هاي بالقوه مرتبط با استفاده 
كاركن��ان دولتي از تيك تاك در گوشي هايش��ان 
اس��ت. امانوئل مكرون، رييس جمهور فرانسه هم 
نگراني هايي را نس��بت به تيك ت��اك و تاثير آن بر 

كاربران جوان، ابراز كرده است.

همكاري سازنده چيني براي 
ساخت هدست واقعيت افزوده اپل

شركت چيني لوكسش��ير پرسيژن اينداستري، 
در ساخت محصول واقعيت افزوده اپل، همكاري 
خواه��د كرد. به گزارش ايس��نا، نش��ريه »نيك 
كي آس��يا« به نقل از منابع آگاه نوشت: شركت 
لوكسش��ير، كنت��رل تي��م واقعيت اف��زوده در 
شانگهاي كه پيش از اين متعلق به شركت تايواني 
پگاترون بود را به دس��ت گرفته اس��ت. شركت 
تايواني فاكس��كان ه��م با اين پ��روژه، همكاري 
مي كند. اپل همچني��ن از دو تامين كننده مهم 
خود ش��امل ش��ركت تايواني TSMC و سوني، 
براي س��اخت ريزنمايش��گر OLED براي اين 
دس��تگاه، كمك مي گيرد. بلومبرگ پيش از اين 
گ��زارش كرده بود هدس��ت واقعيت اف��زوده اپل، 
حدود ۳۰۰۰ دلار قيمت خواهد داشت و قرار است 
در رويداد بهاره اين شركت امريكايي، معرفي شود. 
اين شركت اميدوار است بتواند قيمت نسل دوم اين 
دس��تگاه را كاهش دهد. بر اساس گزارش رويترز، 
هدست اپل با محصولاتي نظير هدست »كوئست 
پرو« شركت متا پلتفرمز كه سال گذشته به قيمت 

۱۵۰۰ دلار عرضه شد، رقابت خواهد كرد.

وزير ارتباطات از پيشنهاد راه اندازي اينترنت طبقاتي تحت عنوان »سيم كارت خاص براي گردشگران« خبر داد

سيمكارتتوريستهارنگينترميشود؟

نوبت دومآگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای
شركت ملي گاز ايران
شركت مجتمع گاز 

پارس جنوبي

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه پيشنهاد های 
خارج از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن های2426-07731312248 تماس حاصل فرمايند.
روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شناسه آگهي : 1459054

2001093498000637 شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران

مناقصه شماره 01/056 تقاضاي شماره 0040322 شماره مناقصه و تقاضا

CONTROLLER,PRESS. REGULATOR & PH ANALYZER FISHER موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی

982/080/000 ) نهصــد و هشتــاد و دو ميليون و هشتــاد هزار ( ريال مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد. نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار

19/641/600/000 ريال مبلغ برآوردي مناقصه

10 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد. آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد. آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد

پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال می گردد. آخرين مهلت بارگزاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد

استان بوشهر- شهرستان عسلويه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- ساختمان اداری مرکزی ستاد -مديريت بازرگانی-اداره خريد- گروه خريد ابزار دقيق-       
 07731312231 -  2233 آدرس مناقصه گزار

آگهي فراخوان مناقصه عمومي
 شماره ۱۸ / هجده

نوبت اول

شهرداري پرند به استناد مجوز شماره ۰۱۲۲۵۰ مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۱۹ در نظر دارد پروژه لكه گيري و روكش آسفالت معابر شهر پرند را به 
شماره ۲۰۰۱۰۹۸۲۸۳۰۰۰۰۱۸ از طريق مناقصه عمومي به پيمانكاران واجد شرايط و داراي حداقل رتبه ۵ راه از سازمان برنامه و بودجه 
واگذار نمايد، لذا پيمانكاران واجد ش��رايط جهت دريافت اسناد فراخوان و اطلاعات بيشتر مي توانند از تاريخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۶ با مراجعه به 

سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir( در فراخوان شركت نمايند.
1- مبلغ اعتبار پروژه: 400/000/000/000 ريال

2- سـپرده شـركت در مناقصه: 20/000/000/000 ريال كه بايس��تي نقداً به حس��اب ش��ماره 0109113366006 )ش��ماره ش��با     
IR ۲۸۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰۹۱۱۳۳۶۶۰۰۶( نزد بانك ملي به نام شهرداري پرند يا بصورت ضمانتنامه بانكي تسليم دبيرخانه اين شهرداري 
گردد. لازم به ذكر است چنانچه برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به عقد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب به نفع شهرداري ضبط خواهد شد. 
3- مهلت و محل دريافت اسناد مناقصه: از تاريخ انتشار آگهي تا ساعت ۱۴:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۱۳ و محل دريافت اسناد 

آن صرفاً از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت ستاد به آدرس )www.setadiran.ir( مي باشد.
4- مهلت و محل تسـليم پيشـنهادات: متقاضيان مي بايس��ت پاكت هاي پيش��نهاد قيمت خ��ود را كه برابر ش��رايط مندرج در 
اس��ناد مناقصه تنظيم شده اس��ت  حداكثر تا س��اعت ۱۳:۰۰ روز چهارش��نبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۴ در س��امانه تداركات الكترونيك 

دولت )www.setadiran.ir( بارگذاري نمايند.
٭تذكر: صرفا اسناد پاكت هاي پيشنهاد )ب( و )ج( داراي امضاي الكترونيكي مورد پذيرش است و در جلسه بازگشايي پاكت هاي 

)ب( و )ج(، اسناد فيزيكي )كاغذي( و اسناد فاقد امضاي الكترونيكي )داراي مهر گرم( به هيچ وجه مورد پذيرش نيست.
مـدارك لازم جهـت دريافـت اسـناد: متقاضيان جه��ت دريافت اس��ناد مي بايس��ت از طريق س��امانه ت��داركات الكترونيكي 

دولت  )www.setadiran.ir( نسبت به تهيه اسناد اقدام نمايند.
5- زمان بازگشايي پيشنهادها: ساعت ۱۳:۳۰ چهارشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۴ مي باشد.

۶- شهرداري در رد يا قبول هر يك يا كليه پيشنهادات مختار است. 
۷- هزينه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.

۸- تهيه مصالح و هزينه پخت و تبديل و حمل و اجراي آس��فالت بر عهده پيمانكار مي باش��د و قير مصرفي بر اساس ابلاغ اعتبار سازمان 
شهرداري ها و دهياري هاي كشور به مقدار ۶۴۴ تن تحويل پيمانكار خواهد شد.

حميدرضا  اله ياري- شهردار پرند

چاپ اول: 6/ 12 /1401 
چاپ دوم: 13/ 12 /1401

شهرداري
 شهر جديد  پرند



تعادل|
واردات آيفون ۱۴ به كش��ور با حواش��ي همراه بوده و در 
ماه هاي اخير رجيستر شدن يا نشدن آن در هاله اي از ابهام 
قرار داشت. در جديدترين اقدام هم هفته گذشته سازمان 
توسعه تجارت طي ابلاغيه اي به گمرگ از اول اسفندماه 
سال جاري، ورود آيفون ۱۴ و مدل هاي بعد از آن به عنوان 
كالاي همراه مسافر يا پس��تي را ممنوع اعلام كرد. البته 
هنوز مشخص نيست اين تصميم دايمي است يا خير. اما 
همين اقدام وزارت صمت كافي بود تا در بازار اين محصول، 
زلزله قيمتي رخ دهد. به طوري كه اعداد و ارقام موجود در 
موبايل فروشي ها و فروشگاه هاي اينترنتي نسبت به آخرين 
روز هاي بهمن تكان خورده است. به طوري كه هفته قبل، 
از تيتر آيفون ۱۰۰ ميليون توماني متعجب بوديم و حالا 
بعد از چند روز همان مدل را با قيمت ۱۲۰ ميليون تومان 
بايد خريداري كنيم. درهمين حال، برخي از فروشندگان 
موبايل در بازار در رابطه با دلايل ممنوعيت واردات آيفون ۱۴ 
»ماجراي استارلينك، ممنوعيت واردات كالاهاي لوكس و 

همچنين بالا رفتن نرخ ارز « را مطرح مي كنند. 

   ورود آيفون ممنوع شد
ممنوعيت موبايل هاي لوكس و مشخصا آيفون تاكنون 
چندين بار، به ويژه در مجلس شوراي اسلامي مطرح شده؛ 
تا جايي كه حتي اعضاي كميسيون اصل ۹۰ مجلس اوايل 
ارديبهشت وعده دادند كه تا نيمه اول سال ۱۴۰۱ واردات 
آيفون ممنوع شود. در آن مقطع علي خضريان در توضيح 
علت اين تصميم گفته بود: »در شرايطي كه درگير جنگ 
اقتصادي و كمبود منابع ارزي هستيم و براي تامين ارز مورد 
نياز كالاهاي اساسي و دارو دچار مشكلاتي هستيم، منطقي 
نيس��ت كه ما براي واردات كالاها و ازجمله گوش��ي هاي 
لوك��س ارز نيمايي مص��رف كنيم.« پي��ش از اظهارات 
نمايندگان مجلس نيز گمرك ايران گزارش��ي از واردات 
گوشي موبايل در سال ۱۴۰۰ منتشر كرده بود كه نشان 
مي داد ۱۷.۷ ميليون دستگاه گوشي به ارزش ۴.۲ ميليارد 
دلار وارد ايران شده كه از اين ميزان، حدود يك سوم ارزش 
آن براي گوشي هاي بالاي ۶۰۰ دلار و دوسوم ديگر براي 
كمتر از اين رقم بود. بنابر آمارها، نسبت واردات موبايل هاي 
بالاي ۶۰۰ دلار در س��ال ۱۴۰۰، مع��ادل ۲.۵ درصد كل 
واردات كشور بوده اس��ت. اواخر ارديبهشت ماه هم براي 
مدتي ثبت سفارش برند آيفون متوقف شد، اما در نهايت 
اين مشكل برطرف شد و مديركل دفتر مقررات صادرات و 
واردات وزارت صمت گفت كه به طور كلي پيرو به روزرساني 
برخي گروه هاي كالايي و برخي اولويت بندي ها براي تامين 
كالاهاي اساسي، به طور مقطعي برخي اختلالات پيش 
مي آيد كه امري طبيعي است. به نظر مي رسد ماجرا براي 
آيفون ۱۴ متفاوت اس��ت؛ تقريبا از ابتداي پاييز رجيستر 
شدن يا نشدن اين برند در هاله اي از ابهام قرار داشت. اما در 
نهايت مسوولان ابتدا به صراحت اعلام كرده اند كه واردات 
تجاري اين موبايل ممنوع است و اخيرا هم واردات آيفون ۱۴ 

و مدل هاي بعد از آن از رويه مسافري ممنوع شد.

    سامسونگ آري، آيفون نه!
حال به دنبال تعيين  تكليف واردات گوشي هاي آيفون ۱۴، 
گمرك اعلام كرد كه از ابتداي اسفندماه علاوه بر واردات 
تجاري، واردات مسافري و پستي اين گوشي ها نيز ممنوع 
شود، مساله اي كه به محل تقابل آراي موافقان و مخالفان 
اقتصاد آزاد و دستوري قرار گرفته است.   مهم ترين دليل 
مخالفان اعمال ممنوعيت، ايجاد محدوديت براي انتخاب 
مردم است. آنان معتقدند اجراي اين طرح پيامد هاي منفي 
اقتصادي و اجتماعي فراواني به دنبال خواهد داش��ت. اما 
موافقان ممنوعيت واردات آيفون اعتقاد دارند، در شرايط 
فش��ار حداكثري تحريم ها و جنگ اقتصادي، مهم ترين 

مس��اله، حفظ منابع ارزي كشور اس��ت. اما در اين ميان 
يكي از ابهامات اين فرايند، واردات s ۲۳ سامسونگ با ارز 
نيماي��ي و ممنوعيت واردات آيفون ۱۴ اس��ت. برخي در 
انتقاد به اين دوگانه نوشتند: بايد مجموعه هاي اجرايي به 
اين موضوع پاسخ دهند كه چه تفاوتي بين واردات تلفن 
همراه سامس��ونگ وجود دارد كه جلوي واردات گوشي 
مدل آيفون ۱۴ به بعد را گرفته اند. اين انتقاد تا جايي بود 
كه جلال رشيدي كوچي نماينده مجلس، هم در توييتر 
خود نوشت: »گوشي سامسونگ ۱۲۰۰ دلاري كمتر از ۷۲ 
ساعت مجوز هاي لازم را دريافت كرد آن هم با ارز نيمايي! 
آيفون ۱۲۰۰ دلاري بعد چند ماه هنوز منتظر تصميم 
براي رجيستر شدن است حتي مسافرتي! چرا با تصميمات 
سليقه اي، ابهام آفرين و شائبه فسادزا بودن، كم ارزش ترين 

مسائل را تبديل به عوامل نارضايتي مي كنيد.«

   سكوت وزارت صمت
البته اين ممنوعيت ابهامات ديگري هم دارد. از جمله 
اينكه هنوز مش��خص نيس��ت آيا تصميم ممنوعيت 
واردات آيفون ۱۴ و مدل هاي بعد از آن دايمي اس��ت يا 
خير. همچنين تكليف كساني كه پيش از خبر قطعي 
ممنوعيت واردات از رويه مسافري آيفون ۱۴ به همراه 
خود و براي مصرف شخصي آورده اند، چه مي شود. در 
جديدترين اظهارنظرها نيز وزي��ر ارتباطات و فناوري 
اطلاعات نيز گفته كه موبايل وسيله زندگي مردم است، 
هرگونه محدوديت ممكن است مشكلاتي براي مردم 
ايجاد كند. پس حداقل بايد اطلاع رساني شود. در اين 
حوزه عدم ش��فافيت وجود دارد. او همچنين از وزارت 
صمت خواست كه اين موضوع را روشن كنند. اما وزارت 

صمت هنوز واكنشي به اين اظهارات نداشته است.

   سه سناريوي پيش رو 
به طور كلي سياس��ت گذار در ش��رايط فعلي مي تواند ۳ 
س��ناريو براي واردات گوشي تلفن همراه در نظر گيرد كه 
البته انتخاب هر يك از آنها شرايط خاصي را رقم مي زند؛ 
در سناريوي اول، واردات گوشي هاي لوكس و معمولي با 
نرخ نيمايي يا نرخ رقابتي آزاد است و هيچ گونه محدوديتي 

در نظر گرفته نمي شود. سناريوي دوم اين است كه واردات 
گوش��ي اعم از لوكس و معمولي آزاد باش��د، ام��ا نرخ ارز 
تخصيصي متفاوت باشد؛ يعني گوشي هاي لوكس با نرخ 
رقابتي ارز و گوشي هاي معمولي با نرخ نيمايي وارد شوند، اما 
بر اساس سناريوي سوم، واردات گوشي هاي معمولي آزاد و 
واردات گوشي هاي لوكس ممنوع خواهد شد. در سناريوي 
اول اگر نرخ واردات آزاد باش��د، با توج��ه به ميزان ارزبري 
واردات تلفن همراه در سال هاي گذشته، حدود ۳ ميليارد 
دلار به گوشي هاي معمولي و ۱.۵ ميليارد دلار به گوشي هاي 
لوكس )بالاي ۶۰۰ دلار( اختصاص پيدا مي كند. »حسن 
حسن خاني« كارشناس اقتصادي در گفت وگو با »مهر« 
اين سناريو را خطرناك توصيف كرده است؛ چراكه به گفته 
او، ساختار ارزي كشور از سمت منابع بسيار شكننده بوده و 
در عين حال حجم تقاضا در سمت مصارف به خصوص تالار 
اول )نرخ ارز نيمايي( بسيار بالاست؛ به همين دليل، بيم از 
ناتواني سياس��ت گذار در اجراي آزادسازي واردات وجود 
خواهد داشت. اما درباره سناريوي دوم واردات گوشي هاي 
تلفن همراه به كش��ور عنوان كرده: اگ��ر واردات با دو نرخ 
نيمايي و آزاد صورت گيرد باز هم مخاطرات تأمين ارز وجود 
دارد؛ به خصوص گوشي هاي لوكس كه حجم تقاضا در تالار 
دوم )نرخ آزاد دلار( را افزايش خواهد داد و سرريز تقاضاي 
تالار دوم در تالار اول، نرخ ارز در بازار آزاد را افزايش خواهد 
داد. در سناريوي سوم نيز يك چالشي تحت عنوان HS كد 
بين المللي وجود دارد. اين HSها يكتا هس��تند و اگر به 
دودسته لوكس و غير لوكس تقسيم بندي شوند به دليل 
عدم امكان راستي آزمايي در گمرك ممكن است در اجرا 
با مشكل مواجه شود، يعني گوشي هاي لوكس مي توانند  
در جعبه گوشي هاي ارزان قيمت جاسازي شود. به گفته 
اين كارش��ناس اقتصادي، تنها راه موث��ر مقابله با 
واردات گوشي هاي لوكس انتخاب سناريوي سوم و 

رجيستر نكردن IMEI اين گوشي ها است. 

   زلزله در بازار و ماجراي استارلينك؟
قيمت موبايل تحت تاثير اتفاقات اين  روز هاي بازار ارز 
قرار گرفته و اعداد و ارقام موجود در موبايل فروشي ها 
و فروش��گاه هاي اينترنتي معروف نسبت به آخرين 

روز هاي بهمن تكان خورده است.  برخي از فروشندگان 
موبايل در بازار در رابطه ب��ا دلايل ممنوعيت واردات 
آيفون ۱۴ ماجراي اس��تارلينك و ممنوعيت واردات 
كالاهاي لوكس را مطرح مي كنن��د. آنها مي گويند: 
»ما شنيديم چون آيفون ۱۴ كالاي لوكس امريكايي 
حس��اب مي ش��ود، وارداتش ممنوع شده و بعضي ها 
هم مي گويند مي تواند به اس��تارلينك وصل شود، اما 
هنوز چنين ش��بكه اي در ايران نداريم«.  هفته قبل 
از تيتر آيف��ون ۱۰۰ ميليوني تعج��ب كرديم و حالا 
بعد از چند روز همان م��دل را با قيمت ۱۲۰ ميليون 
تومان پيدا مي كنيم. برخي از س��ايت ها اعلام كردند 
كه قيمت آيفون ۱۳ پرو مكس نسخه يك ترابايت به 
عنوان گران ترين مدل در ب��ازار موبايل در يك هفته 
۲۰ ميليون تومان افزايش پيدا كرد و حالا حدود ۱۲۰ 
ميليون فروخته مي ش��ود. قيمت جهاني آيفون ۱۳ 
پرو مكس نس��خه يك ترابايت هزار و ۵۹۹ دلار است 
كه البته خريداران فعل��ي آن در ايران بابت اين مدل 
نزديك دو هزار و ۴۰۰ دلار مي پردازند! آيفون ۱۳ پرو 
مكس نسخه ۵۱۲ گيگ حدود ۱۱۰ تا ۱۱۵ ميليون 
تومان فروخته مي شود و نسخه هاي ۲۵۶ و ۱۲۸ گيگ 
را به ترتي��ب ۱۰۰ و ۹۰ ميليون تومان مي فروش��ند. 
خريداران آيفون ۱۳ پرو بايد دس��ت كم ۷۰ ميليون 
تومان كنار بگذارند. چون نسخه ۱۲۸ گيگ آيفون ۱۳ 
پرو با اين قيمت فروخته مي شود و نسخه ۲۵۶ گيگ 
آن را حو ل وح��وش ۸۰ ميليون تومان مي فروش��ند. 
آيفون ۱۳ نيز دس��ت كم ۵۰ ميليون تومان فروخته 
مي شود كه البته اين عدد يك هفته قبل ۴۲ ميليون و 
۵۰۰ هزار تومان بود. به اين ترتيب نسخه پايه آيفون ۱۳ 
ظرف هفت روز حدود هفت ميليون تومان گران شد. 
قيمت آيفون ۱۳ نسخه ۲۵۶ گيگ هم در اين مدت 
از حدود ۴۹ ميليون تومان به ۵۳ ميليون تومان ارتقا 
پيدا كرده است.  فروشندگان معتقدند افزايش نرخ 
ارز و ممنوعي��ت واردات آيفون ۱۴ هر دو بر قيمت 
س��اير مدل ها اثر داشته است. تا جايي كه طي يكي 
دو روز گذش��ته آيفون هاي رجيس��تر شده پنج تا 
هفت ميليون تومان افزايش قيمت را تجربه كردند.

خبراخبار
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ايران سومين كشور
صادركننده برتر به ارمنستان

رييس سازمان توسعه تجارت گفت: ايران اكنون 
در ميان كش��ورهاي صادر كننده به ارمنس��تان 
رتبه سوم را بعد از روسيه و چين در اختيار دارد.

به گزارش سازمان توسعه تجارت، رييس سازمان 
توس��عه تج��ارت خب��ر داد: در كارگاه يك��روزه 
تجارت با ارمنستان جهت آشنايي تجار با هدف 
معرفي بازار كش��ور ارمنس��تان و مركز تجاري 
جمهوري اس��لامي ايران در ايروان با اش��اره به 
اينكه ارمنس��تان بعد از روسيه و چين بيشترين 
واردات را از ايران دارد، اظهار كرد: اكنون ميزان 
صادرات به ارمنس��تان ۴۳۷ ميليون دلار است 
و مطاب��ق برنامه تجارت ميان دو كش��ور بايد به 
س��ه ميليارد دلار برس��د. عليرضا پيمان پاك با 
اش��اره به روابط سياسي بس��يار مناسب ايران و 
ارمنس��تان و عزم دو دولت براي ارتقاي تجارت 
و اتمام مذاك��رات انعقاد توافقنامه تجارت آزاد با 
اوراس��يا، تاكيد كرد: ارمنستان تنها كشور عضو 
اوراسيا است كه با ما مرز مشترك دارد و قادر به 
ايف��اي نقش به عنوان پل ارتباط��ي ايران و بازار 

اين اتحاديه است.
وي همچنين ب��ا بي��ان اينك��ه توانمندي هاي 
كش��ورمان در حوزه خدمات فني و مهندسي و 
ظرفيت هاي شركت هاي ايراني جهت حضور در 
پروژه ها فني و مهندسي ارمنستان در حوزه هاي 
راه و س��اختمان، انرژي ه��اي تجديدپذي��ر، 
سدسازي و سيستم هاي آبياري فرصت مناسبي 
براي فعالان اين بخش براي حضور در ارمنستان 
ايجاد كرده اس��ت، اظهار داش��ت: تب��ادل گاز و 
برق، حض��ور خودروس��ازان ما در ارمنس��تان، 
تولي��د محص��ولات صنعتي به خص��وص لوازم 
خانگي ايران��ي در داخل ارمنس��تان به صورت 
توليد مشترك، برگزاري نمايشگاه هاي مختلف، 
احداث پالايشگاه و… همگي از جمله برنامه هاي 
مشترك ما با ارمنستان به شمار مي رود. معاون 
وزي��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت همچنين به 
راه ان��دازي مركز تجاري ايران در ايروان اش��اره 
كرد و افزود: مركز تجاري ما در ارمنستان بسيار 
فعال و پوياس��ت. مهم ترين فاكت��وري كه ما در 
مراكز تجاري دنبال مي كني��م و البته اين مركز 
تجاري از آن بهره مند اس��ت شريك قوي، بزرگ 
و مناسب در كش��ور هدف است. رييس سازمان 
توسعه تجارت در ادامه به موضوع مشاركت هاي 
صنعتي اش��اره و تاكيد كرد: بح��ث منطقه آزاد، 
ش��هرك هاي صنعتي مش��ترك و بح��ث ايجاد 
خطوط توليد در كش��ور ارمنستان با استفاده از 
ظرفيت هاي اين كشور مي تواند به توسعه تجارت 

هر دو كشور كمك كند.

پيگيري حقوق ورودي
از شوراي سران قوا 

در نشست كارگروه ش��وراي گفت وگو مقرر شد 
براي تعيين تكليف وضعيت حقوق ورودي گروه 
كالايي منتخب در دو ماه ابتدايي سال كه با نرخ 
ارز ترجيحي پرداخت ش��ده از ظرفيت سران قوا 
اس��تفاده ش��ود. طبق قانون بودجه سال ۱۴۰۱ 
حق��وق ورودي كالاهاي واردات��ي از ابتداي آن 
سال بر اس��اس نرخ ETS محاسبه شد، البته اين 
موض��وع از دوم خ��رداد در س��امانه هاي گمرك 
اجرايي ش��د و واردكنندگاني كه از ابتداي سال و 
قبل از اين تاري��خ كالاهاي وارداتي خود را اظهار 
كرده بودند، بر اس��اس ن��رخ ارز ترجيحي حقوق 
ورودي را پرداختند و براي محاس��به و پرداخت 
مابه التف��اوت آن با ن��رخ ارز ETS تعهدنامه ارايه 
كردند. بر اس��اس تعهدنامه هاي دريافت ش��ده، 
گمرك مطالبه نامه هاي مرب��وط به مابه التفاوت 
ن��رخ ارز براي حقوق ورودي را طي چند ماه اخير 
براي واردكنندگان صادر كرده است. در اين بين 
كالاهايي جزو گروه كالايي منتخب قرار دارند و 
نمي توانند كالاي خ��ود را گران تر از هزينه هايي 
كه براي واردات پرداخت كرده اند، بفروش��ند از 
جمله كاغ��ذ و مقوا؛ براي همين مجبور ش��دند 
كالاه��اي واردات��ي خود را بر اس��اس ن��رخ ارز 
ترجيحي قيمت گ��ذاري و عرضه كنند؛ اما امروز 
طبق تعهدي كه دادند باي��د مابه التفاوت قيمت 
ارز را بپردازند. محمدرض��ا فاروغي، نايب رييس 
كميس��يون واردات از پيگي��ري اين مس��اله در 
شوراي گفت وگوي قزوين خبر داد و به پيگيري 
آن از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت اشاره 
كرد. بر اس��اس اظه��ارات او در ح��ال حاضر اين 
وزارت خانه نيز به دنبال راهكاري براي حل مشكل 
است كه براي اين منظور استفاده از ظرفيت سران 
قوا را پيشنهاد مي دهد. دريافت نظر مساعد سران 
قوا درباره حل مشكل واردكنندگاني كه اقدام به 
واردات گروه كالايي منتخب كرده اند، پيشنهادي 
بود كه از س��وي نماينده وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در اين نشس��ت مورد تاكيد قرار گرفت. 
كه بر اساس آن محمد اسكندري، مدير دبيرخانه 
ش��وراي گفت وگ��و تصريح كرد: اگر قرار اس��ت 
نامه اي از ط��رف وزارت صنعت، معدن و تجارت 
براي س��ران قوا برود، خوب اس��ت علاوه بر آن، 
متن مورد نظر تهيه ش��ده را از طرف دبير ش��ورا 
به استناد جلسه كارگروه شوراي گفت وگو براي 
رييس ش��ورا كه وزير اقتصاد اس��ت، ارسال و از 
آن طرف هم در اختيار س��ران قوا ق��رار گيرد و 
بدين ترتيب از دو مسير موضوع را دنبال خواهيم 
كرد.همچنين با اس��تقبال نماين��ده گمرك در 
اين نشس��ت، مقرر ش��د دفتر واردات گمرك تا 
تعيين تكليف وضعيت حقوق گمركي اين دست 
از واردكنندگان، مطالبه نامه هاي صادر شده كه 
مشمول گذر زمان شده اند را به كميسيون هاي 

حل اختلاف گمركي، ارسال نكند.

فرصت ها و تهديدهاي يك انتخاب
حسين سلاح ورزي نايب رييس اتاق ايران در يادداشتي 
به بيان فرصت ه��ا و تهديده��اي دوره دهم انتخابات 
بازرگاني اتاق ايران پرداخت. حسين سلاح ورزي نايب 
رييس اتاق ايران در يادداش��تي نوشت: دهمين دوره 
انتخابات اتاق ايران در ميانه انبوهي از فرصت ها و تهديدها 
به سر مي برد و خود ايجاد كننده مجموعه اي از فرصت ها 
و تهديدهاي ثانويه است:  اول: شرايط اقتصادي كشور، 
سرش��ار از تهديد براي فعالان اقتصادي كشور است و 
آنان بيش از هميشه به يكپارچگي نياز دارند.  مهم ترين 
كاركرد اتاق ايران، خلق صداي يكپارچه نيست، بلكه 
خلق ظرفيت يكپارچه براي نقد عالمانه و مش��فقانه 
سياست گذاري هاس��ت. اين همان ظرفيتي است كه 
در هيچ بخش اقتصاد كش��ور وجود ندارد.  دوم: به نظر 
مي رس��د كه جامعه ايران بيش از هميشه به شنيدن 
صداي مشفقان نيازمند ش��ده است. مردم سرگردان، 
آشفته و بي پناه به شنيدن نظرات و به ناصحان مشفق 
براي اصلاح روندها، نيازمندتر از هميشه هستند. اتاق 
بازرگاني، با همه خراش هايي كه به ساحت آن كشيده 
ش��د، كماكان يك��ي از اين لنگرهاي نج��ات و ثبات و 
آرامش محسوب مي شود و در نتيجه اقتدار آن، بيش از 
ماموريت قانوني، تكليف اخلاقي و ملي و ميهني است.  
سوم: اين دوره از انتخابات، فرصتي براي ورود چهره هاي 
تازه به اتاق هاي سراسر كشور براي تربيت نسلي تازه از 
تصميم سازان در كنار فعالان با تجربه اين عرصه فراهم 
ساخته اس��ت. حضور صاحبان واقعي كسب و كارها از 
بخش هاي مختلف اقتصادي به اين اقتدار كمك مي كند 
و بايد به اين انتخابات به چشم تكليف نگاه كرد.  چهارم: 
اتاق ايران بارها از پيچ ه��اي تاريخي كه اقتصاد ايران و 
گاه نيز حيات خودش را نشانه رفته، به سلامت گذشته 
است و هرگز از حضور موثر فعالان اقتصادي تهي نشده، 
هرگز اسير جريان هاي سياسي نشده و هرگز از تعقيب 
منافع بخش خصوصي بازنمانده است.  هيچ تهديدي 
از جمله نگراني از حضور دولتي ها در اتاق هاي سراسر 
كش��ور به يك رويكرد غالب بدل نشده و خرد جمعي 
فعالان اقتصادي بر هر كوش��ش و كنشي غلبه يافته 
اس��ت.  پنجم: در پارلمان بخ��ش خصوصي، هيچگاه 
منافع فردي نتوانسته منافع جمعي را تحت تاثير قرار 
دهد، اين راز مانايي و پايداري پرسابقه ترين نهاد مدني 
ايران است كه توسط افرادي درست و با اصولي درست 

بنيان گذاري شده است.

 ارتباط گزارش گروسي 
به آژانس و نوسانات بازارها

به دنبال داشت. قبل از امضاي برجام هم دو كشور 
در مسقط در زمان صالحي و برنز گفت وگوهايي را 
براي آغاز مذاكرات برجامي انجام دادند كه همين 
گفت وگوها طي س��ال هاي بعدي منجر به تولد و 
امضاي برجام ش��د. هر اندازه زودتر اين مذاكرات 
انجام شود، زودتر نيل به هدف نهايي كه توافق است 
در دسترس قرار مي گيرد. بنابراين مهم تر از اينكه 
كدام كشور قرار است مقصد گفت وگوهاي احتمالي 
ايران و امريكا باش��ند، مهم اين است كه محتواي 
اين گفت وگوها عملياتي ش��ود. منافع يك چنين 
گفت وگوهايي هم متوجه امريكا خواهد ش��د، هم 

ايران و هم منطقه و جهان.

چه كالاهايي بيشتر
بين ايران و چين مبادله مي شود؟

گزارش ها نشان مي دهد در سال گذشته سه كالاي 
اول صادرات��ي اي��ران به چين پروپان مايع ش��ده، 
پلي اتيلن سبك خطي و متانول بوده و كالاي اول 
وارداتي ايران از چين الكترود زغالي براي كوره هاي 
ذوب آهن، الكترود گرافيتي cc اتومبيل س��واري 
بنزيني با حجم سيلندر ۲۰۰ بوده است. به گزارش 
ايسنا، اطلاعاتي كه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در اختيار ايسنا قرار داده نشان مي دهد كه مهم ترين 
اقلام صادراتي ايران به چين در س��ال ۱۴۰۰، انواع 
محصولات پتروش��يمي، ميعانات گازي و سنگ 
آهن بوده است. بر اين اس��اس در سال گذشته به 
ترتيب ي��ك ميليارد و ۲۸۳ ميلي��ون دلار پروپان 
مايع شده، يك ميليارد و ۲۰ ميليون دلار پلي اتيلن 
س��بك خطي و ۸۷۱ ميليون دلار متانول از ايران 
به چين صادر ش��ده و اين سه محصول بيشترين 
س��هم از صادرات به چب��ن را به خ��ود اختصاص 
داده اند. در مراتب بعدي، پلي اتيلن سنگين، اتيلن 
گليكول، بوتان مايع شده، ميعانات گازي، پلي اتيلن 
گريد فيلم، پلي اتيلن گريد بادي و س��نگ آهن و 
كنسانتره هاي آن قرار دارد كه صادرات آنها به چين 
در سال گذشته به ترتيب ۸۳۱، ۸۰۹، ۵۸۱، ۴۶۰، 
۴۳۸، ۳۶۳ و ۳۶۱ ميليون دلار بوده است. در مقابل 
بيش��ترين كالاهاي وارداتي ايران از چين الكترود 
زغالي براي كوره هاي ذوب آهن، الكترود گرافيتي 
cc اتومبيل سواري بنزيني با حجم سيلندر ۲۰۰ 
بوده كه به ترتيب ارزش واردات آنها در سال گذشته 
۳۳۷، ۲۹۸ و ۲۴۱ ميليون دلار بوده اس��ت. ساير 
اقلام مهم وارداتي ايران از چين نيز شامل تجهيزات 
و قطعات و ماشين آلات پالايشگاهي، ماژول ال اي 
دي، دس��تگاه گيرنده و فرستنده، دستگاه سي ان 
سي چوب و قطعات، دستگاه اكسس پوينت شبكه، 
قطعات منفصله براي توليد اتومبيل سواري ام وي ام 
و گوشي تلفن همراه اس��ت كه ارزش آنها در سال 
۱۴۰۰ به ترتي��ب ۲۱۲، ۲۰۵، ۱۷۸، ۱۱۸، ۱۱۷، 
۱۰۶ و ۱۰۶ ميليون دلار بوده اس��ت. گفتني است 
كه در س��ال ۱۴۰۰ كل صادرات ايران به چين ۱۴ 
ميليارد و ۳۲۳ ميليون دلار، واردات ايران از چين 
۱۲ ميليارد و ۷۳۹ ميلي��ون دلار و تراز تجاري دو 
كشور يك ميليارد و ۵۸۴ ميليون دلار به نفع چين 

بوده است.

وزير ارتباطات: صمت ممنوعيت واردات آيفون را روشن كند/صمت پاسخي نداد

زلزله »آيفون«

وزارت صمت: ثبت نام براي خودروهاي وارداتي از ۱۲ ظهر امروز آغاز مي شود

خودرو مي خواهيد، ۵۰۰ ميليون بلوكه كنيد!
براساس اطلاعات منتشر شده از سوي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، ثبت نام خودروهاي وارداتي امروز شنبه 
۶ اسفندماه آغاز مي شود. متقاضيان خودروهاي وارداتي 
از ساعت ۱۲ به س��امانه يكپارجه تخصيص خودرو به 
آدرسsaleauto.ir مراجعه و طبق ش��رايطي كه در 
درگاه وزارت صمتshatanews.ir ذكر شده ثبت 
نام كنند. شركت كنندگان در اين قرعه كشي علاوه بر 
داشتن شرايط قرعه كشي خودروهاي داخلي همچون 
داشتن گواهينامه، نداشتن پلاك فعال و...، بايد ۵۰۰ 

ميليون تومان در حساب بانكي خود بلوكه كنند.

    شرايط ثبت نام براي خودروهاي خارجي 
آنطور كه س��خنگوي وزارت صمت در صفحه توييتر خود 
اعلام كرده؛ متقاضيان خريد خودروهاي وارداتي از ساعت ۱۲ 
ظهر امروز )شنبه ۶ اسفند ماه(، به سامانه يكپارچه تخصيص 
خودرو مراجعه كنند و طبق ش��رايطي كه توس��ط وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اعلام كرده است، ثبت نام كنند. وي 
تاكيد كرده است كه زمان ثبت نام اولويت محسوب نمي شود. 
بر اساس اين اطلاعات، مقرر ش��ده خودروهاي وارداتي در 
قرعه كشي عرضه شود و شركت كنندگان در قرعه كشي 
بايد شرايط عمومي برنامه هاي فعلي قرعه كشي خودروهاي 
داخل��ي از جمله اينكه گواهينامه داش��ته باش��ند، پلاك 
فعال نداشته باش��ند، طي ۴۸ ماه گذشته از خودروسازان 
داخلي خريد نكرده باش��ند و تا يك سال نمي توانند سند 
خودرو را به كسي منتقل كنند را رعايت كنند. همچنين 
شركت كنندگان براي ورود به قرعه كشي بايد ۵۰۰ ميليون 
تومان در حساب وكالتي بلوكه كنند. بعد از پايان قرعه كشي 
و بررسي اطلاعات، نام ۱۰۰ هزار نفر به قيد قرعه انتخاب و 
اعلام مي شود. بلافاصله بعد از اعلام نام برندگان قرعه كشي، 

شركت هاي واردكننده خودروهاي خود را در سامانه عرضه 
مي كنند و متقاضي از بين آنها انتخاب مي كنند. اگر خودرويي 
تقاضاي بيشتري داشته باشد، حق تقدم با شماره هاي اولي 
است كه در قرعه كشي برنده شده اند. البته اين موضوع هيچ 
ارتباطي با زمان ثبت نام ندارد، بلكه وابسته به شانس افراد در 
قرعه كشي اس��ت. همچنين اگر فردي از بين خودروهاي 
عرضه شده در مرحله اول انتخاب نكند و به دنبال خودروي 
ديگري باش��د، حق تقدم او تا زم��ان انتخاب خودرو حفظ 
مي ش��ود و بايد ۵۰۰ ميليون تومان را نيز در حساب خود 
نگه دارد. در غير اين صورت اگر متقاضي هر مبلغي از ۵۰۰ 
ميليون تومان برداشت كند، درخواست خريد خودرو لغو 
خواهد شد. افراد متقاضي كه در قرعه كشي برنده شدند، بعد 
از انتخاب خودرو سه روز فرصت دارند مرحله اول پرداخت 
شامل هزينه ارزش كالا، كرايه حمل و نقل تا بندر مقصد و 

بيمه )CFR( را پرداخت كند )البته ۵۰۰ ميليون تومان از 
اين مبلغ قبلا براي ورود به قرعه كشي پرداخته شده است(.  
اگر افراد نتوانند ظرف س��ه روز اين مبلغ را پرداخت كنند، 
ثبت نام باطل مي شود و بايد پنج درصد هم جريمه پرداخت 
كنند. مرحله دوم پرداخت، مربوط به عوارض گمركي است 
كه زمان رسيدن خودرو به بنادر و ترخيص است و بعد از اعلام 
اين مبلغ از سوي گمرك و سازمان حمايت، متقاضي بايد 
آن را پرپاخت كند. مرحله سوم پرداخت همزمان تحويل 
و مربوط به هزينه پلاك و غيره اس��ت. در اصل مرحله اول 
و سوم پرداخت، مانند فروش خودروهاي داخلي است و 
مرحله دوم به آنها اضافه شده است. گفتني است؛ اين مبالغ 
نهايي نيست و بر اساس قيمت روز است. از زماني كه فرد، 
مرحله اول را پرداخت و در سامانه قرارداد را امضا مي كند، 
شركت سه ماه فرصت دارد تا خودرو را به متقاضي تحويل 

دهد. بعد از اين سه ماه، شركت به ازاي هر يك ماه دير كرد، 
بايد ۷.۵ درصد جريمه پرداخت كند و هر يك از طرفين كه 
قرارداد را ابطال كند بايد پنج درصد جريمه پرداخت كند. 
اما پيش از امضاي قرار داد، حتي اگر افراد در قرعه كشي 
برنده شده باشند، هيچ تضميني براي تحويل خودرو وجود 
ندارد. مهدي ضيغمي مدير ط��رح واردات خودرو وزارت 
صمت در گفت وگوي خبري، در رابطه با تعداد خودروهايي 
كه قرار است در نوبت اول پيش فروش خودروهاي وارداتي 
عرضه شود، هم اينطور گفته است: حداقل فروش ۱۰۰ 
هزار خودرو در يك بازه شش ماهه ديده شده ومتقاضيان 
بايستي مبلغ ۵۰۰ ميليون تومان را در حساب وكالتي خود 
مسدود كنند.  اين مقام مسوول در رابطه با مدت زماني كه 
بايستي اين ۵۰۰ ميليون تومان در حساب شخص مسدود 
بماند، توضيح داده: افراد مي توانند هر زمان كه بخواهند 
پول خود را خارج كنند، اما در صورت برداش��ت، از نوبت 
هم خارج خواهند شد. تا زماني كه عرضه ها مشخص شود، 
بايستي مبلغ مسدود باشد و در زمان ثبت نام شركت ها و 
خودروهايي كه حاضر هستند، اعلام مي شود. سخنگوي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت همچنين در اظهاراتي 
گفته است كه تا پايان امسال، يعني اسفندماه ديگر قرعه 
كشي خودرو نخواهيم داشت علت آن هم در رشد جهش 
وار توليد خودرو بايد جست وجو كرد. به گفته قاليباف، در 
بهمن ماه ۱۳۱ هزار دستگاه خودرو توليد شد و تا پايان 
سال توليد به يك ميليون و ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو 
خواهد رسيد كه اين عرضه و توليد مي تواند قرعه كشي 
را حذف كند. او افزود: در هفته پيش رو بزرگ ترين طرح 
فروش خودرو را در سامانه يكپارچه فروش خودرو بدون 
قرعه كشي خواهيم داشت كه چند صد هزار دستگاه 

خودرو را در معرض فروش قرار خواهيم داد.
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خبرروز

پرستارانشاغلدربخشهايشيميدرمانيمشمولسختيكارميشوند
 K معاون پرستاري وزارت بهداشت گفت: سختي كار براي پرستاران شاغل در بخش هاي شيمي درماني در راستاي افزايش ضريب
خدمات پرستاري در حال بازنگري است. عباس عبادي، افزود: در اين راستا تاكنون حدود يك هزار و ۲۰۰ ميليارد تومان به صورت 
علي الحساب براي پرستاران شاغل در بخش هاي شيمي درماني در كل كشور اختصاص يافته است. او با تاكيد بر لزوم تعاملات و افزايش 
روزهاي مرخصي اس��تحقاقي پرستاران شاغل در بيمارستان هاي ويژه بيماران مبتلا به سرطان افزود: طراحي و ارتقاء حوزه علمي 
پرستاري انكولوژي از برنامه هاي در دست پيگيري اين معاونت است. معاون پرستاري وزير بهداشت درمان و آموزش پزشكي با اشاره به 
اجراي برنامه تعرفه گذاري خدمات پرستاري ادامه داد: اين برنامه كه عملياتي شده از جنبه حرفه اي و هويتي بسيار حائز اهميت است.

رويداد

تالاب ميانكاله در مسير سرنوشت درياچه اروميه قرار 
گرفته است؟ اين تالاب كه ۶۸ هزار هكتار وسعت دارد 
۴۵ هزار هكتار آن آبي است، حالا تصاوير و عكس هاي 
گرفته شده از تالاب نش��ان مي دهد بخش هايي از آن 
خشك شده و وضعيت بياباني پيدا كرده است. عطاء الله 
كاوياني، مديركل حفاظت محيط زيس��ت مازندران 
گفته »۳۰ درصد تالاب خشك شده است.« موضوعي 
كه بسياري را ياد درياچه اروميه و روند خشك شدن آن 
مي اندازد. حتما براي خشك شدن بخش هايي از تالاب 
ميانكاله دلايل متعددي وجود، دلايلي كه اگر از همين 
امروز جلوي آن گرفته نشود خشك شدن تمامي ۴۵ 
هزار هكتار وسعت آبي آن چندان دور از انتظار نيست. 
عباس محمدي، كارشناس محيط زيست معتقد است 
دركنار يك عامل طبيعي كم اثر دو عامل انساني با تاثير 
زياد سبب شده بخش هايي از اين تالاب خشك شود. 
س��ر در آوردن كوه هاي اصطلاحاً مريخي در نواحي 
جنگلي و سرسبز حوضه آبخيز تالاب ميانكاله نتيجه 
عوامل انساني است كه گل و لاي فراواني را راهي تالاب 
مي كند و روند خشك ش��دن آن را تسريع مي كند. 
ضمن اينكه برداش��ت بي رويه آب ب��ا حفر چاه هاي 
عميق از ديگر مش��كلات منطقه است كه مي تواند 

سرنوشت درياچه اروميه را براي ميانكاله رقم بزند.

چرابخشهاييازميانكالهخشكشد
عباس محمدي كارشناس محيط زيست در اين باره به 
خبرآنلاين مي گويد: اين اتفاق نتيجه سه عامل است، 
يكي از اين عوامل نوسانات درياي خزر است، اين دريا 
هر چند دهه يك بار بالا و پايين مي شود، مثلًا در دهه 
۶۰ آب دريا بالا آمد، طوري كه حتي زمين هاي نزديك 
به ساحل زير آب رفتند، اما الان برعكس شده و چند 
سالي اس��ت كه آب دريا پايين رفته است. بنابراين از 
آن جايي ك��ه خليج گرگان و ت��الاب ميانكاله به دريا 

وصل هس��تند، عقب رفتن آب دريا س��بب مي شود 
آب در تالاب ميانكاله عقب نش��يني كند.عوامل دوم 
و س��وم به دخالت انس��ان برمي گردد، اطراف تالاب 
ميانكاله و خليج گرگان مصرف آب به شدت افزايش 
پيدا كرده است. او مي افزايد: افزايش مصرف براي آب 
كشاورزي و آب شرب اس��ت كه عمدتاً از رودخانه ها 
و آب هاي زيرزميني تامين مي ش��ود، يعني چاه هاي 
بسيار متعددي آن جا حفر ش��ده و همين طور از آب 
رودخانه هايي كه به تالاب ميانكاله ريخته مي ش��ود 
استفاده مي كنند؛ در نتيجه ورودي آب به تالاب كاهش 
پيدا كرده است، ازآن جايي كه سطح تالاب كمي از دريا 
بالاتر است در وضعيتي كه آب ورودي به آن كم شود، 
آب تالاب به سمت دريا كشيده مي شود. عامل سوم 
هم مربوط به گل و لاي آب است، همان اندك آبي كه 
به سمت تالاب مي آمد، حالا پر از گل و لاي شده است.

قطعدرختانومعدنكاوي
محمدي در بخش ديگري از س��خنانش مي گويد: از 
بين رفتن پوشش گياهي كه به دليل قطع درختان و 
معدن كاوي در اين منطقه رخ داده نيز عامل ديگري 
براي از بين رفتن تالاب ميانكاله است. نظام بارندگي 
آن منطقه به گونه اي اس��ت ك��ه گاهي بارندگي هاي 
سيل آس��اي ناگهاني دارد، اما وقتي پوش��ش گياهي 
وجود نداشته باشد اين باران به جاي اينكه جذب زمين 
ش��ود تبديل به سيلاب مخرب مي شود،به  طوري كه 
شاهديم در ۳۰ الي ۴۰ سال اخير در تابستان آن منطقه 
سيل جاري مي شود. باران گل و لاي را به سمت مناطق 
پايين دست مي آورد، بخش مهمي از اين گل و لاي وارد 
تالاب ميانكاله و خليج گرگان مي شود، لذا كف تالاب را 
بالا مي آورد. تالاب با كمبود آب ورودي هم كه مواجه 
است، به همين ترتيب وقتي آب عقب نشيني مي كند 

سيماي تالاب شبيه منطقه خشك شده مي شود.

اين كارشناس محيط زيست درباره اهميت دو عاملي 
كه باعث خشك شدن تالاب ميانكاله است مي افزايد: 
واقعيت اينكه درصد تاثيرگذاري هريك از سه عوامل 
خشك شدن اين تالاب بايد مطالعه و مشخص شود، اما 
دو عامل آخر كه به مديريت برمي گردد، يعني استفاده 
بيش از ح��د از آب هاي ج��اري و زيرزميني دركنار 
استفاده غلط از زمين كه سبب فرسايش خاك شده 
است، در خشك شدن بخش هايي از ميانكاله به ميزان 
زيادي موثر هستند. توجه كنيد ما گاهي شاهديم آب 
در سواحل حدود ۱۰ الي ۲۰ متر عقب نشيني كرده 
است، اما در خصوص ميانكاله گاهي اين عقب نشيني 
به چند صد متر مي رسد، لذا اين ميزان از عقب نشيني 
نمي تواند متاثر از بالا و پايين ش��دن آب درياي خزر 
باشد و حتما عوامل موثرتري وجود دارد، لذا دو عامل 
ديگري كه گفتم به شدت عوامل موثري هستند، اگر 
مديريت منابع آب و خاك درس��ت بود اين ميزان از 

عقب نشيني آب در ميانكاله قطعاً ايجاد نمي شد.

سوءمديريتنهادينه
او در پايان مي گويد: ما در ايران با يك سوءمديريت 
نهادينه شده مواجه هستيم كه قصد دارند همه كارها 
را با صرف بودجه و عمليات ساخت و ساز پيش ببرند. 
وقتي كسي بگويد آب كم داريم اين گروه بلافاصله 
دنبال سدس��ازي مي روند، وقتي ش��نيده شود آب 
تالاب پايين رفته اس��ت مجدد سراغ ساخت وساز 
مي روند. همين الان ب��راي احياي تالاب ميانكاله 
 و خليج گرگان حداقل در شبانه روز ۵۰ دستگاه 
ماشين آلات س��نگين اطراف اين تالاب مشغول 
به كار هستند. اس��م آن را گذاش��ته اند لايروبي 
رودخانه ه��اي منته��ي به ت��الاب. يعن��ي با بيل 
مكانيكي و لودر دارند خاك كف رودخانه و تالاب 
را برداشت مي كنند و كمي دورتر خالي مي كنند.

تالاب ميانكاله مانند درياچه اروميه مي شود؟ 
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

تاثيرعرضهخودروهاي
خارجيبربازار

وضعيت متعادلي پيدا كند؟ دولت اعلام كرده، 
خودرو وارد مي كند تا عرض��ه و تعادل در بازار 
خودرو متوازن ش��ود. اين ظاهر ماجراس��ت، 
اولا بايد بدانيم تقاضا در ايران هيجاني اس��ت. 
هر اندازه كه بازار ارز با نوس��ان بيشتري مواجه 
مي ش��ود، مردم به دنبال بازاره��ا و كالاهايي 
مي گردند ك��ه با خيال آس��وده تر ريال خود را 
بدل به ارزش افزوده بيش��تر كنند. بازار خودرو 
هم بازاري است كه متقاضي زيادي دارد و شايد 
زودتر از بسياري از كالاها هم قيمت واقعي اش 
را نمايان مي كند. بنابراين سرمايه گذاري هاي 
بيش��تري در اين بازار صورت مي گيرد. اما بايد 
توجه داشت، طي سال هاي اخير سرمايه گذاري 
فراوان��ي در بازار خودرو صورت گرفته اس��ت؛ 
روزي كه اين خري��داران بخواهند خودروهاي 
خود را بفروش��ند، ب��ازار قفل خواهد ش��د و با 
مشكلات عديده اي مواجه مي شود. مردم بايد 
بدانند طي ماه ها و س��ال هاي آين��ده در بازار 
خودرو ممكن است با چه خطراتي مواجه شوند. 
خطري كه روز و روزگاري در بازار سهام شكل 
گرفت و حجم انبوه��ي از دارايي هاي مردم را 
از ميان برد، ممكن اس��ت در ب��ازار خودرو هم 
نمايان شود. امروز اما مردم به لحاظ رواني نگاه 
مي كنند كه طي يك س��ال پژوي ۲۰7 مثلا از 
۳۰۰ميليون تومان به ۱ميليارد تومان رسيده 
است. هيچ كالاي ديگري در هيچ بازاري اينقدر 
رشد نداشته است. اين موضوع جذابيت زيادي 
در بازار خودرو ايج��اد مي كند. اما در خصوص 
خودروهاي خارج��ي، دولت اعلام كرده كه در 
ابتداي كار، متقاضيان بايد ۵۰۰ميليون تومان 
كه نصف قيمت مبلغ اوليه اس��ت، بپردازند كه 
بلوكه مي ش��ود. يعني قيمت اين خودروهاي 
خارجي، همگي بالاي ۱ميليارد اس��ت. عملا 
آن بخش از ب��ازار كه تقاضاي اصلي عامه مردم 
براي خودروهاي زير ۵۰۰ ميليون تومان است، 
با اين خودروهاي خارجي پاسخ داده نمي شود 
و بار اين تقاضاها را همچنان خودروهاي داخلي 
به دوش مي كشند. بنابراين هدف اصلي دولت 
براي اثرگذاري به نفع اقشار محروم و متوسط 
از طريق عرضه اين ن��وع خودروهاي خارجي 
محقق نمي ش��ود. در واقع دولت از اين طريق 
تنها در آتش بخش س��وداگرانه ب��ازار خودرو 
دميده اس��ت. اما اينكه اين عرضه در آينده اثر 
دارد يا نه؟ باي��د منتظر تحولات بعدي بازار ارز 
و متعاقب آن ساير بازارها از جمله بازار خودرو 
بمانيم تا در نهايت مش��خص ش��ود اين حجم 
محدود از عرضه خودروي خارجي آيا كمكي به 
بهبود عرضه مي كند يا اينكه خود به عاملي براي 

سوداگري هاي بيشتر بدل مي شود؟

شناسايي ۸۷  بيمار جديد كوويد ۱۹ 
طبق اعلام وزارت بهداش��ت، چهار نفر از بيماران 
كوويد۱۹ در كش��ور جان خود را از دست دادند و 
مجموع جان باختگان اي��ن بيماري به ۱۴۴ هزار و 
۸۳۲ رسيد. همچنين بر اساس معيارهاي قطعي 
تش��خيصي، ۸7 بيمار جديد مبتلا ب��ه كوويد۱۹ 
در كشور شناسايي و ۴7 نفر از آنها بستري شدند. 
مجموع بيماران كوويد۱۹ در كش��ور به 7 ميليون 
و ۵۶7 ه��زار و ۵۶۰ نفر رس��يد. تاكنون 7 ميليون 
۳۳۹ ه��زار و 7۲ نفر از بيماران، بهب��ود يافته يا از 
بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۲۸۵ نفر از بيماران 
مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
بيمارس��تان ها تحت مراقبت ق��رار دارند. تاكنون 
۵۵ ميليون و ۲۴۳ هزار و ۹۰۲ آزمايش تشخيص 
كوويد۱۹ در كشور انجام شده است. در حال حاضر 
صفر شهرستان وضعيت قرمز، ۱ شهر در وضعيت 

نارنجي، ۹۰ شهر در وضعيت زرد و ۳۵7 شهر كشور 
نيز در وضعيت آبي قرار دارند. تاكنون ۶۵ ميليون و 
۲۰۱ هزار و 7۴۰ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۵۹۵ هزار 
و ۹۸7 نفر دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۶۳۶ هزار و ۹7۱ 
نفر، دُز سوم و بالاتر واكسن كرونا را تزريق كرده اند 
و مجموع واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۱۵۵ 

ميليون و ۴۳۴ هزار و ۶۹۸ دُز رسيد.

امحاء ۲ تن داروي بلااستفاده در ۱۴۰۰
مديركل دفتر نظارت و پايش مصرف فرآورده هاي 
سلامت سازمان غذا و دارو ضمن تشريح جزييات 
طرح جم��ع آوري و امحاء داروهاي تاريخ مصرف 
گذش��ته مردم، گف��ت: اكنون م��ردم داروهاي 
بلااستفاده را جمع آوري و دس��ته بندي كرده و 
بعد صب��ر كنند تا ما ليس��ت داروخانه ها را براي 
تحويل اي��ن داروها اعلام كنيم. دكتر نوش��ين 
محمدحسيني از اجراي طرح جمع آوري و امحاء 
داروهاي تاريخ مصرف گذش��ته و بلااستفاده در 
پايان سال جاري و ابتداي س��ال آينده خبر داد 
و گفت: باي��د توجه كرد ك��ه ورود برخي داروها 
به طبيعت بس��يار خطرناك است. اين در حالي 
است كه داروسازان مي توانند برخي از داروهاي 
بلااستفاده و تاريخ مصرف گذش��ته را در داخل 
داروخانه امحاء كرده و از بين ببرند كه روش هاي 
خاص خودش را دارد. او با بيان اينكه براي از بين 
بردن داروها چندي��ن روش داريم، گفت: گاهي 
اوقات داروها را كپس��وله مي كنيم و با اين اقدام 
دارو نمي تواند تجزيه و وارد محيط زيست شود و 
بعد آنها را دفع مي كنيم. روش ديگر اين است كه 
داروها را مي سوزانند. بايد توجه كرد كه اگر داروها 
را در فضاي معمولي بسوزانيد، دود و ضايعات آن 
آسيب هاي فراواني به محيط زيست مي زند، اما 
در مراكز امحاء فيلتره��اي مخصوصي براي اين 
كار وجود دارد؛ به طوري ك��ه داروها در درجات 
مختلف و حرارت خاصي بايد س��وزانده شوند يا 
در حلال هاي مخصوص حل شده و بعد سوزانده 
شوند كه اين دستگاه ها داراي فيلترهايي هستند 
كه اجازه نمي دهد مواد مضر داروها وارد طبيعت 
ش��ود. بنابراين امحاء دارو بايد در ش��ركت هايي 
انجام ش��ود كه آمادگي و تاسيس��ات اين كار را 
دارند كه خوشبختانه در كشور ما چندين شركت 

امحاءكننده داريم كه تاسيسات آنها بسيار عالي 
و فوق پيشرفته است. محمدحسيني ادامه داد: بر 
همين اساس در سال گذشته كه طرح جمع آوري 
داروهاي تاريخ  مصرف  گذش��ته را اجرا كرديم، 
يكي از اين ش��ركت ها با ما همكاري كرد و تمام 
داروهاي جمع آوري ش��ده را در بسته بندي هاي 
پلمب ش��ده و مش��خص با پلمب هاي شماره دار 
تحويل گرفت و در حضور نماينده وزارت بهداشت 
و محيط زيس��ت، پلمب باز شد و بسته به جنس 
و شكل دارو در قس��مت هاي مختلف امحاء شد. 
امسال نيز اين برنامه را اجرا مي كنيم. وي با بيان 
اينكه مردم از طريق داروخانه ها مي توانند در اين 
طرح شركت كنند، گفت: مردم بايد داروهايشان 
را جمع آوري كرده و در خانه دسته بندي كنند. 
حتما داروهاي جام��د را از داروهاي مايع مانند 
شربت و... را جدا كرده و در دو بسته بندي جداگانه 
جمع آوري كنن��د. در عين حال اگر توانس��تند 
فهرس��ت اين داروها را هم تهيه كرده و همراه با 
داروها به داروخانه تحويل دهند. بنابراين حتما 
داروهاي مايع و جامد را جدا كرده و داروها را در 
بسته هايي جمع آوري كنند و فعلا داروهاي تاريخ 
مصرف گذشته را در خانه نگه دارند تا زماني كه 
ما اعلام كنيم كه چه زماني و به كدام داروخانه ها 

تحويل دهند. 

افزايش مسموميت سريالي دختران دانش آموز در شهرهاي ديگر

دادستان كل كشور: احتمال اقدامات مجرمانه عمدي وجود دارد

پيچيدگي هاي يك مسموميت سريالي

تقريبا سه ماه از مس��موميت سريالي 
دخت��ران دانش آم��وز در اس��تان قم 
مي گذرد، در تمام اين مدت مسوولان 
مربوطه سعي داشته اند كه اين مساله را كاملا عادي 
جلوه دهند، تا جايي كه بخش��ي از ماجرا را به توهم 
و فوبيا دانش آموزان نس��بت دادند، ام��ا دامنه اين 
مسموميت ها حالا به شهرهاي ديگر هم كشيده شده 
است، هفته گذشته ۵۲ دانش آموز در شهر بروجرد 
بر اثر مس��موميت راهي بيمارستان ش��دند. البته 
درباره اين دانش آموزان اعلام شد كه مسموميت با 
گاز منواكسيد كربن بوده است. اما مساله اينجاست 
كه وقتي چنين اتفاقي در چنين سطحي از جامعه 
رخ مي دهد، آيا واقعا نبايد با اعلام شرايط اضطراري 
كاري كرد كه هر چه زودتر عامل يا عوامل اين مساله 
شناسايي شده و اطلاعات لازم درباره اين موضوع به 
اوليای دانش آموزان داده شود. اين در حالي است كه 
قبل از بروج��رد در يكي از مدارس تهران هم اتفاقي 
مشابه رخ داد و در يكي از مدارس منطقه ۱۱ تعدادي 
دانش آموز با علايم مس��موميت راهي بيمارستان 
ش��دند. در تمامي اين موارد مسوولان بر اين مساله 
اصرار دارند كه اين مسموميت ها بسيار سطحي و گذرا 
است ولي برخي از والدين دانش آموزان اعلام كرده اند 
كه فرزندانشان بعد از ترخيص از بيمارستان با گذشت 
چند روز دوباره از خود علائمي بروز مي دهند كه مانند 
علائم روزهاي اول اس��ت و باز هم راهي بيمارستان 
مي شوند. در واقع بر خلاف آن چيزي كه مسوولان 
س��عي دارند به اطلاع عموم برسانند، مساله چندان 
هم بي اهميت نيست و مي تواند تاثيرات بلندمدتي 

در سلامتي اين بچه ها داشته باشد. 

وزارتاطلاعاتواردماجراشد
به هر حال بعد از گذش��ت س��ه ماه از اين ماجرا و 
افزايش دامنه آن به ش��هرهاي ديگر باعث شده تا 
مسوولان پيگيرانه تر اين موضوع را مورد بررسي قرار 
دهند، حالا ديگر وزارت اطلاعات هم به ماجرا ورود 
كرده اس��ت. بيش از ۳۰ خانواده اين دانش آموزان 

شكايت نامه را تنظيم كرده و پيگير ماجرا هستند، 
آنها مي خواهند دلايل بروز اين اتفاق هر چه زودتر 
مش��خص ش��ود. به گفته علي به��ادري جهرمي 
ماموريت��ي به وزارت اطلاع��ات در اين زمينه داده 
شد، وزير اطلاعات نيز گزارشي از بررسي هاي اوليه 
در اين زمينه ارايه كرد كه البته شامل فرضيه هاي 
مختلفي بود كه در حوزه هاي پزشكي وجود داشت 
و براي بررس��ي آن به ويژه بر ظرفيت پزشكي خود 

استان قم و همكاري آنان تكيه داشت.

احتمالعمديبودنمسموميتها
از سوي ديگر دادستان كل كش��ور نيز از احتمال 
عمدي ب��ودن اين ماج��را خب��ر داد. محمدجعفر 
منتظري در نامه اي به دادستان عمومي و انقلاب قم 
نوشت كه »اخبار واصله از يك جريان نگران كننده 
نوعي مس��موميت در بعضي از مراكز آموزشي قم 
نشان از احتمال اقدامات مجرمانه عمدي دارد كه 
قابل توجه و پيگيري دقيق است«. بهرام عين اللهي 
نيز از سوي هيات وزيران ماموريت يافت تا با سفر 
به قم ابعاد مسموميت س��ريالي دانش آموزان اين 
اس��تان را بررس��ي كند. او در اين باره گفته است: 
»نمونه هاي زيادي از بيماران گرفته شد و به مراكز 
پيش��رفته ما در انستيتو پاس��تور و… ارسال شد 
و خوش��بختانه هيچ نوع ميكروب و ويروس��ي در 
رابطه با ايجاد مس��موميت ش��ناخته نشد. به طور 
كلي جمع بندي ما اين اس��ت كه اين مسموميت 
بسيار خفيف است و هيچگونه عارضه اي از شروع 
مس��موميت ها تا به امروز براي افراد ايجاد نكرده و 

هيچ گونه نگراني در اين رابطه وجود ندارد.«

بايدتيمتحقيقاتيدراينزمينه
تشكيلشود

ماجرا به حدي بالا گرفته است كه حالا نماينده مردم 
قم در مجلس هم خواهان تشكيل تيمي متشكل از 
كميسيون هاي بهداشت و درمان، آموزش و تحقيقات 
و ام��ور داخلي مجلس ش��د تا در خص��وص موضوع 

مس��موميت هاي دانش آموزان قم��ي تحقيق كند. 
البته در حال حاضر ديگر مس��اله فقط دانش آموزان 
قمي نيس��تند و از آنجايي كه اين اتفاق در چند شهر 
ديگر هم رخ داده اس��ت موضوع بايد به صورت ملي 
مورد پيگيري و بررسي قرار گيرد.  در حالي كه با ورود 
وزارت بهداش��ت و وزارت اطلاعات و تشكيل كميته 
ويژه مسموميت هاي س��ريالي در استان قم در حال 
پيگيري اس��ت و هنوز نتيجه قطعي در اين زمينه از 
سوي مسوولان ذيربط اعلام نشده است، در روز سوم 
اس��فندماه رييس مركز اورژانس پيش بيمارستاني 
لرستان از مس��موميت تعدادي دانش آموز دختر در 
شهرستان بروجرد خبر داد و اعلام كرد: در حادثه روز 
گذشته )دوم اس��فندماه( ۱۵ دانش آموز دبيرستان 
دخترانه احمديه بروجرد با نشت گاز منواكسيد كربن 
دچار مسموميت شده و توسط اورژانس به بيمارستان 
آيت الله بروجردي منتقل مي شوند و شش دانش آموز 
ديگر نيز با وسيله نقليه شخصي به بيمارستان انتقال 
پيدا مي كنند. همچنين اين مس��وول مجددا در روز 
سوم اس��فند از مس��موميت ۵۲ دانش آموز ديگر در 
همين مدرسه خبر داد و اعلام كرده مسموميت اين 
دانش آموزان با منواكسيدكربن گزارش شده و علت آن 
در دست بررسي است. البته شب گذشته پدرام پاك 
آيين سخنگوي وزارت بهداشت اعلام كرد مسموميت 
دانش آموزان لرستاني در ارتباط با مسموميت دختران 
در قم نيست. همايون سامه يح نجف آبادي در پاسخ 
به اين سوال كه با توجه به مسموميت هاي پي در پي 
كه در مدارس دخترانه ش��هر قم اتفاق افتاده اس��ت 
آيا كميسيون بهداشت مجلس در خصوص بررسي 
دقيقتر و س��ريعتر اين موضوع ورود خواهد كرد و از 
وزارت بهداشت مطالبه مي كند؟ به ايلنا گفت: وزارت 
بهداشت و وزارت اطلاعات در اين زمينه وارد شده اند. 
اما آن چيزي كه توقع همه ما است اين است كه هر چه 

سريعتر بايد علت اين مساله مشخص شود.

بررسياينموضوعنبايدطولانيشود
اين عضو كميسيون بهداشت مجلس با بيان اينكه 

كميس��يون هنوز به اين موضوع ورود نكرده است، 
تصريح كرد: بررسي اين موضوع نبايد طولاني شود. 
در واقع اميدواريم هر چه سريعتر موضوع مشخص 
ش��ود و ما اميدواريم كه موضوع امنيتي نباش��د. ما 
مطمئن هستيم كه مسوولان در ارگان مربوطه در 
حال بررسي اين موضوع هس��تند و اين موضوع را 
پيگيري مي كنند و اميدواريم هر چه سريع تر علت 
اين موضوع مش��خص شود. او خاطرنشان كرد: من 
در محيط نبوده ام اما به طبع از روي تش��ابهاتي كه 
بين مدارس وجود دارد مي توان با تحقيقات كامل 
به نتيجه رسيد. مساله مس��موميت دانش آموزان 
در مدارس قم باعث نگراني همه اس��ت، چرا كه اين 
دانش آموزان مجبور به انتقال به بيمارستان شده اند. 
همايون س��امه ي��ح تاكيد كرد: باي��د اين موضوع 
مشخص شود كه چرا اين اتفاق در مدارس مي افتد 
و چرا اكثر اين دانش آموزان دختر هس��تند و چرا 
در محيط ه��اي ديگر كه مردم تجم��ع دارند اين 
اتفاق نمي افتد و اينها سوالاتي است كه بايد پاسخ 

مناسبي از سوي مسوولان به آن داده شود.

اينموضوعنميتواندتصادفيباشد
بهرام قاضي مراد، ج��راح عمومي درباره اين موضوع 
به تعادل مي گويد: متاس��فانه همان روزهاي اول كه 

اين اتفاق رخ داد مسوولان موضع را جدي نگرفتند 
و فكر مي كردند مساله مهمي نيست، اما طي سه ماه 
گذش��ته اين اتفاق بارها و بارها رخ داده و حالا دامنه 
آن به شهرهاي ديگر هم رسيده. فعلا از نظر پزشكي 
نمي توان در اين مورد نظري كارشناسي داد، چرا كه 
بايد منتظر باش��يم تا نتيجه آزمايشات به دستمان 
برسد، اما مساله اينجاست كه بروز چنين اتفاقاتي در 
اين حد گسترده نمي تواند تصادفي باشد. او مي افزايد: 
اينكه بچه ه��ا مي گويند ابتدا بوي بدي استش��مام 
مي كنند و س��پس عوارض مسموميت به سراغشان 
مي آيد، نشان مي دهد اين مساله به مسموميت با گاز 
ارتباط دارد، اما قطعا گاز شناخته شده اي مثل متان 
يا منواكسيد كربن و... نيست، چرا كه هم بوي آن بوي 
عادي نيست و هم اينكه عوارضي كه نشان مي دهد، 
نمي تواند به هيچ كدام از اين گازها ارتباطي داش��ته 
باشد. سرگيجه و سر شدن دست و پا و تا آنجا كه برخي 
خانواده ها عنوان كرده اند، بازگشت علايم بعد از چند 
روز هر كدام به تنهايي بايد مورد بررسي قرار بگيرد. 
اين پزشك در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: 
وزير بهداشت اعلام كرده كه تحقيقات اوليه نشان 
مي دهد، اين مس��موميت ها ميكروبي نيست، اما 
بايد تحقيقات گس��ترده اي در اين زمينه صورت 
گيرد، در واقع اول از همه ما بايد عامل مسموميت 

را شناسايي كنيم، يعني بفهميم از چه ماده اي به 
چه صورت در اين زمينه اس��تفاده شده است. بعد 

از آن مي توانيم در اين زمينه نظر قطعي بدهيم. 

بااماواگرنميتوانيماولياراآرامكنيم
قاضي مراد در مورد اظهارنظرهاي برخي مسوولان 
در مورد اينكه بيش��ترين اين مسموميت ها شايعه 
است اظهار مي دارد: حتي اگر اين مسموميت ها در 
اين طيف گسترده رخ نداده بود و به چند دانش آموز 
ختم مي شد، ما موظف بوديم دلايل آن را شناسايي و 
به اوليا آنها گزارش بدهيم، با اما و اگر نمي توانيم اوليا 
را آرام كنيم. بالاخره آنها نگران سلامت فرزندانشان 
هس��تند و بايد پزش��كان متخصص در اي��ن رابطه 
نهايت تلاش خود را به كار بگيرند تا بتوانند پاسخي 
قانع كننده براي اين موضوع پيدا كنند، ضمن اينكه 
متاس��فانه اين اتفاق در ديگر ش��هرها هم رخ داده و 
ممكن است خيلي زود به شهرها و استان هاي ديگر هم 
سرايت كند. او در پاسخ به اين سوال كه آيا اين مساله 
مي تواند به عوامل انساني ربط داشته باشد مي گويد: 
الان نمي توان در اين زمينه نظر قطعي داد، اما از شواهد 
و قرائن چنين بر مي آيد كه اين اتفاق نمي تواند بدون 
دست داشتن عوامل انساني روي داده باشد و به همين 
دليل بايد به صورت خيلي ويژه به آن رسيدگي شود.

گزارش


